
روزنامه

سرپرست اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان قم :

برنامه های متنوعی برای رسیدگی 
به مشکلات جامعه هدف داریم

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم هشدارداد:

خشکسالی،دریاچهنمکرابهمعضلیزیستمحیطیتبدیلمیکند

سرپرست اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان قم 
گفت :با توجه به گستردگی جامعه هدف وزارت تعاون کار 
به  رسیدگی  برای  متنوعی  های  برنامه   ، اجتماعی  رفاه  و 
مشکلات آنها داریم که ان شاءالله با همکاری دستگاههای 

تابعه در استان و همچنین کارکنان خدوم این اداره کل اجرا 
خواهد شد. مهندس وحید وزیری راد، روز جمعه پیش از 
خطبه های نمازجمعه در حاشیه طرح »رقابت در خدمت« 
این هفته در مصلای قدس شهر قم که با حضور مسئولان 
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چرا مراسم گرامیداشت باشکوهی برای شهدای اول بهمن 65 قم برگزار نمی شود؛

فراموشی عجیب شهادت نزدیک
 به 100 نفر درقم طی یک روز؟!
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جعفر رضایی پیشکسوت بااخلاق و خوشنام فوتبال قم در گفت و گو با »ایمان «:

موجودیت فوتبال قم ضعیف شده است
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شهدای  برای  باشکوهی  گرامیداشت  و  مراسم  تنها  نه 
اول بهمن 65 برگزار نمی شود؛ بلکه حتی مسئولین شهر 
قم در حد یک اشاره نیز از این واقعه وحشتناک و مهم یاد 
نمی کنند. براساس این گزارش ، ساعت ۱6:5۳ چهارشنبه 
اول بهمن ۱۳65، سه راه بازار و چند نقطه دیگر شهر قم 

هدف حمله هوایی میگ های دشمن بعثی قرار گرفت که 
طی آن جمع زیادی از مردم بی گناه، از جمله مینی بوسی از 
دانش آموزان گروه سرود مدرسه راهنمایی قطب راوندی که 
از اجرای سرود در سینما تربیت برمی گشتند به شهادت 
قم،  راوندی  قطب  مدرسه  دانش آموز  شهدای  می رسند. 

چرا مراسم گرامیداشت باشکوهی برای شهدای اول بهمن 65  قم برگزار نمی شود؛

فراموشیعجیبشهادتنزدیکبه100
نفردرقمطییکروز؟!

برگزار  بهمن 65  اول  برای شهدای  باشکوهی  گرامیداشت  و  مراسم  تنها  نه 
واقعه  این  از  نیز  اشاره  یک  حد  در  قم  شهر  مسئولین  حتی  بلکه  نمی شود؛ 

وحشتناک و مهم یاد نمی کنند. 
براساس این گزارش ، ساعت ۱6:5۳ چهارشنبه اول بهمن ۱۳65، سه راه بازار 
و چند نقطه دیگر شهر قم هدف حمله هوایی میگ های دشمن بعثی قرار گرفت 
که طی آن جمع زیادی از مردم بی گناه، از جمله مینی بوسی از دانش آموزان 
گروه سرود مدرسه راهنمایی قطب راوندی که از اجرای سرود در سینما تربیت 

برمی گشتند به شهادت می رسند.
بیدگلی،  بلالی  محمدحسن  قم،  راوندی  قطب  مدرسه  دانش آموز  شهدای 
محمدمهدی هجرتی، سعید روانمهر کاشانی، سیدناصر حسینی، محمدرضا 
رسولی، جواد خودکار قمی، عسکری، محمدعلی امینی، حسین مقتصدی زاده 
و مهدی بابایی به همراه مربی شهیدشان حمید صادقی قمی و راننده مینی بوس، 

از شدت سوختگی به سختی شناسایی شدند.
فردای این روز وحشتناک روزنامه ها نوشتند: قریب صد نفر از مردم بیگناه قم در 

اول بهمن، به خاک و خون کشیده شدند.
اگرچه در اول بهمن به ندرت مراسمات کوچکی به یاد این شهدا در بعضی 
مناطق قم برگزار می شود، ولی متأسفانه می توان گفت این روز مهم در تاریخ قم، 
کاملًا به فراموشی سپرده شده است و نه تنها مراسم و گرامیداشت باشکوهی برای 
شهدای اول بهمن 65 برگزار نمی شود؛ بلکه حتی مسئولین شهر قم در حد یک 
اشاره نیز از این واقعه وحشتناک و مهم یاد نمی کنند که جای تاسف بسیار فراوان 
دارد و بسیاری از مردم قم مخصوصاً نسل جوان قمی اصلا خبر ندارند شهر قم 
هم در جریان جنگ شهرها از سوی هواپیماهای رژیم بعث به طرز وحشیانه و 
ناجوانمردانه ای بمباران شده و بسیاری از مردم بیگناه از جمله کودکان و زنان به 
شهادت رسیده اند. اعضای این گروه سرود در مسیر بازگشت از محل اجرا، همگی 

در یک مینی بوس به شهادت رسیدند. فیلمی از اجرای آن ها ببینید:
سه روز بعد از این واقعه یعنی روز جمعه ۳ بهمن ۱۳65، مراسم تشییع و تدفین 
پیکرهای مطهر شهدای بمباران هوایی به همراه تعدادی از شهدای دفاع مقدس 
از حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها تا گلزار شهدای قم برگزار می شود 
و اگرچه روزنامه ها آمار شهدای اول بهمن را قریب ۱۰۰ نفر عنوان کرده اند، ولی 
طبق جوابی که مسئولین بنیاد شهید استان قم در مورد آمار شهدای اول بهمن 
به خبرنگار ما داده اند، در روز اول بهمن ۱۳65 آمار شهدای این روز که توسط 
میگ های رژیم بعث، طی بمباران هوایی به شهادت رسیدند ۸۸ نفر بوده است 
که در سه راه بازار 6۲ نفر، در خیابان زاویه 5 نفر، در خیابان طالقانی یک نفر، در 
خیابان باجک ۱۹ نفر و در خیابان جواد الائمه یک نفر به شهادت رسیدند که به 
همراه ۴۴ شهید دفاع مقدس مجموعا ۱۲۹ شهید در روز جمعه ۳ بهمن ماه، از 
حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها تا گلزار شهدا تشییع و تدفین شده اند.
در این زمینه مستندی با عنوان »قم بهمن 65« ساخته شده که به جزییات این 
واقعه می پردازد. این مستند از صداوسیما نیز پخش شده است. ولی جا دارد اول 
بهمن ماه هر سال مراسم بزرگداشت باشکوهی در قم برگزار شود و یاد این شهدای 

مظلوم گرامی داشته شود.

اماراتوپایان
رویاهایمخملی

نیروهای مسلح یمن طی روزهای گذشته با پرتاب چندین 
موشک و پهپادهای رادارگریز به مناطق حساس ابوظبی  

جهان را در برابر قدرت بازدارندگی و توان تسلیحاتی یمن شگفت زده کردند.
این موشکها پیام بسیار مهمی برای حاکمان امارات متحده به همراه دارد و آن اینکه "کلوخ 
انداز را پاداش سنگ است" زیرا امارات در طول ۷ سال جنگ ظالمانه عربستان علیه مردم 

یمن بیشترین نقش تخریبی را در چارچوب ائتلاف سعودی ایفا کرد.
اما سوال کلیدی اینجاست که نیروهای مسلح یمن با وجود محاصره دریایی، زمینی 
و هوایی و بمباران های مکرر ائتلاف سعودی چگونه توانستند به فناوری پیچیده تولید 

موشکهای بالستیکی و پهپادهای رادارگریز دست یابند؟
در نخستین نگاه تنها یک تحلیل جهت دار از سوی رسانه های وابسته به ائتلاف عربستان 
مطرح می شود و آن اینکه ایران این فناوری را به نیروهای مسلح و انصارالله یمن انتقال داده 

در حالی که با وجود محاصره ۷ ساله یمن امکان انتقال این فناوری وجود ندارد.
هدف از این جریان سازی ها و اتهام زنی ها علیه ایران این است که وانمود شود انصارالله 

بدون ایران قادر به مقابله میدانی با نیروهای ائتلاف نیستند.
اما یک حلقه مفقوده وجود دارد که رسانه های غربی و عربی هیچگاه به آن نپرداخته اند 
و آن نقش قدرت های فرامنطقه ای و رقابت های پنهانی فرانسه و آمریکا برای بهره گیری از 
سفره های گسترده کشورهای ثروتمند جنوب خلیج فارس است که این رقابت های پنهانی 

در تغییر موازنه جنگ به سود یمن کاملا موثر است.
نزدیک شدن عربستان به چین و روسیه بهای سنگینی برای ریاض به دنبال داشت و آن 
اینکه نیروهای مسلح یمن با پرتاب موشکهای بالستیکی به تاسیسات نفتی به ویژه شرکت 

بزرگ نفتی آرامکو خسارات سنگینی به عربستان وارد کردند.
پس از این حمله بود که سهام شرکت نفتی آرامکو بشدت سقوط کرد و سرمایه داران 
آمریکایی سریعا بخشی از این سهام را با قیمتی بسیار نازل از بورس وال استریت خریدارای 

کردند تا جایی که گفته می شود عربستان در این بازه زمانی 5۰ میلیارد دلار ضرر کرد.
رهبران امارات متحده که فراتر از حجم سیاسی وجغرافیایی این کشور ایفای نقش می 
کنند قصد داشتند تا با خرید دهها هواپیمای فوق مدرن اف ۳5 از آمریکا توازن قدرت را به 

نفع خود رقم بزنند.
اما از آنجایی که فروش هر نوع سلاح پیشرفته آمریکایی به کشورهای اسلامی و عربی تابع 
ضوابط خاصی است و لابی صهیونیستی در ایالات متحده این نوع سلاحها را به امنیت 
پایدار رژیم اسرائیل ارتباط می دهد لذا آمریکا علیرغم وجود رابطه بین ابوظبی وتل آویو از 

فروش هواپیماهای اف ۳5 به امارات خودداری کرد.
از سوی دیگر مناسبات فرانسه با انگلیس، آمریکا و استرالیا بر سر لغو قرارداد فروش ۱۲ 
زیر دریایی اتمی فرانسوی به استرالیا بشدت تیره شد زیرا لغو این قرار داد به اقتصاد شکننده 
فرانسه بشدت آسیب رساند. قرار داد فروش زیر دریایی های فرانسوی به استرالیا با فشار 
آمریکا و انگلیس لغو شد و استرالیا با لغو این قرار داد با آمریکا برای خرید زیردریایی های اتمی 
آمریکایی وارد تعامل شد. امانول مکرون رئیس جمهوری فرانسه از این شرایط برای تنبیه 
آمریکا و انگلیس به امارات، قطر و عربستان سفر کرد و صدها میلیارد دلار  قرار داد فروش 
سلاح به این ۳ کشور امضاء کرد. امارات قرار است مبلغ ۸۰ میلیارد دلار انواع سلاح های 

مدرن از فرانسه خریداری کند و این همان" پر کاهی بود که کمر شتر را شکست".
از سوی دیگر در ادبیات سیاسی و راهبردی آمریکا مقوله ای وجود دارد و آن اینکه درآمد 
سرانه هیچ کشوری در سطح جهان با هر رویکرد سیاسی، نباید از سطح درآمد سرانه آمریکا 
فراتر برود .  برای آمریکا قابل قبول نیست که درآمد سرانه یک اماراتی و یا یک سعودی و 
یا یک قطری سالانه ۱۴۰ هزار دلار باشد در حالی که درآمد سرانه یک آمریکایی سالانه از 
۳۸ هزار دلار تجاوز نکند. لذا در تعریف سیاسی آمریکا هیچ دشمنی ثابتی و هیچ دوستی 
پایداری وجود ندارد و تنها منافع درازمدت آمریکا باید تضمین شود و لذا فصل رویاهای 
مخملی رهبران کشورهای عرب حوزه خلیج فارس به پایان رسیده و اقتصاد این کشورها 
به سوی فروپاشی تدریجی حرکت خواهد کرد. از آنجایی که اقتصاد امارات وابستگی شدید 
و تنگاتنگی به امنیت پایدار این کشور دارد لذا هر گونه ناامنی به فرار سرمایه ها و سرمایه 

گذاران خارجی از این کشور منجر خواهد شد.
طبیعی است پرتاب موشکهای بالستیکی از سوی انصارالله و نیروهای مسلح یمن به 
ابوظبی یک پیام هشدارآمیزی برای حاکمان امارات به دنبال دارد و آن اینکه این موشکها در 

آینده ممکن است دبی قلب اقتصاد امارات متحده را هدف قرار خواهند داد.
قطعا پرتاب موشکهای بالستیکی و پهپادهای رادارگریز یمنی به سوی ابوظبی با وجود 6 
لایه سامانه پاتریوت آمریکایی موجود در اطراف امارات متحده امکان پذیر نیست مگر اینکه 

این سامانه ها در آن لحظه کارایی خود را از دست داده بودند.
اگر رهبران امارات به بلندپروازی های خود ادامه دهند و بخواهند خارج از چترحمایتی 
آمریکا نقشی فراتر از حجم سیاسی خود ایفا کنند با یک سقوط اقتصادی دراماتیکی مواجه 

خواهند شد .
 تحلیلگر مسائل منطقه

حسن هانی زاده*

رئیس دیوان عالی کشور:
عمده مشکلات قضایی، بی اطلاعی 

مردم از قوانین است

 

 

 

آن  به  که  نقدهایی  با  مونوریل  گفت:  قم  شهردار 
بوده باید تعیین تکلیف شود اما برای این کار باید از 
مرتضی  سید  کرد.  استفاده  خصوصی  بخش  توانِ 
سقائیان نژاد با تأکید بر اینکه مونوریل باید حتماً تعیین 
قالب یک طرح،  در  باید  اظهار داشت:  تکلیف شود 
کاربردی را برای این پروژه مشخص کنیم تا در اسرع 
بابیان  وی  بگیرد.  قرار  مورداستفاده  و  تکمیل  وقت 
که  است  مسائلی  ازجمله  گردشگری  کاربری  اینکه 
می توان برای مونوریل قم متصور شد گفت: این کار باید 

از  قم  شهرداری  درآمد  وصول  و  تشخیص  مدیرکل 
استمرار طرح تشویقی اعمال 25 درصدی تخفیف در 
پرداخت نقدی عوارض خبر داد و گفت: شهروندانی 
که تا پایان سال جاری نسبت به پرداخت نقدی عوارض 
خود اقدام کنند، مشمول 25 درصد کاهش عوارض 
عدم  اعلام  با  وحیدنیا  محمد  می شوند.  )خفیف( 
پایان سال  تا  ارائه تخفیف  اجرای طرح های دیگر در 
ادامه داد: بر اساس مصوبه شورای اسلامی شهر، این 
طرح تشویقی تا پایان سال جاری با نرخ 25 درصد در 

با  همزمان  گفت:  قم  استان  امداد  کمیته  مدیرکل 
سالروز میلاد با سعادت حضرت فاطمه زهرا )س( و 
روز زن، ۱۱۰ سری کمک جهیزیه هر کدام به ارزش 
۳۰ میلیون تومان به نوعروسان تحت حمایت کمیته 
یکشنبه  شامگاه  گزارش  به  شد.  اهدا  استان  امداد 
مسعودیان  محسن  قم،  امداد  کمیته  عمومی  روابط 
راد، سبک زندگی و همسرداری حضرت زهرا )س( 
را دانشگاهی برای نوعروسان دانست و تصریح کرد: 
نوعروسان باید آنحضرت را الگوی زندگی خود قرار 

شهردار قم:
مونوریل باید توسط بخش خصوصی 

تکمیل شود

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم خبرداد:
اعمال تخفیف ۲۵ درصدی عوارض

 تا پایان سال

مدیرکل کمیته امداد استان قم:
۱۱۰ کمک جهیزیه به نوعروسان قمی 

اهدا شد

آیت الله جوادی آملی:
مسئولان تلاش کنند بین مردم

 و نان مردم جدایی نیافتد
یکی از مراجع تقلید گفت: وظیفه 
همه مسئولان این است که تلاش 
خود را انجام دهند که بین مردم و 
نان مردم جدایی نیافتد و از طرف 
دیگر وظیفه ما این است که عقیده 
و اعتقاد خــود را حفــظ کنیم. به 
گزارش پایگاه اطلاع رسانی اسراء، 
ولادت  داشــت  گرامــی  مراســم 
8حضرت زهرا ســلام اللــه علیها و  2

محمدرضا باهنر:
باید به نسل امروز امید و انگیزه 

داد تا در کشور بمانند
رئیــس دیــوان عالــی کشــور با 
تاکید بر لــزوم افزایش آگاهی های 
حقوقــی گفت: عمده مشــکلات 
از  مــردم  بی اطلاعــی  قضایــی، 
قوانین اســت و با ارتقای اطلاعات 
حقوقی شهروندان شاهد کاهش 
آمــار مراجعات بــه مراجع قضایی 
خواهیــم بــود. حجت الاســلام و 
المسلمین ســید احمد مرتضوی 

دبیــرکل جامعــه اســلامی 
مهندســین بــا بیــان اینکه 
بایــد خود را بــرای جمهوری 
دوم آمــاده کنیــم، گفــت: به 
رغم تلنبار مشــکلات دولت 
قدم هــای خوبی برداشــته و 
برای نمونه اکنون آمار ایران در 
مقابله با کرونا در دنیا افتخار 
آمیز اســت. محمدرضا باهنر  2

8

8

2

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار جمعی از مداحان اهل بیت )ع(:

هیئت ها محل پاسخ به سؤالات روز جامعه باشند
اســتفاده از مطالب مستند و مقتن حتماً در برنامه کاری مداحان باشد
نوآوری نباید به هنجارشــکنی و تغییر هویت مداحی منجر شود
 مراقب باشــید، جذب جوانان به هر قیمتی نباشد

2
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بابرجامیابیبرجام
مشکلاتاقتصادیرادریابیم

ایران همانند کارمندان  یک کارمند عالیرتبه در 
کارکنان  انتظامی،  و  نظامی  پرسنل  وزارتخانه ها، 
فرمانداری ها و استانداری ها، اساتید دانشگاه آزاد و 
مشاغل بسیار دیگری در همین ردیف، با احتساب 
تومان حقوق  ملیون  ده  ماهیانه، حدودا  کسورات 
ماهیانه دریافت می کنند؛ چیزی نزدیک به ده دلار 
در هر روز که برابر است با دستمزد تقریبی یک کارگر 
روزمزد در کشور بنگلادش! این وضعیت البته برای 
همه کارمندان دولتی یا بخش های خصوصی هم صادق نیست و احتمالا بخش 
بزرگی از حقوق بگیران با دریافتی هایی کمتر از این میزان هم مجبور هستند امرار 
معاش کنند. این مبلغ برای کارگران کمتر است، و البته برای کسانی که بیکارند یا 
کار خود را از دست داده اند و به بیمه های بیکاری و کمک هزینه های بهزیستی و 

غیره وابستگی پیدا کرده اند، وضعیت به مراتب وخیم تری وجود دارد. 
یک جوان ایرانی حقوق بگیر، برای خرید یک آپارتمان در حومه شهر های بزرگ 
باید نزدیک به بیست سال کل حقوق خود را بدون احتساب تورم کنار بگذارد، 
همین معادله برای خرید یک خودروی داخلی به بهای بازار آزاد نزدیک به سه تا پنج 
سال خواهد بود. در عین حال این جوان باید از ده سال تا بعضا صد سال! حقوق 
خود را طبق عرف، به عنوان مهریه در ضمان عروس آینده تعهد کند. با چنین 
دورنمای هولناک اقتصادی، پدیده تجرد فراگیر جوانان نباید تعجب بر انگیز باشد. 
در نقطه مقابل اما، کسب و کار برای مشاغلی مثل دلال و واسطه گر، محتکر، 
سفته باز، رباخوار، خرده فروش، قاچاقچی کالا، متولی خدمات تجملی و به طور 
خلاصه کلیه مشاغل انگل وار و مضر به حال اقتصاد کشور، روز به روز سود آور تر و 

پر رونق تر شده است. 
همین جا در پرانتز باید اشاره کرد که نگارنده این نوشتار، به کرات از سیاست های 
امنیتی و دفاعی جمهوری اسلامی ایران در حفظ امنیت ملی و تمامیت ارضی 
کشور دفاع کرده و بر پایه استدلالات علمی با افراد فراوانی در این باب مباحثه 
با  اقتصاد  ناکارآمدی  بحث  دادن  پیوند  است  معتقد  طور  همین  است.  کرده 
توفیقات امنیتی و نظامی نوعی مغالطه و انحراف از واقعیت است و باید هر مورد 
به طور مستقل مورد بحث قرار گیرد. لذا در زمینه اقتصاد به طور خاص، وضعیت 
کنونی طبقه متوسط در کنار اقشار کم درآمد جامعه، قابل نقد فراوانی است و 
این نقد چیزی نیست که کسی منکر آن باشد؛ به استثنای دولت هایی که طبعا 
صاحب نظران  و  کارشناسان  می کنند،  تایید  را  خود  دوران  اقتصادی  عملکرد 
اقتصادی، همنوا با افراد عادی جامعه از مدیریت اقتصادی کشور ناراضی هستند. 
دغدغه های مقام معظم رهبری در ده سال گذشته نسبت به اصلاح ساختار 
اقتصادی کشور، حمایت از تولید و مهار تورم حاکی از اشراف و نگرانی ارکان نظام 
نسبت به این سوء مدیریت ها در اقتصاد کشور است. در عین حال این مطالب 
بدان جهت گفته نشدند که توضیح واضحات ارائه شود، بلکه نوعی هشدار به دولت 

جدید برای اقدام عاجل و زیر ساختی در تحول اقتصادی است. 
باید اذعان داشت که تحریم های ناعادلانه و محروم کردن کشور از درآمد ارزی، 
بخشی از مشکلات اقتصادی را تشکیل می دهد اما بخش عمده تر این معضلات از 
عدم اصلاح زیر ساختی اقتصاد نشات می گیرند. بی تفاوتی و عدم اقدام به موقع 
برای توقف چنین وضعیتی می تواند به بروز مشکلات امنیتی جدی در کشور منجر 
شود، به ویژه که بخش مهمی از نقشه دشمنان منطقه ای و جهانی برای فروپاشی 
ایران، شیفت از نارضایتی اجتماعی و سیاسی به نارضایتی اقتصادی است. 
مصداق تعبیر دقیق رهبر انقلاب در دیدار با مردم قم که پیامد اغتشاشات دی ماه 
۹6 فرمودند: "این جوری نیست که ما هیچ اشکالی نداریم، فقط دشمن خارجی 
است که دارد ]مشکل ایجاد می کند[؛ نه! مگس روی زخم می نشیند؛ زخم را 
خوب کنید، زخم را نگذارید به وجود بیاید. ما اگر مشکل داخلی نداشته باشیم، نه 

این شبکه ها می توانند اثر بگذارند، نه آمریکا می تواند هیچ غلطی بکند". 
بسیاری از انقلاب های دنیا که به نظر نمی رسند ریشه اقتصادی داشته باشند، 
در تحلیل و بازنگری عمیق تر ما را به عوامل اقتصادی می رسانند؛ تحولاتی مثل 
انقلاب کبیر فرانسه، جنبش استقلال آمریکا و جنبش مشروطه در ایران؛ حتی 
به عکس داستان سرایی هایی که از رفاه مطلق اقتصادی در دوره پهلوی دوم 
می شود، آمار و گزارش های متقنی از پنج سال آخر آن دوره نشان می دهد زوال 
اقتصادی در کنار افزایش نرخ تورم و رکود فراگیر ، از عوامل بروز انقلاب اسلامی 

بوده است. 
در حال حاضر اما با وجود تنگنا های اقتصادی، آنچه کشور را از بروز یک فروپاشی 
اجتماعی ناشی از این اوضاع مصون داشته، نجابت و بصیرت ملی است که راه حل 
را در صبر و شکیبایی در کنار امید به گشایش دیده است. اما دولت کنونی نباید 
اجازه دهد این سرمایه عظیم ملی رو به زوال رود. صبورترین ملت ها هم خسته 
می شوند و اگر یاس و استیصال بر مردم مستولی شود، آینده کشور به طور جد 
تهدید خواهد شد. دولت جدید نیز در عین حال وظیفه تاریخی سنگینی بر عهده 
دارد؛ بدنه جامعه، جدای از گرایش های سیاسی، امید زیادی به تحولات اساسی 
اقتصادی در این دوره بسته است چرا که ایجاد هماهنگی کم سابقه قوای سه گانه 
که پیشتر بسیاری از مشکلات کشور از اختلافات مابین آنها نشات می گرفت در 
کنار عزم جدی و دست باز دولت در ایجاد تحولات ساختاری در اقتصاد، باعث 

شده که افکار عمومی برای تحول و تغییر امیدوار باقی بماند. 
به همین میزان اگر کم کاری یا تسویفی صورت پذیرد، سرخوردگی فراگیری به 
وجود خواهد آمد که بخش تلخ این موج امیدواری است. حتی اگر مذاکرات برجام 
در اثر عدم انعطاف طرف های غربی یا کارشکنی دشمنان ناکام بماند، برای مردم 
ایران قابل درک خواهد بود، اما اگر اصلاحات اقتصادی صحیحی اجرا نشود، از 

منظر طبقات تحت فشار اقتصادی جامعه، پذیرفته نیست. 
در نهایت امید اینکه به زودی، از مشکلات اقتصادی کاسته و راه تنفسی برای 
غاطبه مردن ایران باز گردد. ما در نقطه کنونی، راهی جز امید به اصلاح تدریجی 
امور و گشایش اقتصادی نداریم و هر نسخه رادیکالی برای تغییرات ناگهانی، 
آینده ای نامعلوم در ورای خود به همراه دارد؛ امروزه حتی اپوزوسیون خارج نشین 
هم به این نکته اذعان پیدا کرده است که در فقدان یک آلترناتیو سیاسی، فروپاشی 
سیاسی مساوی با فروپاشی اجتماعی خواهد بود. بنابراین هر فرد ایرانی با هر 
گرایش فکری و سیاسی باید محالات و توهمات غیرواقعی را کنار گذاشته و به 
بهبود شرایط اقتصاد بیندیشد و به سهم خود در این زمینه تلاش کند؛ سهمی که 

طبعا بیشترین میزان از آن بر عهده دولت خواهد بود.
عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی

مدیرکل کمیته امداد استان قم:

110کمکجهیزیهبهنوعروسانقمی
اهداشد

مدیرکل کمیته امداد استان قم گفت: همزمان با سالروز میلاد با سعادت حضرت 
فاطمه زهرا )س( و روز زن، ۱۱۰ سری کمک جهیزیه هر کدام به ارزش ۳۰ میلیون 
تومان به نوعروسان تحت حمایت کمیته امداد استان اهدا شد.  به گزارش شامگاه 
یکشنبه روابط عمومی کمیته امداد قم، محسن مسعودیان راد، سبک زندگی و 
همسرداری حضرت زهرا )س( را دانشگاهی برای نوعروسان دانست و تصریح 
کرد: نوعروسان باید آنحضرت را الگوی زندگی خود قرار دهند و درس بگیرند. 
قائم مقام تولیت مسجد مقدس جمکران نیز در این مراسم با اشاره به عصر حاضر 
که عصر انتظار ظهور امام زمان )عج( است گفت: باید به گونه ای زندگی کنیم 
که رضایت و خوشنودی حضرت را به دست آوریم. محمدکاظم پورامینی با تاکید 
بر اینکه ما هر چه داریم از آنحضرت است از نوعروسان خواست تا سبک زندگی 
فاطمی را در تمام امور خود به ویژه تربیت فرزندان سرلوحه قرار دهند تا تحولات 
عمیق و برکات آن را شاهد باشند. در این مراسم ۱۱۰ سری جهیزیه به نوعروسان 
تحت حمایت کمیته امداد استان قم شامل 5 قلم کالا از جمله یخچال فریزر، 
ماشین لباسشویی اتوماتیک، تلویزیون ال ای دی، اجاق گاز، و جارو برقی، هر 
کدام به ارزش ۳۰ میلیون تومان اهدا شد. در پایان مراسم همچنین به نوعروسان 

با مهریه کم و دارای اسامی فاطمه و زهرا نیز هدایای ویژه ای تقدی تقدیم شد.

بشیر اسماعیلی*

اخبار

توصیه مدیر حوزه های علمیه به کنگره شهدای روحانی :

ابعادانقلابیوسیاسیحوزهعلمیه
منعکسشود

مدیر حوزه های علمیه با بیان اینکه حوزه علمیه قم بر مبنای سیاسی بنا نهاده شده 
است، تاکید کرد: در عصر رضاخانی حوزه علمیه ای بنا نهاده می شود که در چهل سالگی 

خود، شاهد انقلاب اسلامی می شود که واقعاً دنیا را تکان می دهد. 
آیت الله اعرافی روزیکشنبه در دیدار اعضای شورای عالی کنگره شهدای روحانی کشور 
که در دفتر مدیر حوزه های علمیه در قم برگزار شد در سخنانی به تبیین اهمیت و جایگاه 

حوزه انقلابی و لزوم توجه به بعد ایثارگری و انقلابی گری حوزه پرداخت.
وی گفت: همه اقداماتی که در ستاد کنگره شهدای روحانی انجام می شود، باید نشان 
دهنده روح انقلابی و سیاسی حوزه و روحانیت باشد، چرا که متأسفانه گاهی از زبان افراد 

به ظاهر موجّه مطالب نادرستی نشر داده می شود.
مدیر حوزه های علمیه خاطرنشان ساخت: این کنگره باید با هدف تبیین بعد انقلابی و 
سیاسی حوزه باشد و در این مسیر حرکت کند و برپایی چنین کنگره هایی فرصت بسیار 

مناسبی برای این کار است.
امام جمعه قم افزود: فروردین سال ۱۴۰۱ صدمین سالگرد باز تأسیس حوزه علمیه قم 
توسط مرحوم شیخ عبدالکریم حائری یزدی است و این کنگره شهدای روحانی نیز در 
آستانه این امر مهم است، لذا باید ابعاد انقلابی و سیاسی حوزه در این کنگره به خوبی 
منعکس شود. آیت الله اعرافی با بیان اینکه حوزه علمیه قم بر مبنای سیاسی بنا نهاده 
شده است، تاکید کرد: در عصر رضاخانی حوزه علمیه ای بنا نهاده می شود که در چهل 

سالگی خود، شاهد انقلاب اسلامی می شود که واقعاً دنیا را تکان می دهد.
مدیر حوزه های علمیه در ادامه به برخی فعالیت های صورت گرفته در مدیریت حوزه در 
جهت تقویت حوزه انقلابی اشاره کرد و گفت: در برنامه های کلان حوزه به مقوله انقلابی 
گری، ایثار و شهادت توجه جدی شده است از جمله اینکه مقرر شده است که طلاب 
سطح یک حوزه حداقل یک باربه سفر راهیان نور بروند، چرا که معتقدیم راهیان نور تأثیری 
دارد که در کمتر جایی پیدا می شود و یا دوره هایی همچون طرح ولایت و مطالعه آثار شهید 
مطهری را بگذرانند که به نظر می آید دستاوردهای این کنگره عظیم می تواند در راهیان 
نور منعکس شود. خاطرنشان می شود: در ادامه این دیدار آیت الله اعرافی توصیه هایی 
جهت بهتر برگزار شدن این کنگره و پای کار آمدن سایر بخش های حوزه ارائه کرد و در 
ابتدا نیز حجت الاسلام والمسلمین حاجی صادقی نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی گزارشی از برخی فعالیت های صورت گرفته در کنگره شهدای روحانی 

ارائه داد.
 

 رئیس دیوان عالی کشور:

عمدهمشکلاتقضایی،بیاطلاعیمردم
ازقوانیناست

رئیس دیوان عالی کشور با تاکید بر لزوم افزایش آگاهی های حقوقی گفت: عمده 
حقوقی  اطلاعات  ارتقای  با  و  است  قوانین  از  مردم  بی اطلاعی  قضایی،  مشکلات 

شهروندان شاهد کاهش آمار مراجعات به مراجع قضایی خواهیم بود. 
حجت الاسلام و المسلمین سید احمد مرتضوی مقدم ضمن حضور در مرکز ارتباطات 
مردمی قوه قضاییه با ۲۰ نفر از مراجعان، ملاقات و ضمن بررسی مشکلات پرونده 

قضایی، پاسخگوی درخواست های آنان شد.
وی اظهار داشت: در ملاقات های حضوری تا جایی که امکان دارد نهایت تلاش بر 
این است که موضوعات برای مراجعان شفاف شود و در راستای سیاست های کلی قوه 
قضاییه، برگزاری هفتگی و منظم این ملاقات ها در دیوان عالی کشور در دستور کار قرار 
دارد. مرتضوی مقدم افزود: در ملاقات های هفتگی، مواردی که قابل بررسی مجدد باشد 
با ارجاع به حوزه معاونت نظارت دیوان عالی کشور  و بررسی و اظهار نظر توسط چند تن از 
قضات برجسته دیوان عالی کشور، چنانچه در پرونده ایراد شرعی و قانونی وجود داشته و 
موضوع مشمول ماده ۴۷۷ باشد، مراتب به رئیس قوه قضاییه گزارش داده می شود و در 
صورت موافقت ایشان، پرونده مجدد در یکی از شعب دیوان مورد رسیدگی قرار می گیرد.

وی اضافه کرد: در مورد آن دسته از تقاضاهایی که به مراجع دیگر مربوط می شود هم 
دستورات مقتضی در چارچوب قانون به حوزه مربوطه صادر می شود تا پاسخ لازم داده 
شود. رئیس دیوان عالی کشور با اشاره به اینکه عمده مشکلات در دیدارهای مردمی عدم 
اطلاعات کافی مراجعان از موضوعات حقوقی و قوانین است، خاطرنشان کرد: باید از 
طریق معاونت پیشگیری از وقوع جرم در این رابطه اطلاع رسانی شود و مردم از مسائل 
حقوقی آگاه شوند زیرا با ارتقای اطلاعات حقوقی شهروندان شاهد کاهش آمار مراجعات 

به مراجع قضایی خواهیم بود.
  

رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح:

دشمنبهدنبالاستفادهازترفندجدایی
ارتشوسپاهاست

 رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح با بیان اینکه دشمن به دنبال استفاده از ترفند 
جدایی بین ارتش و سپاه است، گفت: با وجود اتحاد و همدلی این دو نیروی بزرگ و با 

اقتدار، دشمن هیچ صدمه ای نمی تواند به کشور وارد کند. 
حجت الاسلام والمسلمین احمدرضا پورخاقان در دیدار با امیر سرلشگر عبدالرحیم 
موسوی فرمانده کل ارتش ضمن قدردانی از فرماندهی مدبرانه امیر موسوی اظهار 
داشت: سازمان قضایی نیروهای مسلح از هر نوع اقدام قانونی که موجب تقویت اقتدار 
و جایگاه رفیع نیروهای مسلح شود، فروگذار نخواهد کرد. وی ضمن تاکید بر استقلال 
قضات سازمان قضایی نیروهای مسلح افزود: بدون اینکه از محور عدالت خارج شویم 
حامی نیروهای مسلح خواهیم بود. رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح ضمن قدردانی 
از تلاش های ارتش در پیشگیری از وقوع جرایم، آمادگی کامل سازمان قضایی نیروهای 

مسلح را برای استمرار آموزش های قضایی و حقوقی کارکنان ارتش اعلام کرد.
امیر سرلشگر عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش نیز در این دیدار گفت: برای کنترل 

جرایم به بررسی علل و عوامل وقوع آسیب ها با بررسی پرونده های مهم پرداخته ایم.
وی افزود: با بررسی پرونده شخصیت فرد خاطی، بررسی قصور یگان نیز در دستور کار 

قرار گرفته تا عوامل موثر در ارتکاب جرایم، شناسایی و نقاط ضعف رفع شود.

محمدرضا باهنر: 

بایدبهنسلامروزامیدوانگیزهداد
تادرکشوربمانند

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین با بیان اینکه باید خود را برای جمهوری دوم آماده 
کنیم، گفت: به رغم تلنبار مشکلات دولت قدم های خوبی برداشته و برای نمونه اکنون 

آمار ایران در مقابله با کرونا در دنیا افتخار آمیز است. 
محمدرضا باهنر شامگاه شنبه در نشست ماهانه جامعه اسلامی مهندسین که در 
حسینیه ائمه اطهار)ع( پاسداران برگزار شد، افزود: امروز چندین دولت، مجلس، قوه 
قضائیه و مجمع تشخیص را پشت سر گذاشتیم و مجموعه ای از اتفاق ها در کشور ما رخ 
داده است. دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین با بیان اینکه اکنون درباره پرسش نسل 
جدید درخصوص دستاوردهای انقلاب اسلامی چه باید گفت؟، تاکید کرد: امروز اگر 
مولفه های مختلف را از نظر کمی و کیفی با سایر کشورها مقایسه کنیم، خواهیم دید که 
پیشرفت های افتخارآمیزی نسبت به قبل از انقلاب داشته ایم و رتبه ما نسبت به سال 5۷ 
بسیار بالاتر است. وی تصریح کرد:کشوری مستقل داریم و هیچ کشور کینه توزی در دنیا 
وجود ندارد که ما را به وابستگی متهم کند. باهنر در ادامه با بیان اینکه  دولت کنونی هم 
وارث همه کارهای خیر و پر برکت گذشته و هم وارث تلنباری از مشکلات است، گفت: در 

جاهایی نیازمند اصلاحات ساختاری هستیم و باید اصلاح ساختار کنیم.
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین با اشاره به موضوع فرار مغزها گفت: فرار مغزها یکی از 

نقیصه های کشور است و باید به نسل امروز امید و انگیزه داد تا در کشور بمانند.
 

علی مطهری: 

نبایدکارتبازیروسیهوچین
دراختلافشانباآمریکاشویم

 نماینده سابق مجلس گفت: اگر ما کارت بازی روسیه و چین در اختلافاتشان با آمریکا 
قرار گیریم به زیان ملت خواهد بود، لذا همزمان با افزایش روابط با شرق، باید روابط با 

غرب را بهبود بخشید. 
علی مطهری در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: 

»رابطه نزدیک با  روسیه و  چین در این حد که  آمریکا را نگران کند و از فشار او بکاهد 
و مقدمه ای برای روابط بهتر با  غرب باشد تا میان غرب و  شرق رقابت ایجاد شود و ما در 
قراردادها حق انتخاب داشته  باشیم و منافع ملی بهتر تامین شود خوب است،  ولی اگر با 
این هدف نباشد و ما کارت بازی روسیه و چین در اختلافاتشان با آمریکا قرار گیریم به زیان 

ملت خواهد بود، لذا همزمان باید روابط با غرب را بهبود بخشید.«

 رهبر معظم انقلاب اسلامی با اشاره به برخی ابعاد والای شخصیت حضرت 
صدیقه کبری از جمله حرکت های اجتماعی و خدمت بی منت به مردم، هیأت ها را 
کانون جهادِ عظیمِ تبیین دانستند و تأکید کردند: هیأت ها باید محل روشنگری و 

پاسخ متقن و صحیح به سؤالات روز جامعه بویژه نسل جوان باشند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری،  روز یکشنبه در خجسته 
سالروز ولادت با سعادت حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها، حضرت آیت الله خامنه 
ای در دیدار جمعی از مداحان اهل بیت، با اشاره به برخی ابعاد والای شخصیت 
حضرت صدیقه کبری از جمله حرکت های اجتماعی و خدمت بی منت به مردم، 
هیأت ها را کانون جهادِ عظیمِ تبیین دانستند و تأکید کردند: هیأت ها باید محل 

روشنگری و پاسخ متقن و صحیح به سؤالات روز جامعه بویژه نسل جوان باشد.
حضرت  میلاد  سالروز  تبریک  ضمن  دیدار  این  در  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
فاطمه زهرا سلام الله علیها و سالروز ولادت امام خمینی)رض( و روز گرامیداشت مقام 
مادر و زن، به برخی ابعاد شخصیت فوق العاده حضرت زهرا سلام الله علیها براساس 
آیات قرآن کریم و احادیث اشاره کردند و گفتند: جایگاه طهارت، کار برای خدا و 
خدمت بی منت، و موقعیت ممتاز در مواجهه با جبهه باطل در قضیه مباهله از جمله 
ویژگی های بی نظیر آن حضرت هستند که در قرآن کریم صراحتاً به آنها اشاره شده 

است.
ایشان با اشاره به آیات سوره »دهر«، خدمت بی منت و کمک خالصانه به نیازمندان 
را از نشانه های مهم جامعه فاطمی خواندند و افزودند: به لطف الهی، بعد از پیروزی 
و در طول ۴۳ سال گذشته  ایران، فاطمی شده است  انقلاب اسلامی، جامعه 
حرکت فاطمی را در دوران دفاع مقدس، در دوران حرکت علمی و خدمات بی منت 
شهیدانی همچون فخری زاده، شهدای هسته ای و دانشمند بزرگ مرحوم کاظمی 

آشتیانی، و در حوادث طبیعی همچون سیل و زلزله بارها دیده ایم.
رهبر انقلاب اسلامی دوران شیوع بیماری کرونا و خدماتی را که بدون مزد و منت 
ارائه شد و همچنان ادامه دارد، نمونه دیگری از حرکت برگرفته از الگوی فاطمی 
برشمردند و تأکید کردند: حضرت فاطمه زهرا باید در همه جهات بویژه حرکت های 

اجتماعی و انقلابی، اسوه و الگو باشند.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنان شان به موضوع هیأت ها 
اشاره کردند و گفتند: محور شکل گیری هیأت ها به عنوان یک واحد اجتماعی، 
مودت اهل بیت و زنده نگه داشتن راه و مکتب ائمه بوده که از زمان خود آن بزرگواران 

شکل گرفته است.
هیأت کانون جهاد عظیمِ تبیین و روشنگری است 

ایشان، نقش و کارآیی هیأت ها را در مقاطع مختلف به ویژه دوران انقلاب اسلامی 
و دفاع مقدس، بزرگ و بسیار تأثیرگذار خواندند و افزودند: براساس فرمایشات ائمه 

اطهار، هیأت کانون جهاد عظیمِ تبیین و روشنگری است.
رهبر انقلاب، ساختار هیئت را مرکب از »مغز و معنا« و »تحرک و پویایی« دانستند 
و گفتند: مغز و معنای هیئت همان تبیین مکتب است و هیئت، مرکز مهم تبیین 
مفاهیم و معارف اسلامی و پاسخ به سؤال های گوناگون جوانان درباره مسائل اصولی 
و سبک زندگی است. پویایی و تحرک هیئت نیز به معنی فرصت مواجهه مستقیم با 

مخاطب و انتقال احساسات است.
ایشان قوام و اساس هیئت را مقوله جهاد خواندند و افزودند: هر تلاش خوب و 
بجایی، جهاد نیست. جهاد یعنی تلاش برای هدف گیری دشمن، و در هر زمان باید 

عرصه جهاد را به درستی تشخیص داد.
به عرصه های گوناگون جهاد در دوره های  با اشاره  آیت الله خامنه ای  حضرت 
مختلف همچون جهاد نظامی، علمی و فعالیت و خدمت اجتماعی خاطرنشان 
کردند: به عنوان نمونه خدمت اجتماعی به مردم در شرایطی که دشمن با ایجاد 
جهادی  دارد،  اسلامی  نظام  مقابل  در  آنها  دادن  قرار  در  سعی  اقتصادی  فشار 

ارزشمند است.
نقش خود را در مقابل جنگ رسانه ای علیه ملت بیابید

 ایشان با اشاره به تحرک وسیع دشمنان ملت ایران برای وارونه سازی افکار و تخریب 

ایمان و باورهای مردم بوسیله انبوه رسانه ها و با استفاده از هزاران متخصص هنر 
و رسانه و پشتیبانی های هنگفت مالی و امنیتی، مهمترین عرصه جهاد را عرصه 
این حرکت شیطانی،  تأکید کردند: در مقابل  و  و روشنگری« دانستند  »تبیین 
هیئت ها باید از خود سؤال کنند که در جنگ بی امان جبهه حق و باطل، و تقابل 
روایت دروغ و حقیقت در کجا قرار دارند و چگونه آرمانها و مبانی اصلی انقلاب را 

گسترش می دهند.
رهبر انقلاب، »واعظ« و »مداح« را دو ستون مهم و پایدار هیئت برشمردند و با تأکید 
بر منحصر به فرد بودن هنر مداحی، گفتند: مداحی با جلا دادن دل مخاطب و بردن 

او به عمق تاریخ، به او معرفت دینی، اخلاقی و سیاسی می بخشد.
ایشان با تحسین همکاری شاعران آیینی و مداحان برای پر بار کردن مجالس 
اهل بیت و اعتلای شعر آیینی، گفتند: صدا، آهنگ و هندسه خوانندگی صورت 
هنر مداحی را تشکیل می دهد اما این صورت که در واقع وسیله و ابزار است نباید 
بر محتوا غلبه کند و آن هدایت و محبت جهت دهنده به حرکت جامعه در درون آن 

گم شود.
نوآوری نباید به هنجارشکنی و تغییر هویت مداحی منجر شود

مفید  و  خوب  را  مداحی  امر  در  نوآوری  و  ابتکار  خامنه ای،  آیت الله  حضرت   
برشمردند و افزودند: نوآوری نباید به هنجارشکنی و تغییر هویت مداحی منجر 
شود و اجرای مداح را به سمت اموری که مداحی نیست بلغزاند؛ چرا که مداحی، 

موسیقیِ پاپ نیست.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به نقش آفرینی و امتحان های خوب مداحان در 
دوران دفاع مقدس و همچنین در فتنه ۸۸ گفتند: مداحان به معنی واقعی کلمه 
مجاهدپروری و شهیدپروری کردند و در جنگ رسانه ای و فرهنگی میان جمهوری 
اسلامی و دشمن، صدای رسای مداحان انقلابی کارساز بود و امروز نیز این صدای 

رسا همچنان باید در مقابله با جبهه گسترده دشمن کارساز باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای تلاش و نوآوری مداحان برای جذب جوانان را اقدامی 
خوب و تعالی بخش خواندند و در عین حال تأکید کردند: مراقب باشید، جذب 
جوانان به هر قیمتی نباشد و اینگونه نشود که برای جذب جوان، از برخی آهنگ ها 

و نواهای نامناسب استفاده شود.
ایشان با تأکید بر اینکه جذب جوانان باید با حفظ ساختار صحیح هیأت باشد، 

گفتند: باید مراقبت شود تا ترکیب مداحی و حقیقت و هویت آن از بین نرود.
استفاده از مطالب مستند و مقتن حتماً در برنامه کاری مداحان باشد

 رهبر انقلاب اسلامی، مداحان را به استفاده از مطالب و اشعار متقن و معتبر 
توصیه و خاطرنشان کردند: برخی مواقع یک حرف سست و یا یک بیان نارسا و 
غلط، دستاویز زیر سؤال بردن اسلام و تشیع و حمله به علمای بزرگ و معارف دینی 
می شود، بنابراین استفاده از مطالب مستند و مقتن حتماً در برنامه کاری مداحان 
باشد. پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، یازده تن از مداحان و شاعران به قرائت 

اشعار و مدایحی در فضائل حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها پرداختند.

 رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار جمعی از مداحان اهل بیت )ع(:

هیئت ها محل پاسخ به سؤالات روز جامعه باشند 
 مراقب باشید، جذب جوانان به هر قیمتی نباشد

رییس جمهور با بیان اینکه تمدن فاطمی می تواند 
نجات بخش انسان معاصر باشد، گفت: مسئله اصلی 
زنان ما تکریم واقعی از مقام زن و هویت زنانه آنها است 
واقعی که خدا در وجود زن  این هویت  به  تا وقتی  و 

گذاشته نگاه نداشته باشیم، نمی توانیم موفق باشیم. 
آیت الله سید ابراهیم رییسی روز یکشنبه در همایش 
میلاد  بزرگداشت  مناسبت  به  که  خردمند  بانوی 
از  با حضور جمعی  و  روز زن  و  حضرت فاطمه )س( 
و  دولتی  دستگاه های  دانشگاهی  فرهیخته،  بانوان 
خانواده های شهدا و ایثارگران در محل اجلاس سران 
برگزار شد، اظهار کرد: برای شناخت شخصیت فاطمه 
از وجود حضرت فاطمه)س( و خداکمک  باید  اطهر 
گرفت. درک لیله القدر طبق آنچه در حدیث معروف 
فرات کوفی است، در گرو معرفت به صدیقه طاهره )س( 

است.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه شناخت این شخصیت 
در  ایشان  بسا  چه  گفت:  است،  وظیفه  امروز  بزرگ 
همه ادیان ابراهیمی مورد احترام و الگو و منشاء همه 
خیرات در عالم است. منشاء همه اندیشه خیر و اخلاق 
پسندیده فاطمه زهراست. اما امروز نمی خواهند فاطمه 
شناخته شود و الگوی زنان و جوانان فاطمه)س( باشد و 
بسیار تلاش می کنند تا انسان را از باور و فرهنگ خود 

دور کند.
این  بدانیم  باید  کرد:  خاطرنشان  جمهوری  رئیس 

و  فاطمی  تمدن  و  اطهر  فاطمه  ساز  تمدن  فرهنگ 
فرزندانش امروز می تواند نجات بخش جهان معاصر 
باشد. وی با اشاره به اینکه عمده محور نشست های 
آنان است؛ گفت:  دنیا درباره زنان فهم گم گشتگی 
شرق و غرب نگاه ابزاری به زن دارند اما در اسلام سخن 
از پیشگیری از گم گشتگی، خشونت و صدماتی است 
که فرد ، خانواده و نقش اجتماعی به زن  وارد می کند. 
این پیشگیری برای آن است که اصلا زنی به این گم 

گشتگی در هویت مبتلا نشود.
زنان ما  افزود: مسئله اصلی  رئیس دولت سیزدهم 
تکریم واقعی از مقام زن و هویت زنانه آنها است و تا وقتی 
به این هویت واقعی که خدا در وجودش گذاشته و در 
کمالات تفاوتی با مرد قائل نشده، نگاه نداشته باشیم، 

نمی توانیم موفق باشیم.
 آیت الله رئیسی با بیان اینکه در راه رسیدن به کمالات 
عالی انسانی تفاوتی بین زن و مرد وجود ندارد، گفت: 
توجه به این هویت و صیانت و پاسداری از زن و تلاش 
برای ارتقای شخصیت زن در خانواده و اجتماع بسیاری 

از آسیب های اجتماعی را حل کند. 
و  حقوق  نشناختن  را  انسان  چالش  مهمترین  وی 
و  شناخت  عدم  گفت:  و  کرد  عنوان  خود  مسئولیت 
حقوق زنان از بزرگترین چالش ها است زنان باید بداند 
دارد  وجود  حقی  جا  هر  چیست .  تکلیفشان  و  حق 

تکلیفی است و حق و تکلیف لازم و ملزوم هستند. 

مسئله اصلی زنان، تکریم واقعی از هویت آنان است
 رئیس جمهور در ادامه با استناد به این فرمایش مقام 
معظم رهبری که زنان تاریخ ساز و تمدن ساز هستند، 
دفاع  در  و  انقلاب  پیروزی  در  زنان  نقش  اضافه کرد: 
مقدس و به شهادت رسیدن ۷ هزار زن بر کسی پوشیده 
نیست. نقش آفرینی زنان در طول تاریخ مرهون صبوری 
آنها در کنار همسران و فرزندانشان است. آنچه در این 
رابطه بسیار اهمیت دارد این است که بدانیم نگاه اسلام 

به زن بسیار متفاوت از نگاه مغرب زمین است.
رئیسی با طرح این سوال که حق رای چند سال است 
که در غرب راه اندازی شده است؟ گفت: ۱۴۰۰ سال 
قبل به حق رأی، این خواسته زنان توجه شده است. 
مسأله زن و خانواده قابل تفکیک نیست و نگاه اسلام به 

حقوق متوازن زن و مرد بسیار اهمیت دارد.
زن  که  پرسش  این  طرح  با  سیزدهم  دولت  رئیس 
چگونه می تواند در جامعه حضور موثری داشته باشد، 
گفت: باید سنگ زیربنای جامعه بر مبنای عقلانیت، 
عدالت، اخلاق و معنویت استوار باشد. زنان در چنین 

جامعه ای نقش تعیین کننده دارند. 
وی با بیان اینکه رفع آسیب های اجتماعی مورد توجه 
دولت قرار گرفته است، یادآور شد: همه سازمان ها و 
نهادها بدانند که این مسأله محوری است و سازمان امور 
اجتماعی که مرتبط با این موضوع است باید فعالیت و 

تلاش خود را بیشتر کند.

رییسجمهوردرهمایشبانویخردمند:
تمدنفاطمیمیتواندنجاتبخشانسانمعاصرباشد

رییس مجلس شورای اسلامی:

بایدبهبانوانقدرتانتخابوفرصتنقشآفرینیدادهشود
 رییس مجلس شورای اسلامی گفت: مسوولان نباید زنان جامعه را در دوراهی 
مشارکت اجتماعی یا خانه داری قرار دهند باید به بانوان قدرت انتخاب و فرصت 

نقش آفرینی داده شود. 
»محمدباقر قالیباف« در نشستی به مناسبت ولادت حضرت زهرا )س( و روز 
زن که با  حضور زنان کارآفرینِ مدیر عامل شرکت های دانش بنیان که صبح روز 
)یکشبه ۳ بهمن ماه( برگزار شد گفت: در شخصیت حضرت زهرا )س( و امام )ره( 
که امروز ولادت ایشان هم هست، یک نکته بسیار مهم و اساسی وجود دارد که 
امام فقیه، عارف، فیلسوف و مسلط به حوزه دینی و ابعاد فقهی ما در این خصوص 
می فرمایند »حضرت زهرا )س( یک رهبر واقعی و الگو برای همه جامعه اعم از 
مردان و زنان در بعد اجتماعی و سایر ابعاد بودند« بنابراین افتخار می کنیم که 
چنین روزی به نام روز زن و مادر انتخاب شده است و در این حوزه باور داریم که در 

بعد انسانی و حتی اجتماعی هیچ تفاوتی بین مردان و زنان وجود ندارد.
ما  جامعه  در  جنسیت  بحث  داشت:  بیان  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
موضوعیتی ندارد و زنان می توانند فعال باشند هر چند که فرهنگ غرب به دنبال 
نگاه مردواری در زنان است یعنی اگر زنان برخی خصلت مردان را پیدا کنند دیده 
می شوند، اما ما چنین دیدگاهی را قبول نداریم و چنین موضوعی را در شأن زنان 

نمی دانیم.
مشارکت  دوراهی  در  را  جامعه  زنان  نباید  مسوولان  کرد:  نشان  خاطر  وی 
اجتماعی یا خانه داری قرار دهند باید به بانوان قدرت انتخاب و فرصت نقش 

آفرینی داده شود، اثربخشی و مدیریت زنان در ابعاد مختلف کاری مشخص است 
، به عنوان مثال در نیروی انتظامی با شکل گیری پلیس زن تلاش کردیم تا از 

ظرفیت زنان استفاده کنیم و تحول و پویایی آنها را نیز شاهد بودیم.  
قالیباف یادآور شد: به عنوان مثال ما در نیروی انتظامی باور داشتیم که زنان 
نه تنها به عنوان کارمند بلکه در سطح یک افسر می توانند مشغول به کار شوند 
اما در جایگاهی که در شان زنان باشد؛ ما باور داریم که برخی از کارها حتی در 

حوزه های فنی، علمی و مدیریتی به کمک زنان می تواند انجام شود.
رئیس قوه مقننه با اشاره به آمار استفاده از ظرفیت زنان در حوزه فعالیت های 
دانش بنیان گفت: نقش آفرینی زنان در اکثر مقاطع کمتر از ۱۰ درصد است 
اما خوشبختانه در حوزه فعالیت های دانش بنیان شاهد حضور پررنگ زنان در 
سطوح مدیرعاملی و اعضای هیأت علمی شرکت های دانش بنیان هستیم و این 
نشان می دهد که ما باید از فرصتی که برای جامعه وجود دارد استفاده کنیم و 
بپذیریم که پویایی جامعه در گرو پویایی خانواده است و ستون خانواده، زنان 

هستند.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان این که ما باید فرصت های نقش آفرینی 
زنان در عرصه های علمی و اجتماعی را فراهم کنیم تصریح کرد: پویایی جامعه 
زمانی اتفاق می افتد که خانواده ها پویا شوند و پویایی خانواده در گرو پویایی زنان 
و مادران خانواده است. زمانی که همه این موضوعات را در کنار هم و به صورت 

جامع بنگریم، می توانیم آثار رشد و پیشرفت را در جامعه شاهد باشیم.
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حالتتهوعوچگونگیکنترلآن یک پزشک متخصص :

سرطانبارعایتاصولدرستزندگی
قابلپیشگیریاست

بیماری سرطان این روزها فراوانی بسیاری پیدا کرده است، یک بیماری غیرواگیر 
که البته با وجود این که از شخص به شخص دیگری منتقل نمی شود اما به گفته 
یک متخصص داخلی در دانشگاه علوم پزشکی فسا، سبک زندگی و شیوه تغذیه 

در ابتلا و پیشگیری این بیماری سهم بسیار زیادی دارد. 
محمد ثابت، به مناسبت هفته ملی مبارزه با سرطان در گفت و گویی اظهار 
داشت: بسیاری از سرطان ها قابل پیشگیری هستند و تعداد زیادی از آن ها در 

صورت تشخیص به موقع و در مراحل ابتدایی قابل درمان خواهند بود.
وی بیان کرد: متاسفانه بسیاری از بیماران دیر به پزشک مراجعه می کنند و وقتی 
بیماری مزمن شد اقدام به درمان می کنند؛ در حالی که متخصصان سرطان 
معتقدند این بیماری در صورت تشخیص در مراحل اولیه، قابل درمان و کنترل 

است.
این متخصص داخلی اضافه کرد: پزشکان راهکارهای ساده ای بر پایه پیروی 
از الگوی زندگی سالم و افزایش فعالیت های بدنی  توصیه می کنند که درصد 

احتمال ابتلا به این بیماری را به اندازه قابل توجهی کاهش می دهد.
به گفته وی، پیروی از عادت های تغذیه ای نامناسب، استفاده از غذاهای 
پرچرب، مصرف زیاد گوشت قرمز، هوای آلوده، مصرف سیگار و قلیان، نگرانی، 
کم تحرکی، افزایش وزن، استفاده از غذاهای آماده و بی توجهی به ورزش از 

مهمترین عوامل انواع بیماری سرطان هستند.
ثابت ادامه داد: تنها کمی ورزش، تغذیه سالم، فاصله گرفتن از  فشارهای روحی 
و روانی، دوری از دخانیات، استفاده از سبزی و میوه های تازه، گنجاندن غذاهای 
فیبردار در رژیم غذایی از راه حل های ساده ای هستند که با به کارگیری آنها می 

توان سلامتی بدن را در برابر حمله غده های سرطانی بیمه کرد.
به گفته وی، دوری از آلودگی های محیطی مانند آلودگی هوا از دیگر راه های 

پیشگیری از ابتلا به سرطان است.
این پزشک متخصص گفت: علاوه بر سرطان پوست، شایعترین سرطان ها در 
میان خانم ها سرطان سینه و در میان آقایان سرطان معده و مری است.مصرف 
زیاد و طولانی مدت غذاهای کنسرو شده، غذاهای دودی، غذاهای دارای مواد 
نگه دارنده و غذاهای مانده از عوامل زمینه ساز  ابتلا به بیماری سرطان معده به 

شمار می روند.
ثابت گفت: خانم های ۳۰ و ۴۰ ساله پس از رسیدن به این سن باید هر چند ماه 
یک بار برای بررسی سرطان های پستان و دهانه رحم به پزشک مراجعه کنند، بر 
همین اساس آقایان نیز پس از گذراندن سن 5۰ سالگی برای معاینه های دوره ای 

روده  بزرگ و پروستات باید به مراکز تشخیصی و آزمایشی مراجعه کنند.
 از یکم تا هفتم بهمن ماه هفته ملی مبارزه با سرطان، با شعار »سرطان قابل 

پیشگیری است، با خود مراقبتی و امید« نامگذاری شده است.

داروهای مصنوعی کورتیزون یا همان کورتیکواستروئیدها، محرک کورتیزول 
هستند که به طور طبیعی هورمونی ضدالتهابی است و توسط غدد فوق کلیوی 
تولید می شود. چنین داروهایی )مثلًا پردنیزولون( فواید زیادی دارند اما بدون 

عوارض جانبی نیستند.
زیر  موارد  شامل  استروئیدها  مداوم  مصرف  با  مرتبط  اصلی  مشکل  دو   

می شود:
. عوارض جانبی مصرف دارو 

. علائمی ناشی از تغییراتی در تعادل ترشح هورمون ها )علائم ترک(
تولید کورتیکواستروئیدها توسط »مکانیسم بازخورد« کنترل می شود که 
شامل غدد فوق کلیوی، غده هیپوفیز و مغز می باشد و به نام HPAA یا محور 

هیپوتالاموس - هیپوفیز - آدرنال معروف است. 
آیا استروئیدها ضدالتهاب هستند؟

تحقیقات نشان داده استروئید داروی محرک کورتیزول است که یک هورمون 
غدد  توسط  گفتیم  که  همان طور  و  می باشد  بدن  در  طبیعی  ضدالتهاب 
فوق کلیوی یا آدرنال ترشح می شود. داروهای کورتیکواستروئیدی مصنوعی یا 
همان کورتون ها )پردنیزون، پردنیزولون و خیلی از داروهای دیگر(، معمولًا برای 

درمان عوارض زیر به کار می روند:
. واکنش های آلرژیک

. آسم
. آرتریت روماتوئید

. بیماری التهابی روده
و اغلب  بوده  مصرف کوتاه مدت استروئید معمولًا بدون عوارض خاصی 

درمانی ضروری برای خیلی از عوارض است مانند:
. اگزما

. آلرژی ها
. آسم

استفاده از دوزهای بالای داروی کورتون دار به مدت چند روز، یا دوزهای 
 HPAA پایین تر به مدت بیشتر از دو هفته، منجر به افت عملکرد طولانی مدت
خواهد شد. مصرف کورتون یا استروئید را نمی توان ناگهان متوقف کرد و باید 

به غدد آدرنال فرصت داد تا به الگوی ترشح نرمال خود برگردد.
علائم ترک مصرف استروئیدها که شامل ضعف، خستگی، کاهش اشتها، 
کاهش وزن، تهوع، استفراغ، اسهال و شکم درد می شوند می توانند مشابه 
واقعاً  آن ها  از  برخی  که  باشند  سلامتی  مشکلات  از  دیگر  خیلی  علائم 

خطرناک اند.
علائم ترک استروئیدها

علائم ترک استروئیدها متفاوت با چیزی است که معمولًا از ترک یک دارو 
تصور می کنید. یعنی مثلًا توقف مصرف پردنیزون باعث نمی شود دلتان 
بخواهد پردنیزون مصرف کنید و این علائم ربطی به علائم ترک اعتیاد ندارند، 
اما بر جسم اثر می گذارند و می توانند در عملکردهای بدن اختلالاتی ایجاد 

نمایند، مانند:
. خستگی مفرط

. ضعف
. بدن درد

. مفصل درد
کم کم کاهش دادن مصرف داروی کورتون شاید کاملًا جلوی علائم ترک 
از جمله  را نگیرد. ترک استروئید می تواند شامل فاکتورهای زیادی شود، 

وابستگی روانی به کورتیکواستروئیدها.
افرادی که استروئید مصرف می کنند باید لیستی از داروهای خود را در 

کیف دستی شان داشته باشند تا در موارد اورژانسی، پرسنل پزشکی از این 
مسئله آگاه شوند.

مصرف داروهای مکمل هم زمان با مصرف استروئیدها ممکن است طی 
زمان های خاصی از تنش های عصبی یا فیزیکی )مثلًا عمل جراحی( لازم 

باشد، حتی تا یک سال بعد از توقف مصرف استروئیدها.
کاهش  خستگی،  ضعف،  شامل  که  استروئیدها  مصرف  ترک  علائم 
اشتها، کاهش وزن، تهوع، استفراغ، اسهال و شکم درد می شوند می توانند 
مشابه علائم خیلی دیگر از مشکلات سلامتی باشند که برخی از آنها واقعاً 

خطرناک اند
تشخیص علائم ترک استروئید می تواند سخت باشد اما اگر بیمار اعلام کند 
که اخیراً مصرف داروهای کورتون خود را کاهش داده یا قطع کرده است )مثلًا 

پردنیزون یا پردنیزولون(، تشخیص راحت تر خواهد شد.
درمان علائم ترک استروئیدها باید متناسب با شرایط فرد باشد. درمان معمولًا 
شامل تزریق استروئید می شود که طی هفته ها تا ماه ها کم کم کاهش می یابد.
پزشکانی که علائم ترک استروئیدها را مداوا می کنند شامل پزشکان عمومی، 
متخصصین غدد درون ریز، متخصصین داخلی و ... می شوند. درصورتی که 
علائم ترک استروئید زودتر تشخیص داده شده و به طور مناسب مداوا شود، 

معمولًا مشکلی وجود نخواهد داشت.
می توان با مصرف استروئیدها طی مدت زمانی کوتاه، جلوی علائم ترک آن 
را گرفت. بیمارانی که از استروئیدها برای مدت زمان طولانی استفاده می کنند 
می توانند با کم کم کاهش دادن دوز مصرفی تحت نظر پزشک معالج خود، 

جلوی علائم ترک را بگیرند.
مدت زمان لازم برای کاهش تدریجی استروئید، بستگی به بیماری تحت 
درمان، دوز مصرفی و مدت زمان مصرف دارو دیگر شرایط پزشکی بیمار دارد. 
یک ریکاوری کامل چیزی بین یک هفته تا چندین ماه ممکن است زمان ببرد.

پیشگیری از علائم ترک استروئیدها
پزشک معالج شما همان طور که گفتیم با کاهش تدریجی دوز و نحوه مصرف 

استروئید کمکتان می کند تا دچار علائم ترک نشوید.
همچنین می توانید با راهکارهایی ساده به بدنتان کمک کنید کم کم تولید 

کورتیزول را افزایش بدهد:
. حتماً به اندازه کافی بخوابید.

. از موقعیت های استرس برانگیز دوری کنید.
. غذاهای سالمی بخورید که شامل چربی های اشباع، چربی های غیراشباع 

و ویتامین های B6، B5 و C باشند.
. مصرف کافئین را کاهش دهید.

و اما چند نکته ...
استروئیدها می توانند ریسک ابتلا به عفونت را افزایش دهند. در واقع عفونت 
در میان افرادی که استروئید مصرف می کنند شایع تر است؛ زیرا این داروها 
سیستم ایمنی را سرکوب می کنند. یعنی بدن سخت تر می تواند با عفونت مبارزه 
کند. ضمناً زمانی که استروئید مصرف می کنید، علائم یک عفونت ممکن است 
در شما چندان آشکار نباشد؛ بنابراین باید بیشتر به مراقبت های بهداشتی 
خود اهمیت دهید تا احتمال ابتلا به عفونت خود را کمتر کنید. نکتهٔ دیگر هم 
اینکه مصرف طولانی مدت استروئید می تواند عوارض جدی داشته باشد، مثلًا 
پوکی استخوان. همچنین استروئید می تواند باعث تغییراتی در توزیع چربی در 
بدن و احتباس مایعات و در نتیجه افزایش وزن شود و ظاهری پف کرده به شما 
بدهد. نازک شدن پوست، ترک های پوستی و رشد موی صورت نیز در افرادی که 
کورتون مصرف می کنند معمول اند. استروئیدها می توانند سبب کم خوابی شده 

و بر خلق و خوی تان هم اثر بگذارند؛ بنابراین آن ها را خودسرانه مصرف نکنید.

چرا نباید مصرف کورتون ها را ناگهانی قطع کرد؟

عواملتشدیدکنندهسردردمیگرنینکته ای مهم برای کسانی که کورتون مصرف می کنند

سردرد میگرنی ارتباط مستقیم با مصرف برخی از مواد غذایی دارد و با حذف 
برخی غذاها می توان از تشدید سردرد میگرنی جلوگیری کرد.

گلوتامات ماده ای است که در محصولات آماده شده به میزان زیادی وجود دارد 
از این رو باید برچسب روی محصولات را با دقت مطالعه کرد. این ماده در انواع 

کنسرو و غذا های یخ زده وجود دارد.
آسپارتام که به عنوان قند جانشین در بعضی از نوشابه های رژیمی و یا شیرین 

کننده های مصنوعی به کار می رود، از محرک های میگرن است.
همچنین بعضی غذا های حاوی آمین ها، فعال کننده رگ ها هستند و به نظر 
می رسد آغازگر انقباض رگ های خونی در مغز باشند. »تیرامین« و »فنیل اتیل 
آمین« دو ماده اصلی عامل این مشکل است. اگرچه سایر آمین ها نیز ممکن است 
اثر های مشابهی داشته باشد. »تیرامین« در الکل، برخی پنیر ها به ویژه پنیر های 
مانده، میوه ها و سبزی های کال و فاسد، مخمرها، انواع آجیل، ماهی شور، 
کنسرو شاه ماهی، خامه ترش، آووکادو، سوسیس های تخمیری و گوشت های 
مانده یا چرب وجود دارد. »فنیل اتیل آمین« نیز در کاکائو، شکلات، پنیر و مواد 

غذایی حاوی این سه ماده غذایی، یافت می شود.
مس هم از دیگر عوامل تشدید کننده میگرن است که در آجیل ها، شکلات و 
جوانه گندم وجود دارد ؛ مرکبات از جمله پرتقال، گریپ فروت و نارنگی نیز باید از 
رژیم غذایی حذف شود، زیرا این میوه ها جذب روده ای مس را افزایش می دهد و 

ممکن است در فرآیند آغاز حمله های میگرن نقش داشته باشد.
همچنین اگر ساعات تغذیه نامرتب باشد یا مصرف قند و شکر یا کربوهیدرات ها 

در وعده های روزانه زیاد باشد، احتمال بروز سردرد و میگرن نیز بیشتر می شود.
افراد مستعد ابتلا به میگرن باید بکوشند همیشه مقداری خوراکی سالم به 
همراه داشته باشند تا به محض گرسنگی مصرف کنند، زیرا گرسنگی شدید نیز 

با تشدید میگرن می شود.
 

مادرانقبلوبعداززایمان
دچارافسردگیمیشوند

به گفته محققان، دوره ۳ ماهه قبل و بعد از زایمان، زمان آسیب پذیری برای 
سلامت روان زنان است. 

- محققان در یک مطالعه ۱۰۰ زن را انتخاب کردند که ۷۳ نفر از آن ها را از 
ابتدای سه ماهه سوم تا سه ماه پس از زایمان زیر نظر گرفتند.

آن ها معیارهای ذهنی و عینی خواب، ریتم های بیولوژیکی، میزان ملاتونین و 
قرار گرفتن در معرض نور را با استفاده از ابزارهای مختلفی از جمله پرسشنامه، 
اکتیگراف )مانیتورهای پوشیدنی خواب(، سنجش های آزمایشگاهی و روش های 

دیگر تجزیه و تحلیل کردند.
بر اساس این مطالعه، مجموعه ای از پارامترها شامل متغیرهای خواب و ریتم 
بیولوژیکی با شدت علائم افسردگی و اضطراب، از سه ماهه سوم بارداری تا ماه 

سوم پس از زایمان، ارتباط نزدیکی دارند.
دوره سه ماهه قبل و بعد از زایمان، آسیب پذیرترین زمان برای سلامت روان زنان 
است. تخمین زده می شود که ۱5 تا ۱۸ درصد از زنان در این دوره پس از زایمان 
دچار اضطراب و ۷ تا ۱۳ درصد افسردگی می شوند. علاوه بر این، نزدیک به ۱۰ 

درصد از زنان در این مدت میزان بالینی اضطراب و افسردگی را تجربه می کنند.
بنیسیو فری، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه مک مستر کانادا، گفت: یافته 
های ما اهمیت تثبیت ساعت بیولوژیکی بدن را در طول دوره بعد از زایمان برای 

حفظ خلق و خوی سالم و به حداقل رساندن اضطراب نشان می دهد.
ریتم های  )قدرت  شبانه روزی  ضریب  در  تغییرات  کردند  مشاهده  محققان 
شبانه روزی(، میزان متوسط فعالیت در طول استراحت شبانه و میزان تکه تکه 
شدن استراحت شبانه، به شدت با علائم افسردگی و اضطراب بالاتر مرتبط بودند.

 

تاثیرچاقیبرآناتومیقلبکودکان
متخصصان هلندی در مطالعه ای تازه به بررسی تاثیر چاقی بر قلب کودکان 

چاق و دارای اضافه وزن پرداختند. 
بر اساس مطالعات و آزمایشات این گروه از متخصصان چاقی می تواند تاثیر 

شدیدی بر آناتومی قلب کودکان چاق داشته باشد.
در این مطالعه بطن چپ که یکی از چهار حفره قلب به حساب می آید مورد 
بررسی قرار گرفت. متخصصان دریافتند که در کودکان دارای اضافه وزن، بطن 
چپ یک سطح مقطع دایره ای شکل پیدا می کند و از تقارن عمودی طبیعی 
منحرف می شود - این مشخصه دوم پیش از این در بیماران مبتلا به تنگی آئورت 

مشاهده شده است.
در این مطالعه داده های گسترده ای از مرحله اولیه قبل از تولد تا دوران کودکی 
به منظور بررسی رشد سیستم قلبی-عروقی و عوامل خطر اولیه بیماری قلبی-

عروقی جمع آوری شده است.
به گفته متخصصان هلندی، داده های جمع آوری شده شامل اسکن  بود که 

قلب ۲6۳۱ کودک ۱۰ ساله را مورد مطالعه قرار داد.
چاقی یکی از مهمترین معضلات در حوزه سلامت جهانی است.

طبق اعلام سازمان جهانی بهداشت )WHO(، تقریبا 6۰ درصد از بزرگسالان 
و حدود یک سوم از کودکان ۱۱ ساله در اتحادیه اروپا دارای اضافه وزن یا چاقی 
هستند و بیماریهای مرتبط با چاقی علت اصلی مرگ و میرهای قابل پیشگیری 
است. به گفته متخصصان یافته های بدست آمده به پزشکان اجازه می دهد تا به 
بیماران در کاهش خطرات بیماریهای قلبی-عروقی در آینده در افرادی که بیشتر 
مستعد ابتلا به آن هستند، کمک کنند زیرا قلب به روشی مشخص و مشهود به 

عارضه چاقی واکنش نشان می دهد.
به نقل از هندوستان تایمز، محققان تاکید کردند: چاقی در کودکان یک نگرانی 
جدی است زیرا ممکن است بر روند سالم رشد تاثیر بگذارد. با وجود اطلاعات 
بالینی بیشتر در مورد این تاثیر، پزشکان می توانند بهتر به بیماران توصیه کنند که 

سبک زندگی سالم تری را در سنین پایین تر دنبال کنند.
 

یک متخصص تغذیه عنوان کرد؛ 

مصرفچغندربهبهبودعوارض
دیابتکمکمیکند

عضو هیئت علمی دانشکده علوم تغذیه با اشاره به وجود مقدار بسیار زیاد 
آنتی اکسیدان در چغندر، گفت: چغندر به بهبود بسیاری از عوارض ناشی از 

دیابت کمک می کند. 
سمیرا ربیعی عضو هیئت علمی دانشگاه با عنوان این مطلب که قند موجود در 

چغندر باعث افزایش ناگهانی قند خون نمی شود، افزود:
به گفته وی، میزان قند موجود در چغندر در مقایسه با سایر سبزیجات بالاتر 
است اما به دلیل این که اندیس و بار گلیسمی آن بالا نیست، پس از خوردن، قند 
آن به آرامی وارد جریان خون فرد شده و باعث افزایش ناگهانی قند خون نمی شود، 

البته به شرط آن که هنگام پخت از افزودن شکر به چغندر خودداری شود.
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روانشناس و مدرس دانشگاه معتقد است، استفاده از 
فرزندان در اختلافات زناشویی و یارکشی والدین، تنش و 
ناسازگاری ها را تشدید کرده و احتمال طلاق و متارکه را 

افزایش خواهد داد. 
با  والدین  روابط  چگونگی  درباره  عسکری پور  مهدی 
یکدیگر در حضور فرزندان اظهار داشت: فرزندان از رفتار 
پدر و مادر الگوبرداری می کنند. بنابراین چگونگی رفتار 
والدین با یکدیگر، بر نحوه تفکر و اندیشه، باور و اعتقادات 

و در مجموع آینده کودک اثرگذار است.
و  کودکان  برابر  در  والدین  ارتباط  کرد:  تصریح  وی 
باشد.  عاطفی  و  محبت آمیز  صمیمانه،  باید  نوجوانان 
حفظ روابط عاطفی پدر و مادر در برابر فرزندان سبب 
احساس امنیت کودک در محیط خانواده شده و از این 

رفتار الگوبرداری خواهد شد.
و  امنیت  احساس  تامین  داد:  توضیح  عسکری پور 
آرامش نیز سبب شکل گیری رفتار صحیح در فرزندان 
شده و در حقیقت کودک می آموزد که در برابر دیگران باید 
چگونه رفتار کند. استفاده از کلمات و عبارات محبت آمیز 
هم  و...«  جانم  هستم،  دلتنگت  دارم،  »دوستت  نظیر 
توسط والدین می تواند به فرزندان نشان دهد که باید به 
همسر و فرزندان خود در سال های آینده احترام گذاشته 
و محبت کند. این روان درمانگر خاطرنشان کرد: روابط 
مبتنی بر احترام و محبت پدر و مادر همچنین باعث ایجاد 
و تقویت عزت نفس و آسودگی خاطر فرزندان می شود. 
در مقابل برخورد سرد و خالی از محبت والدین با یکدیگر 
کودک و نوجوان را از محیط خانه دلسرد کرده و احساس 

رضایت از خانواده شکل نمی گیرد.  
باعث  نارضایتی در فرزندان  این  بروز  تاکید کرد:  وی 
می شود، کودک و نوجوان کسب محبت، آرامش و امنیت 
را در بیرون از محیط خانواده جست وجو کند و این امر 

می تواند زمینه ساز برخی آسیب های اجتماعی باشد.
این مدرس دانشگاه عنوان کرد: پدر و مادر در صورت 
بی احترامی به یکدیگر نمی توانند از فرزندان بخواهند که 
به دیگران احترام گذاشته و محبت کنند، دیگران را دوست 

بدارند و صمیمانه رفتار کنند.
عسکری پور با اشاره به تفاوت های فرهنگی نیز یادآور 
محسوب  تابو  خانواده ها  برخی   در  محبت  ابراز  شد: 
می شود. پدر و مادر از بیان کلمات و عبارات محبت آمیز 
خودداری کرده و تصور می کنند، ابراز محبت در حضور 

فرزندان شرم و حیا را از بین می برد.
وی افزود: بیان این عبارات علاقه و محبت را در خانواده 
رواج می دهد. برخی خانواده ها حتی از بیان اسم همسر 
در حضور فرزندان خودداری کرده و او را با نام پسر بزرگ 
خانواده، برادر و... صدا می زنند. در ایام نوروز و... با همه 
اعضاء خانواده به غیر از همسر روبوسی کرده و تصور 

می کنند از ابراز محبت به همسر باید خودداری شود.
باید حفظ  والدین  وی تصریح کرد: حریم خصوصی 
شود، استفاده از الفاظ رکیک، شوخی خارج از عرف و 
مباحث غیراخلاقی تاثیرات مخربی بر کودکان خواهد 
بر  )مبتنی  صحیح  علاقه  و  محبت  ابراز  اما  گذاشت، 
اخلاقیات( آثار و نتایج مثبتی بر خلق وخو و رفتار کودکان 

خواهد داشت.
عسکری پور ادامه داد: به منظور حفظ و صیانت از این 
حریم خصوصی از دو سالگی باید اتاق خواب فرزندان 
جدا شود، این مساله در دستیابی به استقلال روانی و 

عزت نفس کودکان نیز موثر خواهد بود.  
این مشاور خانواده همچنین با تاکید بر اهمیت پوشش 
حضور  در  غیرمتعارف  پوشش  کرد:  تصریح  مناسب 
فرزندان نیز می تواند با برخی آسیب ها همراه شود. گاه به 
غلط، برخی از خانواده ها تصور می کنند که برخی رفتارها 
)در حضور فرزندان( به تدریج عادی می شود، اما باتوجه 
به فرهنگ ایران زمین این اعتقاد اشتباه بوده و می تواند 

زمینه ساز برخی ناهنجاری ها باشد.
ناسازگاری طبیعتا  و  ادامه داد: اختلاف  عسکری پور 
در هر خانواده ای بروز می کند، اما این اختلافات نباید 
سبب بی احترامی زن و شوهر به یکدیگر شود، والدین 
باید حرمت همدیگر را حفظ کنند، اختلافات را به حداقل 

رسانده و »حل مساله« داشته باشند.

وی افزود: در حضور فرزندان به ویژه کودکان نباید به 
و شکایت کرده  گله  یکدیگر  از  توهین کنند،  همدیگر 
اختلافات  این  گاه  بگیرند.  به سخره  را  مقابل  و طرف 
نیز  و شتم  به ضرب  فرزندان  ناسازگاری ها در حضور  و 
می انجامد. هر یک از این مولفه ها قطع به یقین بر روح و 

روان فرزندان اثر  می گذارد.
پرخاشگری  و  ادامه داد: ریشه خشونت  عسکری پور 
بعضی از کودکان، استفاده از الفاظ رکیک، فحش و ناسزا، 
تندخویی و پرتاب شیء نیز ناشی از رفتار و عملکرد والدین 
است. برای آموزش صداقت، راستگویی، آرامش و امنیت، 
باید خود صادق، آرام و محبت آمیز رفتار کنیم. کودکان 
از رفتار والدین )و نه گفته ها و تعالیم( می آموزند. بنابراین 

چگونگی عملکرد پدر و مادر حائز اهمیت است.
مثلث سازی  نظریه  به  اشاره  با  دانشگاه  استاد  این 
سالوادور مینوچین اضافه کرد: گاه پدر و مادر برای کاهش 
اضطراب درونی در اختلافات و همچنین ایجاد تعادل، 
شخص سومی )فرزند( را وارد تعارضات می کنند. برخی  
والدین همچنین با کمک فرزندان تشکیل تیم داده و علیه 
طرف مقابل متحد می شوند. این اقدام یکی سموم روابط 

خانوادگی است.
دنیا  مطرح  روانشناسان  برخی   افزود:  عسکری پور 
در  شوهر  و  زن  معتقدند،  نیز  بوئن  موری  همچون 
اختلافات و ناسازگاری ها در یک نظام دو نفره، با تبادل 
افزایش  با  اما  می روند،  پیش  مشکل  بدون  احساسات 
سطح اضطراب و ورود شخص سوم )فرزند( به عنوان مهره 
آسیب پذیر و یارکشی والدین، ناسازگاری تشدید شده و 

طلاق و متارکه افزایش می یابد.
این روانشناس عنوان کرد: بنابراین پدر و مادر به منظور 
تربیت فرزندان باید خود را تربیت کرده و قبل از فرزندآوری 
خود را پرورش دهند، رفتار منطقی، عاطفی و مبتنی بر 
احترام و محبت، بدون شک خلق و خو، روح و روان و 
اختلافات  برای حل  ارتقا می بخشد.  را  فرزندان  جسم 
خانوادگی نیز باید در نبود فرزندان با یکدیگر گفت وگو 

کرده و با حل مساله به اختلافات پایان داد.

درگفت وگو بایک روانشناس و مدرس دانشگاه  مطرح شد؛

تشدیدتنشدرخانواده،ثمرهاستفادهازفرزنداندراختلافاتزناشویی

در گفت وگو با معاون اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم بررسی شد ؛

مقابلهباآلودگیهایصنعتیقم
چگونهحاصلمیشود؟

آسمان آبی و هوای پاک حقی مسلم برای فرزندان این کره خاکی است که اکنون 
به شعاری صرف مبدل شده و به خاطره ها پیوند خورده است. 

هوای مطبوع و آسمان دلکشی که هاله ای از سیاهی و پلیدی فعالیت های بی علم 
انسانی را در آغوش خود به تنگ گرفته  و از وضعیت موجود نیز رضایت ندارد.

آلودگی هوا واژه قریبی است که پاسخی برای پرسش بیماری های ریوی و ام اس 
و نواقص جسمانی نوزادان است و چالشی هر ساله در اکثر کلان شهرها است؛ اما 

سؤال اینجاست که آیا راهی برای کنترل و کاهش این آلودگی وجود دارد؟
آلودگی هوا از عوامل متعددی نشئت می گیرد که بارزترین آن آلودگی ناشی از 
فعالیت نیروگاه های تولید برق است، بحثی که با تشدید وضعیت آلایندگی ها بیشتر 

مورد توجه قرار می گیرد.
نیروگاه های حرارتی انواع مختلفی مانند بخاری، سیکل ترکیبی، گازی و دیزلی 
دارند که برای تولید برق نیازمند مصرف سوخت های فسیلی نظیر گاز طبیعی 
و گازوئیل هستند که با احتراق آن ها انرژی مورد نیاز برای تولید برق را به دست 

می آید.
درواقع نیروگاه های حرارتی، اکنون ۹۰ درصد برق کشورمان را از محل سوزاندن 
سوخت هایی مانند گاز طبیعی، گازوئیل و مازوت تأمین می کنند که به تبع آن سطح 

وسیعی از آلاینده های هوا را سبب می شوند.
اما نکته قابل توجه اینجاست که باوجود سهم زیاد سوخت مصرفی این نیروگاه ها 
در افزایش آلودگی هوا، سایر صنایع سوخت سنگین نیز در این تراژدی نقش آفرینی 

می کنند.
این نیروگاه ها به طور معمول با استفاده از گاز طبیعی فعالیت می کنند، اما مشکل 
زمانی تشدید می شود که در زمستان با در اولویت قرار گرفتن تأمین گاز شهری، 
به  دنبال آن میزان آلایندگی  مصرف سوخت های مایع در نیروگاه ها افزایش و 
نیروگاه ها نیز روند رو به اوج گیری افزونی را تجربه می کند؛ لذا می توان گفت مصرف 
گاز طبیعی برای کاهش آلودگی ها بهتر است، درواقع مصرف گازوییل و مازوت به 
خصوص در فصول سرد سال به خاطر خروج گوگرد موجود در مازوت از دودکش ها، 

به همراه بروز پدیده وارونگی دما )اینورژن( تأثیر بالایی در آلودگی هوا دارد.
در این خصوص شفیعی، معاون محیط زیست انسانی اداره کل حفاظت محیط 
زیست استان قم، در گفت وگو با ایسنا بیان کرد: با توجه به خصوصی سازی نیروگاه 
سیکل ترکیبی و تأثیر فعالیت آن بر هوای استان قم، بایستی اذعان کرد که نوع 

سوخت این نیروگاه مؤثر بر آلودگی هوای شهر است.
وی افزود: نیروگاه قم در بین سایر نیروگاه های کشور جزو نیروگاه های خوب و 
متوسط محسوب می شود، چراکه بسیاری از نیروگاه های موجود در بافت تهران 
راندمانی به شدت پایین را دارا بوده و در وضعیت نامناسبی قرار دارند، لذا خوشبختانه 
استان قم این حجم از تولید مازوت را ندارد و فعالیت نیروگاه از گازوئیل و گاز نشئت 
می گیرد و راندمان انرژی نسبتاً مناسب تری را نسبت به میانگین راندمان کشوری 
دارا است. شفیعی در خصوص اهمیت این راندمان انرژی در نیروگاه قم در نوع 
سوخت مورد استفاده آن اظهار کرد: این راندمان به لحاظ تغییرات اقلیمی و گازهای 
گلخانه ای قابل توجه است، لذا در بحث سوخت نیز ما اقدامات و پیگیری ها و مکاتبات 
بسیار زیادی طی سال های اخیر انجام شده است. وی ادامه داد: سوخت نیروگاه 
به صورت کلی چه مایع و چه گاز، در مدیریت خود نیروگاه نیست و خود نیروگاه بر 
اساس ادعاهای خود دارای طراحی اولیه ای برمبنای گاز بوده و سوخت گاز هم 
راندمان بهتری دارد و هم استهلاک کم تری برای تجهیزات آن ایجاد می کند، سوخت 
مایع نیز که استفاده آن به اجبار است موجب تهدید محیط زیست می شود و مدیریت 
آن نیز در قم اتفاق نمی افتد. شفیعی با اشاره به مدیریت بحث سوخت نیروگاه های 
استان قم که در اختیار تهران قرار دارد، تصریح کرد: مدیریت شبکه گاز و تعیین 
تکلیف نوع سوخت مصرفی همه نیروگاه های موجود در سراسر کشور به خصوص 
قم در اختیار تهران است که چه نیروگاهی در چه استانی چه میزان از ظرفیت گاز 
در چه فصلی استفاده کند، لذا ما نیز با حضور استاندار قم مکاتباتی ترتیب داده و 
مراجعه نیز صورت گرفته و آن ها نیز بحث و استدلال خاص خود در مدیریت سوخت 
کشور را دارند. وی با اشاره به تضرر جدی نیروگاه استان قم در بحث نوع سوخت 
مصرفی آن، بیان کرد: متأسفانه نیروگاه قم از تغییر نوع سوخت مصرفی خود بسیار 
متضرر شده و چاره ای جز تمکین از شرایط ابلاغ شده به وی را نیز نخواهد داشت. 
شفیعی افزود: در سفر اخیر ریاست جمهوری عرض ما بر این بود که هم سوخت 
مایع با کیفیت تری در اختیار قم قرار دهند؛ به لحاظ تعیین تکلیف هیئت وزیران و 
وزرای نفت بر این پروسه مصرف سوخت و هم بتوانند روزهای بیشتری از سوخت 
گاز را در اختیار نیروگاه بگذارند تا تأثیر مثبتی بر کاهش آلودگی سطح شهر قم داشته 
باشد. وی از اولویت بندی نیروگاه ها نزد وزارت نفت تهران گفت و اظهار کرد: بسیاری 
از نیروگاه ها برای تهران حساسیت بیشتری دارند و سوخت بهتر با کیفیت تری را 
نیز به آن ها تخصیص خواهند داد و به نیروگاه هایی که تأثیر کمتری بر آلودگی هوا 
دارند سوختی با کیفیتی متوسط تحویل داده می شود. شفیعی گفت: تلاش ما بر 
این است که نیروگاه قم نیز جزو نیروگاه های حساس داخل کشور قلمداد شود تا از 
شدت آلودگی های زیست محیطی و هوایی قم کاسته شود و اولویت های بالاتری را 
در زمینه تخصیص گاز و سوخت مایع را اعطا کنند. باوجود تلاش جدی مسئولین 
جهت بهبود کیفیت سوخت و کاهش آلودگی های هوایی در سال های اخیر، اما تردد 
خودروهای فرسوده، فعالیت نیروگاه ها و صنایع آلاینده در نزدیکی شهر،  باز هم به این 
آلودگی دامن می زند که در این بین سهم نیروگاه ها و صنایع بیشتر قلمداد می شود. 
افزایش مصرف گاز در بخش خانگی که نیروگاه ها را به سوخت دوم اجبار می کند، 
شاه کلید ماجرای تکراری آلودگی هرساله  هوای زمستان ها است که از دید مسئولین 
ذی ربط آن گریزی هم از آن نیست مگر انتظار برای پایان فصل سرما بدون هیچ اقدام 
پیشگیرانه ای! با ادامه این روند و عدم تبدیل نیروگاه های گازی به نیروگاه های سیکل 
ترکیبی و عدم توجه به این منابع فسیلی و تجدید ناپذیر و ارزشمند، مشکل سوخت 
نیروگاه ها و سهم پررنگ وی در افزایش آلودگی ها به معضلی عظیم مبدل شده که 

عزم همگانی نیز مشکل گشای آن نخواهد بود.

به منظور افزایش شفافیت عرضه کالا صورت گرفت ؛

نظارتبازرسانقمبراجرایطرحدرج
قیمتتولیدکننده

طرح درج قیمت تولیدکننده به جای مصرف کننده، به منظور افزایش شفافیت 
عرضه کالا، همزمان با سراسر کشور با نظارت دقیق بازرسان قم در حال اجراست.

احمدرضا سمیعی نسب، معاون بازرسی و نظارت سازمان صمت استان قم، در 
گفت وگویی، هدف از اجرای طرح درج قیمت تولید کننده بر روی کالاها را شفافیت 
قیمت ها و حمایت از تولید کننده و مصرف کننده بیان کرد. وی افزود: پیش از این 
قیمت مصرف کننده بر روی کالا درج می شد، اما با اجرای این طرح تولید کننده 
موظف به درج قیمت تولیدکننده بر روی کالا هستند. سمیعی نسب زمان ابلاغ این 
طرح از سوی وزارت صمت به استان ها را آذر ماه اعلام کرد و گفت: این طرح به 
صورت مرحله به مرحله از ۲۷ آذر ماه در استان قم اجرای شده است. در راستای 
اجرای طرح شفاف سازی قیمت ها آب میوه، آب معدنی، ماء الشعیر، نوشابه گازدار، 
غذاساز، نوشیدنی ساز، چرخ گوشت و ماکروویو از ۲۷ آذر و پودر لباسشویی، دستمال 
کاغذی، پوشک بچه، یخچال فریزر، تلویزیون و ماشین لباسشویی از تاریخ ۴ دی ماه 

به جای درج قیمت مصرف کننده موظف به درج قیمت تولید کننده هستند.

رئیس اداره طرح و برنامه سازمان صمت استان قم :

امکانبهرهمندیبنگاههایتولیدیقم
ازتسهیلاتتبصره1۸فراهمشد

رئیس اداره طرح و برنامه سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: امکان 
بهره مندی بنگاه های تولیدی قم از تسهیلات تبصره ۱۸ در دو بخش تامین سرمایه 

ثابت و سرمایه در گردش براساس قانون بودجه امسال، فراهم شده است. 
-جواد ناطق، ضمن اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته بــرای بهره مندی 
این ماده قانونی، گفت:  از تسهیلات  اولویت استان  واحد ها و طرح های دارای 
از این تسهیلات در قالب ابلاغ دستورالعمل جزء یک تا ۹ بند الف  بهره مندی 
تبصره ۱۸ قانون بودجه سال ۱۴۰۰ کشور و تصویب و ابلاغ برنامه وزارت صمت، 
از سوی وزارت امور اقتصادی و دارایی صورت می پذیرد. ناطق گفت: دارا بودن 
دارابودن  درصد،   5۰ بالای  فیزیکی  پیشرفت  با  متقاضیان  برای  تاسیس  جواز 
یکی از مجوز های پروانه بهره برداری، گواهی فعالیت صنعتی و یا کارت شناسایی 
معتبر برای متقاضیان استفاده از تسهیلات بازسازی و نوسازی، دارابودن یکی از 
مجوز های پروانه بهره برداری، گواهی فعالیت صنعتی و یا کارت شناسایی معتبر 
برای متقاضیان استفاده از تسهیلات سرمایه در گردش از شرایط پرداخت این 
تسهیلات به متقاضیان است. رئیس اداره طرح و برنامه سازمان صمت قم در بخش 
دیگری از سخنان خود اشاره کرد اولویت اصلی پرداخت تسهیلات با آن دسته از 
متقاضیان است که به طور کلی دارای مشکلات نقدینگی بوده و از لحاظ ظرفیت 
تولید، دانش فنی، توان مدیریت و بازار، مشکلی که مانع راه اندازی یا افزایش تولید 
باشد، نداشته و با دریافت این تسهیلات قادر به راه اندازی سریع، انجام نوسازی 
و بازسازی لازم و تثبیت و یا افزایش تولید و اشتغال باشند. ناطق گفت: همچنین 
میزان تسهیلات قابل پرداخت به هر بنگاه  اقتصادی، براساس نیاز واقعی بنگاه و 
تأیید کارگروه استانی خواهد بود؛ مدت زمان برای سرمایه در گردش یک سال و برای 
سرمایه ثابت )دوره مشارکت و تنفس حداکثر ۲ سال و برای دوره بازپرداخت حداکثر 
پنج سال( و در مجموعحداکثر هفت سال است. او گفت: این تسهیلات فراگیر بوده 
و برای واحد های تولیدی خرد، متوسط و بزرگ، دانش بنیان و صنایع تولیدی پیشران 
)واحد های تولیدی با بیشترین پیوند با سایر واحد های تولیدی( و اصناف تولیدی 
قابل استفاده است. ناطق گفت: با توجه به پیاده سازی و عملیاتی شدن فرآیند 
مربوطه در سامانه بهین یاب به نشانی www.behinyab.ir با عنوان تسهیلات برنامه 
تولید و اشتغال سال ۱۴۰۰، متقاضیان می توانند با مراجعه به سامانه مذکور و ثبت 
درخواست و پیگیری اقدام های لازم از طریق کارشناسان سازمان، از مزایای این 
تسهیلات بهره مند شوند. رییس اداره طرح و برنامه سازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم گفت: تا زمان انتشار این خبر بانک های توسعه تعاون وصنعت معدن به عنوان 

بانک های عامل این طرح معرفی شده است.
 

با تجلیل از خانواده های بانوان شهیده استان قم :

جشنواره»اسوههایصبرومقاومت«
درقمبرگزارشد

نهمین جشنواره اسوه های صبر و مقاومت و تجلیل از خانواده های بانوان شهیده 
استان قم در سالن بیداری اسلامی جامعه الزهرا )س( قم برگزار شد. 

از  تجلیل  و  مقاومت  و  صبر  اسوه های  جشنواره  ،همین  گزارش  این  براساس 
خانواده های بانوان شهیده استان قم در سالن بیداری اسلامی جامعه الزهرا )س( 
قم برگزار شد. در این مراسم، حجت الاسلام »علی لقمان پور« مدیرکل حفظ آثار و 
نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم در سخنانی، با تبریک سالروز میلاد حضرت 
زهرا )س( گفت: تبیین نقش بانوان در حماسه عاشورایی دفاع مقدس، مسئولیتی 
مهم و فراگیر است. او گفت: ضرورت دارد نقش الگویی و سبک زندگی حضرت زهرا 
)س( و دفاع آن حضرت از حریم ولایت، بیش از پیش در جامعه تبیین شود. در ادامه، 
»شکیبافر« از اساتید جامعه الزهرا )س( به بیان فضائل و خصوصیات حضرت زهرا 
)س( و لزوم الگوگیری از این بانوی بزرگوار در سبک زندگی اسلامی و تربیت فرزندان 
صالح پرداخت. در این مراسم، از شناسنامه هویتی بانوی شهیده »زهرا استادیان 
خانی« از شهدای بمباران هوایی قم در فروردین سال 6۷، با حضور اعضای خانواده 
شهیده و حجت الاسلام لقمانپور، حجت الاسلام »حسن هنرمند« مدیرکل بنیاد 
شهید و امور ایثارگران قم، »صدیقه صدیق تقی زاده« مدیرکل امور بانوان و خانواده 
استانداری قم، حجت الاسلام »برزو« معاون تبلیغ جامعه الزهرا و نماینده اداره کل 
ثبت احوال استان، رونمایی شد. همچنین خانواده های شهیدان طاهره، حسین، 
زهرا و مهدی استادیان خانی و هدی دباغ و زهرا شامی به عنوان خانواده های چند 
شهید، حورا صفریان از شهدای حج خونین مکه در سال 66، نعیمه محدثی، علی 
تواضعی و زهرا ناصری کلکو به عنوان شهدای کودک، علی امبر جمراسی از شهدای 
ترور به دست گروهک تروریستی پژاک، صفیه سادات، سیدتقی و سید زکی شهدای 
خانوادگی اتباع و نیز شهیدان زهرا تمیمی، طاهره باقریان و فاطمه مزدور کرجی 
تجلیل شدند. اجرای گروه سرود، مسابقه حضوری و مدیحه سرایی به مناسبت 
ایام میلاد نیز از بخش های نهمین جشنواره اسوه های صبر و مقاومت در قم بود و 
به مناسبت روز مادر، شاخه های گل به مقدم مادران والامقام شهدا تقدیم شد. در 
مراسم فوق که با همکاری استانداری، بنیاد شهید و امور ایثارگران، اداره کل ثبت 
احوال، جامعه الزهرا )س(، اداره کل ورزش و جوانان استان و اداره کل حفظ آثار 
و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم برگزار شد، اساتید جامعه الزهرا )س(، 
مشاوران امور بانوان ادارات و دستگاه های استان قم و جمعی از خانواده های معظم 

شهدا حضور داشتند.
 

معاون فرهنگی سپاه:با سخنرانی رییس جمهور

کنگرهشهدایروحانیباسخنرانیدرقم
برگزارمیشود

 معاون فرهنگی و تبلیغات نمایندگی ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
گفت: کنگره ۴ هزار شهید روحانی با سخنرانی رییس جمهور در شهر مقدس قم 

برگزار خواهد شد. 
سردا حسین محبی در دیدار اعضا شورای عالی کنگره شهدای روحانی کشور 
با مدیر حوزه های علمیه در قم با ارائه گزارشی از فعالیت هنری و تبلیغی کنگره ۴ 
هزار شهید روحانی اعلام کرد: این کنگره اول اسفندماه امسال با سخنرانی آیت الله 

رییسی رییس جمهور کشور در مصلای شهر مقدس قم برگزار خواهد شد.
نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نیز در این دیدار با اشاره به 
برنامه ریزی برای اثرگذاری بیشتر کنگره شهدای روحانی گفت: در دیداری که با 
مقام معظم رهبری داشتیم ایشان به اثرگذاری، هدفنمندی و برگزاری آن در قم 
تاکید کردند.  حجت الاسلام عبدالله حاجی صادقی با ارائه گزارشی از فعالیت 
کنگره ۴ هزار  شهید روحانی کشور طبق منویات مقام معظم رهبری افزود: این 
ستاد بیش از دو دهه با ۳5 کنگره استانی و ۱۷۱ یادمان شهدا در حال فعالیت بود 
که به خاطر کرونا تعطیل شد. مدیرحوزه های علمیه نیز در این دیدار، به ضرورت 
برگزاری مسابقه سراسری اشاره کرد و گفت: باید با همفکری بیشتر و با کمک نهاد و 
مراکز حوزوی این کنگره به طور  ویژه به صورت وبینار و سراسری برگزار شود. آیت الله 
علیرضا اعرافی با اشاره به تجلیل از شهدای روحانی و درج وصایای آنها در مجلات 
ابراز داشت: باید پایان نامه هایی در این زمینه نوشته شود و شهدای روحانی که از 

لحاظ علمی و تبلیغی فعال بودند به طلاب معرفی شوند.
 

با مشارکت شهرداری قم صورت می گیرد؛

برگزاریدومیننمایشگاهاشتغالوتوسعه
کارآفرینیبانواناستانقم

دومین نمایشگاه اشتغال و توسعه کارآفرینی بانوان استان قم با مشارکت شهرداری 
قم برگزار می شود.  به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، دومین نمایشگاه اشتغال 
و توسعه کارآفرینی بانوان استان قم با هدف ارائه ظرفیت ها و دستاوردهای بانوان 
برگزار  صنایع دستی  و  خانگی  مشاغل  بازارچه  برپایی  همراه  به  استان  کارآفرین 
می شود. در این نمایشگاه، میزهای خدمت دستگاه های دولتی مرتبط با خدمات 
اشتغال بانوان، مشاوره اشتغال و کارآفرینی بانوان، برگزاری کارگاه های آموزشی و 
اجرای برنامه های فرهنگی انجام خواهد شد. دومین نمایشگاه اشتغال و توسعه 
کارآفرینی استان قم از 6 تا ۱۰ بهمن ماه ۱۴۰۰ از ساعت ۱5 الی ۲۱ در محل برگزاری 

نمایشگاه های دائمی استان قم پذیرای علاقمندان و شرکت کنندگان خواهد بود.

تخصیص بودجه ۲ هزار و ۸۷۰ میلیارد تومانی برای معلولان در سال آینده دل 
نگرانی هایی را برای این قشر از جامعه به وجود آورده و حالا بیش از یک میلیون 

معلول همچنان به اجرای قوانین مصوب شده در این زمینه چشم دوخته اند. 
سرانجام پس از فراز و فرودهای فراوان بودجه ۱۴۰۱ به عنوان نخستین لایحه 
تدوین شده به وسیله دولت سیزدهم در مجلس شورای اسلامی تصویب شد. 
در این میان بسیاری از صاحبنظران، اقتصاددانان و برخی از نمایندگان مجلس 
یازدهم نیز پیش بینی کرده بودند که در ۱۴۰۱ با کسری بودجه شدیدی مواجه 
خواهیم بود اما اکنون نظرها بر این است که این لایحه در خصوص بخش ها و 
دستگاه های مختلف تاحدودی منطقی بسته شده و کسری بودجه ای را در سال 
آینده نخواهیم دید. البته در این زمینه هر نهاد یا سازمانی سعی برآن داشت افزون 

بر اقناع مسؤولان، بودجه تخصصی خود را افزایش دهند یا حفظ کنند.
به سال های  بهزیستی در بودجه ۱۴۰۱ نسبت  این میان سهم سازمان  در 
گذشته رشد چشمگیری داشته است و اعتبار پیشنهادی دولت سیزدهم برای این 
سازمان پرمخاطب بیش از ۱۷ هزار و ۸۷۰ میلیارد تومان در نظر گرفته شده که از 
این مقدار ۲ هزار و ۸۷۰ میلیارد تومان برای اجرای قانون حمایت از حقوق افراد 
دارای معلولیت اختصاص دارد. گرچه به گفته بسیاری از مسؤولان بودجه در نظر 
گرفته شده برای بهزیستی در سال آینده چشمگیر است اما مقداری که قرار است 
به معلولان اختصاص یابد، نگرانی هایی را برای آنان فراهم کرده است. بیش از 
یک میلیون معلول چشم انتظار اجرای قوانین مصوب شده در این زمینه هستند. 
بنابر آمارهای منتشره از سوی سازمان بهزیستی حدود ۱۰ درصد جمعیت ایران 
را جامعه معلولان تشکیل می دهند و اغلب آنان از امکانات و شرایط لازم برای 
امرار معاش محروم هستند. در واقع بنابر گفته مسؤولان و نهادهای مربوطه به 
فعالیت های معلولان بودجه تخصیص یافته به گونه ای نیست که پاسخگوی 

نیازهای گسترده این جمعیت باشد.
حداقل دستمزد قانونی تنها خواسته قشر معلول

رفع تبعیض های ناروا و ایجاد امکانات عادلانه در تمام زمینه های مادی و معنوی 
از جمله موارد مهمی به شمار می رود که در بند ۹ ماده ۳ قانون اساسی کشور بر آن 
تأکید فراوانی شده است و این مهم شامل جامعه معلولان نیز می شود. اما خاصه 
در ماده ۲۷ قانون حمایت از معلولان دولت مکلف شده تا کمک هزینه معیشت 
افراد دارای معلولیت فاقد درآمد را به میزان حداقل دستمزد سالیانه تعیین و 
اعتبارات لازم را در قوانین بودجه سنواتی کشور منظور کند. گرچه براین موضوع 
در قانون اساسی تأکید فراوانی شده اما از آن دسته قانون های به حاشیه رانده ای 

به شمار می رود که تاکنون به سختی اجرا شده است.
و  سوران  سیب،  سراوان،  مردم  نماینده  فاضلی«  »ملک  ارتباط  همین  در 
مهرستان و عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در گفت وگویی با بیان اینکه 
تورم و اقتصاد نابسامان در سال های اخیر سبب شده که در خصوص پرداخت 
دستمزدها در سطح جامعه با مشکلاتی روبرو شویم، می گوید: در کشور حدود 
۸۰درصد معلول شناسایی شده  که تحت پوشش سازمان بهزیستی قرار دارند. در 
همین زمینه بهزیستی طبق قانون اساسی کشور موظف است که ابزارهای مورد 
نیاز آنها را بر مبنای عدالت توزیع کند و قانون هیچ گونه مشکلی ندارد به گونه ای 
که مجلس شورای اسلامی نیز پیش بینی های لازم را انجام داده است. متأسفانه 
در چندین سال اخیر با تحریم های ناعادلانه تورم شدیدی در کشور به وجود آمده 
که تمام اقتصاد کشور را تحت الشعاع خود قرار داده است. کاهش ارزش پول 
ملی به صورت ناخودآگاه تورم را به وجود می آورد و این اتفاق در پنج سال گذشته 
افزایش چشمگیر داشته است. اینک باید ببینیم با وجود این چالش ها بودجه 

تعیین شده پاسخگوی نیاز این قشر از جامعه هست یا نه؟ 
»علی همت محمودنژاد« رئیس انجمن حمایت از حقوق معلولان، سخنگوی 
شبکه ملی معلولان جسمی- حرکتی کشور و مدرس دانشگاه با اشاره به اجرای 
مطالبات  از  دیگر  یکی  عنوان  به  معلولان  حقوق  از  حمایت  قانون  ماده ۲۷ 
معلولان به پژوهشگر ایرنا توضیح می دهد: بر اساس ماده ۳۷ قانون اساسی، 
مستمری بگیران افرادی به شمار می روند که تحت پوشش دولت هستند و باید 
حداقل حقوق کارگری را دریافت کنند. در همین زمینه نیز مقدار تعیین شده برای 

قشر معلول به عنوان مستمری بگیر نمی تواند جوابگوی نیاز زندگی آنها باشد. 
طبق ماده ۲۷، مبلغ دریافتی مستمری بگیران باید حداقل معادل با حداقل 
حقوق و دستمزد افراد عادی جامعه باشد که تاکنون عملیاتی نشده و مبلغ 
مستمری کنونی یک دهم مبلغی است که در قانون ذکر شده است. البته باید 
شدت معلولیت در افراد را نیز در نظر داشت زیرا درآمد یک فرد معلول با دیگر 
از نظر تکلیفی  تفاوت های زیادی دارد. سازمان بهزیستی  دهک های جامعه 

وظیفه دارد تا قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت را اجرا کند اما هنگامی 
که بودجه لازم را در اختیار نداشته باشد، کاری از پیش نخواهد برد. در بندهایی 
از قانون، بهزیستی به عنوان ناظر شناخته شده اما هیچ ابزاری در اختیار این 
ناظر قرار نگرفته بنابراین بهزیستی در این زمینه نیز نقش مؤثری نخواهد داشت.  
اجرای قانون حمایت از افراد دارای معلولیت مهمترین راه بهبود شرایط معیشت 

معلولین کشور است.
بودجه ۱۴۰۱، بودجه ای با دل نگرانی هایی بسیار برای معلولان

در بودجه تصویب شده به وسیله مجلس شورای اسلامی، ۲ هزار و ۸۷۰ میلیارد 
تومان برای اجرای قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت در نظر گرفته شده 
است، بودجه ای که سبب دل نگرانی هایی برای یک میلیون و ٥٠٠ هزار معلول که 
٨٠٠ هزار تَن از آنها دارای معلولیت شدید هستند و از این تعداد  ۲5 هزارتَن حق 

پرستاری و ۴۰ درصد حقوق می گیرند، شده است.
در همین ارتباط محمودنژاد در پاسخ به این پرسش که آیا این میزان بودجه برای 
معلولان تحت پوشش بهزیستی کافی است، می گوید: با وجود اینکه در بودجه 
پیش بینی شده ۱۴۰۱ برای معلولان بین 55 تا 6۰ درصد نسبت به سال گذشته 
افزایش داشته است اما باز هم باید بگوییم این مقدار بودجه جوابگوی نیازهای 
این قشر نخواهد بود و سازمان بهزیستی و نهادهای متولی را با مشکلاتی روبرو 
خواهد کرد. در واقع باید دید با توجه به تورم موجود در کشور این میزان افزایش 
بودجه رشد متناسبی دارد یا خیر و از طرف دیگر ممکن است که تحولات در سال 
آینده با حذف ارز ترجیحی همراه باشد که به هیچ عنوان این بودجه برای معلولان 
لازم و کافی نخواهد بود. اگر بررسی کنیم می بینیم که سرانه روزانه کمک دولت 
با بودجه برای معلولان نزدیک به روزی ۴ هزار و 6۰۰ تومان است. بنابراین با این 
مقدار بودجه لحاظ شده برای اجرای قانون معلولان، کدام نیاز معلولان را می توان 

برآورده کرد؟
تنها  اعتقاد دارد که واژه معلول  عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
مختص به فرد نیست، بلکه اقتصاد جامعه نیز می تواند معلول باشد. تورم در کشور 
ما روز به روز در حال افزایش است و به بالاترین سطح خود رسیده اما حقوق و 
مزایای کارکنان دولت در چند سال اخیر تنها ۱۰ درصد افزایش داشته است و 
این یعنی معلولیت در خیلی از سطوح کشور دیده می شود. تفاوت حقوق و مزایا 
و دریافتی جامعه کارمند، کارگر و کشاورز چند برابر شده و در همین زمینه تورم 
خاصی به وجود آمده و ارزش پول ملی یک دهم شده است. قیمت مسکن، ارز، 
مواد مصرفی، اقلام و ... در این سال ها به شدت افزایش پیدا کرده است که نه تنها 
افراد عادی جامعه از هزینه کرد برای آنها ناتوان شده اند بلکه قشر معلول بیشترین 
آسیب را دیده و خواهند دید. می توان گفت با توجه به اینکه در بودجه ۱۴۰۱ 
میزان تخصیص یافته برای قشر معلول افزایش یافته است اما با توجه به موارد ذکر 

شده هیچ گاه این مقدار پاسخگوی نیاز آنها نخواهد شد. 
تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی برای واردات وسایل توانبخشی یکی از مسائل 
مورد توجه مجلس شورای اسلامی برای وضعیت معلولان است تا همه تجهیزات 
پزشکی از جمله ابزارهای مورد نیاز معلولان را که در جهت تسهیل معلولیت آنها 
استفاده می شود، بتوان تهیه کرد. ویلچر، عصا، سمعک و ... از جمله ابزارهایی 

هستند که ارز دولتی به آنها اختصاص می یابد.
لزوم بازنگری در بودجه ۱۴۰۱ برای معلولان

معلولان به عنوان قشر خاص جامعه همواره باید مورد توجه مسؤولان باشند 
و مطالبات آنها به طور ویژه پیگیری شود. در این زمینه نمایندگان مجلس به 
عنوان وکلای تمام مردم باید بدیهی ترین حقوق معلولان را از دولت مطالبه کنند. 
خواسته ای که دغدغه همه معلولانی است که بیش از پیش نیازمند حمایت 
هستند و این مهم تنها در پیگیری و اجرایی کردن قوانین مصوب شده برای 
افراد دارای معلولیت است. فاضلی نماینده مجلس در همین ارتباط با بیان اینکه 
فراکسیون حمایت از معلولان در مجلس یازدهم تشکیل شده است، می گوید: 
و  مطالبات  تا  می شود  برگزار  معلولیت  دارای  افراد  حضور  با  فراوانی  جلسات 
دغدغه های آنها به گوش مسؤولان برسد. ما از کمیسیون تلفیق بودجه و دولت 
انتظار داریم تا متمم بودجه افراد معلول را به مجلس شورای اسلامی ارائه دهد تا 

بودجه سال آینده بهزیستی با چالشی روبرو نشود.
در همین ارتباط سخنگوی شبکه ملی معلولان جسمی- حرکتی کشور معتقد 
است که دولت باید متمم افزایش بودجه معلولان را به مجلس شورای اسلامی 
ارائه دهد و در همین ارتباط اظهار می دارد که بودجه سال آینده بهزیستی با 
از جمله  توانبخشی  افزایش قیمت وسایل  چالش های زیادی روبرو می شود. 
مواردی است تا ثابت کند این مقدار بودجه برای توانبخشی قشر معلول جوابگو 

نخواهد بود.
اکنون قیمت سمعک، ویلچر و وسایل توانبخشی مربوط به نابینایان افزایش 
پیدا کرده است. از طرف دیگر علاوه بر توانبخشی، خدمات مربوط به درمان افراد 
معلول نیز موضوعی است که نباید دور از ذهن باقی بماند. بنابراین اگر بخواهیم 
به جمعیت معلول کشور که تحت پوشش بهزیستی نگاه کنیم، متوجه می شویم 
که سرانه روزانه کمک دولت به افراد معلول بسیار ناچیز است. افراد معلول به طور 
عمده از قشر ضعیف و محروم جامعه هستند. محرومیت آنها به دلیل معلولیت 
ممتدی که در طول سالیان طولانی داشته اند برای آنها محرومیت را نیز ایجاد 
کرده است. از این رو ضروری به نظر می رسد که دولت در خصوص بودجه ۱۴۰۱ 
سازمان بهزیستی کشور و قانون حمایت از افراد معلول تجدیدنظر کند. همچنین 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی نیز باید در میزان بودجه تغییراتی را انجام 

دهند.

چشم انتظار اجرای قوانین مصوب شده در بودجه ۱۴۰۱؛

رنج جامعه معلولان از نگاه مقطعی و دستوری
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رییس اتاق بازرگانی ایران و عراق: 
بااینکیفیتخودروها،بازارعراقراازدستمیدهیم

رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق اظهار داشت: با 
این قیمت های بالا، کیفیت بسیار کم و بی کرامتی که باید 
در صف های بلندمدت ایستاد باید یک برنامه و استراتژی 
جدید برای خودرو داشته باشیم، هیچ تردیدی نیست که با 

این ترتیب در مورد خودرو، بازار عراق هم از دست می رود. 
یحیی آل اسحاق در مورد سفر اخیر هیئت تجاری ایران به 
عراق اظهار کرد: با توجه به شرایطی که در عراق با انتخابات 
مجلس و ریاست جمهوری به وجود آمد، به نظر می رسد 
روابط اقتصادی ایران با عراق در این وضعیت جدید شکل 
جدیدی به خود بگیرد. بنابراین لازم بود که مطلع شویم 
وضعیت آتی ما به چه شکل خواهد بود. در همین راستا دو 

هیات تجاری یکی به جنوب عراق و دیگری به اقلیم کردستان 
اعزام شد. هیئتی که به جنوب عراق رفت شامل رییس اتاق 
بازرگانی عراق، رییس کمیسیون اقتصادی مجلس، تعدادی 
از نمایندگان مجلس، روسای اتاق های مرزی ایران و عراق 
و من به عنوان رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق به 

اضافه تعداد زیادی از فعالان اقتصادی بود.
وی افزود:  در این هیئت جلساتی را با وزیر بازرگانی عراق، 
هیئت سرمایه گذاری عراق، صنایع و فعالین اقتصادی این 
کشور در بغداد به صورت ملی و در استان های کربلا و نجف 
داشتیم.  متعددی  جلسات  بازرگانی  اتاق های  روسای  با 
نتیجه ای که نهایتا به دست آمد این بود که در گام اول یک 
موافقتنامه بین اتاق های بازرگانی دو کشور در مورد دعاوی 
اقتصادی منعقد شد که یک هیئت داوری مشترک قبل 
این دعاوی را حل و فصل کند.  بتواند  به دادگاه  از رفتن 
خاصیت هیئت داوری این است که ضمن آنکه از قوه های 
به دادگاه و مراحل  نیاز  اما  تاییدیه دارد  قضاییه دو کشور 
شکایت ندارد بلکه به صورت داوری توسط هیئتی متشکل از 
اتاق ایران و اتاق عراق حکم صادر می شود که معمولا هم در 
مسائل اقتصادی این داوری ها کاراتر از دادگاه است. در همه 
جای دنیا هم به همین شکل است. آل اسحاق تصریح کرد: 
در مورد روابط آتی، آنچه مسجل است اینکه تصمیم گیران 
عراقی به دنبال این هستند که بخش صنعت عراق را رونق 

دهند و به جای آنکه تنها کالا وارد کنند، واحدهای صنعتی 
خود را توسعه دهند که می تواند به صورت سرمایه گذاری 
در عراق، سرمایه گذاری مشترک ایران و عراق در این کشور 
یا ایران و همچنین در شهرک های صنعتی مرزی باشد. به 
هرحال علاقه مند هستند که به جای واردکننده، تولیدکننده 
آنها  و  باشیم  تولید مشترک داشته  بتوانند  یا حتی  شوند 
صادر کنند. ما هم به این هدف علاقه مند هستیم. وی با 
میان  صادرات  و  واردات  شدن  دوجانبه  اهمیت  بر  تاکید 
ایران و عراق، ادامه داد: ما صادراتی معادل ۸ تا ۱۲ میلیارد 
دلاری به عراق داشته ایم ولی واردات ایران از این کشور در 
حد چند میلیون دلار است. اختلاف صادرات و واردات تا 
حدی پایداری را متزلزل می کند. ما هم علاقه مند هستیم 
که در عراق سرمایه گذاری کنیم. آنها به صنعت و خطوط 
تولید ایران علاقه مند هستند، بنابراین جهت گیری به این 
سو است که ضمن ادامه تجارت بتوانیم سرمایه گذاری هایی 
در حوزه صنعت را نیز در این کشور داشته باشیم. در همین 
راستا واحدهای بخش خصوصی نیز مذاکراتی ب یکدیگر 
داشتند. رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق همچنین 
در مورد نتیج سفر هیئت تجاری به اقلیم کردستان بیان 
کرد: حدود 6۰ نفر از فعالین اقتصادی با حضور مسئول 
کردستان و همچنین دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و 
عراق به اقلیم کردستان سفر داشتند که جلسات مختلفی 

با وزرا و مسئولین آنجا داشتند. مذاکراتی در مورد توسعه 
های  فروشگاه  مانند  حوزه هایی  در  همکاری  صادرات، 
زنجیره ای، حضور فعالین اقتصادی در سیستم توزیع این 
منطقه و همچنین حوزه  فنی و مهندسی و پروژه های اقلیم 
صادرات  مورد  در  مذاکراتی  کرد:  اضافه  وی  است.  شده 
خودرو به این کشور صورت نگرفت. یک شرکت مشترک بین 
ایران و عراق بود که قطعه به این کشور برده، تولید می کردند 
و صادرات هم داشتیم. البته ظرفیت زیادی برای صادرات 
حتی در مواردی مانند تاکسی وجود دارد. امکان توسعه 
روابط در این زمینه امکانپذیر است اما باید یک تولید مشترک 
در عراق یا در مرز وجود داشته باشد چراکه آنها می خواهند به 

تدریج در کارهای تولیدی حضور داشته باشند.
آل اسحاق متذکر شد: به هر میزان که عراق امن تر می شود، 
رقبای بیشتری در این کشور حضور پیدا می کنند. لذا من 
ماشین آلات  تولیدکنندگان  خصوص  به  تولیدکنندگان  به 
صنعتی و سرمایه گذاری صنعتی پیشنهاد می کنم که از این 
بازار استفاده کنند. زمینه در حال آماده شدن است و ما نیز 
مذاکراتی در مورد مقدمات نظام بیمه ای و تضمین خواهیم 
داشت تا فعالان اقتصادی در حوزه های مختلف از تضمین 
بهتری برخوردار باشند. در مورد مسائل مربوط به گمرک، 
استاندارد، نقل و انتقالات پول، روادید و ... نیز مذاکراتی 

انجام شده است.

معاون وزیر اقتصاد اظهار داشت: در جلسه ای با حضور رییس جمهوری و تیم 
اقتصادی دولت و مدیران ارشد بانکی درباره سازو کار وام بدون ضامن مباحثی 
مطرح شد و تاکید رییس جمهوری بر آسان سازی پرداخت تسهیلات به آحاد مردم 

بود. 
عباس حسینی با اشاره به جزییات دریافت وام بدون ضامن اظهار داشت: در 
جلسه ای با حضور رییس جمهوری و تیم اقتصادی دولت و مدیران ارشد بانکی 
درباره سازو کار وام بدون ضامن مباحثی مطرح شد و تاکید رییس جمهوری بر 
آسان سازی پرداخت تسهیلات به آحاد مردم بود. از این رو چهارشنبه هفته گذشته 
محورهای  و  داشتیم  جلسه ای  اقتصاد  وزارت  تابع  بانک های  عامل  مدیران  با 

صحبت های رییس جمهوری در این جلسه مورد بررسی قرار دادیم.

وی افزود: در نهایت قرار بر این است که در مرحله اول شرایط اخذ تسهیلات خرد 
برای شاغلان، بازنشستگان، مستمری بگیران وزارتخانه ها، دستگاه های اجرایی و 
سازمان و شرکت های دولتی و شاغلان و بازنشسته های نهادهای عمومی و غیر 
دولتی، شرکت های بزرگ بخش خصوصی فراهم شود و بتوانند از شعب بانک هایی 

که حقوق دریافت می کنند، وام بدون ضامن بگیرند.
بدون ضامن  وام  دریافت  از مهم ترین شروط  تاکید کرد:  اقتصاد  وزیر  معاون 
داشتن  رتبه اعتباری A.B ، C است و از همین امروز بخشنامه های مربوطه توسط 

بانک های عامل به سراسر کشور در حال ابلاغ است.
حسینی ادامه داد: این گروه از افراد تا سقف  5۰ میلیون تومان وام را بدون ضامن  
و فقط با نامه کسر از حقوق دریافت می کنند و افراد برای دریافت وام از 5۰ تا ۱۰۰ 

میلیون تومان  هم بدون ضامن و با نامه کسر از حقوق و به همراه یک فقره چک 
می توانند اقدام کنند.

معاون وزیر اقتصاد اعلام کرد: 

جزییاتپرداختوامبدونضامن

یک کارشناس اقتصادی گفت: وقتی بانک ها وارد بنگاه داری در یک 
صنعت تولیدی می شوند به دلیل منابع نامحدودی که در اختیار دارند، 

عرصه رقابت را برای بقیه تنگ کرده و آنها را از دور خارج می کنند. 
«محمد عنبری« اظهار داشت: داستان بنگاه داری بانک به بخش هایی 
بازمی گردد که در آنها بخش خصوصی نفوذ کرده و متبحر است. وقتی 
بانک وارد بنگاه داری در یک صنعت تولیدی می شود عرصه رقابت را برای 
بقیه به شدت تنگ می کند. چرا؟ دلیلش این است که بانک محدودیت 
منابع ندارد و می تواند به طور لایتناهی رقابت و همه رقبا را از دور خارج کند.

این کارشناس اقتصادی اضافه کرد: از طرف دیگر بانک ها به شرکت های 
زیرمجموعه خودشان و بنگاه های خودشان تسهیلات می دهد. این مهم 
نیست که بنگاه ها سود ده هستند یا زیان ده، مهم این است که خلق پول 
نظام بانکی ما، که همان تسهیلات است صرف شرکت های زیرمجموعه 
خود بانک می شود و در این کار به شدت فساد مالی، دور زدن قوانین، 
قواعد، پرداختی های نجومی و غیره از مسیر شرکت ها رخ می دهد. این 
امر به صورت جدی به تولید آسیب می زند. یعنی عرصه رقابت را بر فعالین 

تولید تنگ می کند و اجازه رشد به آنها نمی دهد.
وی ادامه داد: البته خوب است که بانک با نگاه توسعه ای وارد یک سری 
صنایع بشود. یعنی بانک های توسعه ای را فعال بکنیم، یا بانک توسعه ای 
جدید تشکیل بدیم و یک سری صنایع را در برخی مناطق و بر اساس 
استعدادهای آن مناطق طبق آمایش سرزمین راه اندازی و بعد از راه اندازی 

ظرف مدت پنج سال واگذار بکنند.
عنبری در پایان گفت: خلق پولی که بانک ها انجام می دهند سهم همه 
مردم ایران است چون فشار ناشی از این کار به همه وارد می شود. پس نباید 

انتفاع آن هم تنها برای یک عده خاص باشد.
جلوگیری از سوداگری و سفته بازی بانک ها

 دولت سیزدهم از همان ابتدای شروع به کار تمرکز خود را بر کنترل و 
بهبود شاخص های کلان اقتصادی گذاشته است؛ کنترل و کاهش تورم، 
کنترل جریان نقدینگی و جلوگیری از رشد غیرمنطقی پایه پولی، افزایش 
رشد اقتصادی و مواردی از این دست در دستور کار دولت آیت الله ابراهیم 
رئیسی قرار دارد. اینکه چنین مواردی در دستور کار قرار گرفته امر عجیبی 
نیست اما دست گذاشتن دولت بر نظام بانکی و تأکید بر اصلاح آن به 
عنوان گامی ضروری و مهم در مسیر بهبود شاخص های کلان اقتصادی 

در جای خود بسیار قابل توجه است.
دولت بر نقطه درستی دست گذاشته است. نظام بانکی آسیب های 

جدی به اقتصاد کشور وارد کرده و در صورت عدم اصلاح و تداوم روند 
کنونی خسارات جبران ناشدنی بیشتری بر پیکر اقتصاد زخم خورده از 
تحریم و کرونا وارد خواهند کرد. نظارت بر بانک ها و اصلاح سازوکارهای 
آنها به صورت مکرر از سوی احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد مورد تأکید قرار 

گرفته است.
برای نمونه وی چند وقت پیش در نامه ای به رئیس کل بانک مرکزی 
خواستار پیاده سازی کامل و تسریع در روند اجرای الکترونیکی شدن 
تیم  اولویت های اصلی  از  به عنوان یکی  بانکی  قراردادهای تسهیلات 

اقتصادی دولت شد.
همچنین، سید احسان خاندوزی در معارفه مدیرعامل جدید بانک سپه، 
اظهار داشت: افزایش سرعت حرکت به سمت عدالت محوری و حمایت از 
تولید و تحقق کامل بانکداری بدون ربا، در صدر مطالبات دولت سیزدهم 
از نظام بانکی کشور قرار دارد. خاندوزی اجرای مصوبات شورای پول و 
اعتبار و تسریع حرکت به سمت اهداف توسعه ای بانکی، از جمله خروج 
از بنگاه داری غیرضروری و حرکت به سمت سرمایه گذاری های بزرگ را از 

دیگر انتظارات وزارت اقتصاد از نظام بانکی خواند.
با  کردیم  تلاش  اقتصاد  وزارت  در  بود:  گفته  دیگر  درجایی  وی 
شفاف سازی صورت های مالی بانک ها و شرکت های دولتی، زمینه لازم را 
در این خصوص فراهم کنیم. همچنین، حصول اطمینان از عدم استفاده 
از منابع بانکی در امور سوداگرانه و سفته بازی در بازارهای مختلف از دیگر 
اهداف وزارت اقتصاد در حوزه نظام بانکی است. بعلاوه، نظارت دائم بر 
عملکرد نظام بانکی و تشکیل کمیته دائمی برای این منظور محور ششم 
و ریسک پذیری مدیران شبکه بانکی در زمینه اتخاذ تصمیمات مناسب در 
جهت بهبود عملکرد و کارآمدی محور هفتم برنامه های وزارت اقتصاد در 
زمینه ارتقاء نظام بانکی است. بنابراین، »حمایت و تقویت تولید ملی« و 
»بازگرداندن ریسک پذیری به مدیران بانکی« از جمله دیگر سرفصل های 

مورد انتظار وزارت اقتصاد از نظام بانکی کشور است.
رئیس کل بانک مرکزی: اصلاح نظام بانکی با هدف کنترل نقدینگی

یکی از راه های کنترل رشد نقدینگی و کاهش حجم آن اعمال محدودیت 
بر رشد ترازنامه بانک ها به ویژه بانک های مشکل دار است. به عبارت دیگر 

جلوگیری از بالاتر رفتن بدهی بانک ها از دارایی و سرمایه آنها.
در این راستا آبان ماه سال گذشته در تداوم برنامه های بانک مرکزی برای 
کنترل تورم و به منظور بهبود کیفیت ترازنامه بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی، شورای پول و اعتبار پیشنهاد بانک مرکزی مبنی بر اعمال 

»سیاست احتیاطی کنترل رشد ترازنامه شبکه بانک« را به شرح زیر تصویب 
کرد:

الف( بانک مرکزی به منظور اعمال مدیریت و نظارت بر ترازنامه بانک ها و 
مؤسسات اعتباری غیربانکی، سیاست کنترل مقداری ترازنامه را با اولویت 
سایر دارایی ها و دارایی های خارجی در کنار سایر سیاست های نظارتی 

مدنظر قرار دهد.
ب( سیاست کنترل مقداری ترازنامه شامل اعمال محدودیت در وجه نقد، 
سپرده ها نزد بانک مرکزی، اوراق بدهی دولتی، تعهدات مشتریان بابت 

گواهی اعتبار مولد و اعتبارات پیشران زنجیره تولید نمی شود.
اعتباری  و مؤسسات  بانک ها  ترازنامه  بانک مرکزی می تواند رشد  ج( 
غیربانکی را برحسب وضعیت مالی و نوع مأموریت آن ها تعدیل کند، 
به گونه ای که برای بانک های با وضعیت مالی نامناسب محدودیت بیشتری 
و برای بانک های با وضعیت مالی مناسب تر، محدودیت کمتری اعمال 

کند.
چند روز پیش صالح آبادی، رئیس کل بانک مرکزی نیز در اولین نشست 
هم اندیشی با صاحب نظران اقتصادی و اساتید که با موضوع راهکارهای 
کنترل تورم و ثبات قیمت ها برگزار شد، گفت: کفایت سرمایه بانک ها، 
اصلاح ناترازی نظام بانکی در کنار عدالت بانکی و تحول در فرآیندها از 
دیگر مباحث مورد پیگیری بانک مرکزی در راستای اصلاح نظام بانکی با 

هدف کنترل خلق پول و نقدینگی است.
پنج دستور رئیس جمهور برای اصلاح نظام بانکی

تیم  با  نشستی  در  گذشته  هفته  نیز  رئیسی،  ابراهیم  سید  آیت الله 
اقتصادی دولت و مدیران عامل بانک های خصوصی و دولتی پنج دستور 

ویژه به مدیران نظام بانکی صادر کرد.
بازنگری در نظامات و مقررات بانکی به نفع مردم و اجرای عدالت از 
جمله دستورات رئیس جمهور به مدیران ارشد بانکی بود که از آنها خواست 
حداکثر تا پایان سال کارگروهی به منظور بازنگری در نظامات و مقررات 

بانکی توسط بانک مرکزی تشکیل شود و اعلام نتیجه کند.
سخت گیری بر بدحساب های حرفه ای، تسهیل پرداخت وام به مردم 
و اعتبارسنجی در ارائه تسهیلات خُرد به آنها به جای وثیقه و ضامن و 
همچنین استرداد سود مازاد دریافتی از مردم، واگذاری بنگاه های تولیدی 
تملیک شده توسط بانک ها و راه اندازی یا واگذاری سریع واحدهای تملک 

شده تولیدی از دیگر فرامین رئیس جمهور در این نشست بود.
رشد  کنترل  برای  راه حل  سه  اقتصادی،  کارشناسان  دیدگاه  طبق 
نقدینگی و کاهش حجم آن وجود دارد: نخستین راه حل عبارت است 
ازاعمال محدودیت بر رشد ترازنامه بانک ها به ویژه بانک های مشکل دار. 
به عبارت دیگر جلوگیری از بالاتر رفتن بدهی بانک ها از دارایی و سرمایه 
آنها؛ دومین اقدام به نظارت شدید بر بانک ها به منظور ممانعت از ورود در 
فعالیت های سفته بازانه توسط شرکت های زیرمجموعه و سایر اشخاص 
مرتبط بازمی گردد. بانک ها به جای تأمین سرمایه مورد نیاز بنگاه های 
اقتصادی و کمک به تولید، به دلایلی جهت جبران بدهی های و یا پرداخت 
سود سپرده گذاران خود وارد بازارهای مختلف مانند ارز، سکه و مسکن 
می شوند. این امر نوسانات شدید و نابسامانی های قابل توجهی را در 
بازارهای مذکور موجب می شود؛ کنترل اعطای تسهیلات کلان توسط 
مقام ناظر نیز سومین راهکار به شمار می رود. در برخی موارد بانک ها به 
افراد و نهادهای خاصی تسهیلات کلانی اعطا می کنند که ضرورتاً در تولید 

سرمایه گذاری نکرده و اشتغالی ایجاد نمی کنند.
درواقع، می توان گفت در این مورد همه چیز از بانک ها شروع می شود. در 
حالت عادی، بانک ها اعتبار در اختیار بنگاه های متقاضی قرار می دهند؛ 
لذا با افزایش عرضه پول )حجم نقدینگی( در اقتصاد، دسترسی بنگاه ها 
نیز به منابع نقد بهبود می یابد. اما اگر بانک ها نتوانند وظیفه خود را به 
درستی انجام دهند، جریان نقدینگی به سمت بنگاه ها دچار اختلال 
می شود. علاوه بر همه این موارد،، عملکرد بانک ها نه تنها در کوتاه مدت 
می تواند بر اقتصاد تأثیر بگذارد، بلکه رشد بلندمدت اقتصاد نیز به کارآیی 
آنچه که گفته شد دولت  بر اساس  بنابراین،  نهادها بستگی دارد.  این 
سیزدهم در راستای بهبود شاخص های اقتصاد کلان و سروسامان دادن 
به کل اقتصاد کشور مسیر اصلاح نظام بانکی را به درستی در پیش گرفته 
و در صورت موفقیت در این امر می توان آینده خوبی را برای نظام بانکی و 

کل اقتصاد متصور شد.

یک کارشناس اقتصادی:

وزیر ارتباطات :بنگاه داری بانک ها عرصه رقابت را بر تولیدکنندگان تنگ می کند

برایافزایشظرفیتاینترنتبینالملل
محدودیتیوجودندارد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: برای تامین و افزایش ظرفیت پهنای 
باند بین الملل هیچ محدودیتی وجود ندارد. هدف  ما این است که در کنار توسعه 
پلتفرم های داخلی و افزایش سهم اقتصاد دیجیتال، نیازمندی های حوزه ترافیک 

بین الملل برطرف شود. 
در چند ماه اخیر به دلیل استفاده بیش از حد مردم از اینترنت و قطع چند فیبر 
دریایی، کیفیت و سرعت اینترنت به شکل محسوسی با افت مواجه شد. یکی از 
دلایلی که به آن اشاره شد، محدودیت افزایش ظرفیت پهنای باند بین الملل بود 

که آن را با کندی رو به رو می کرد.
در همین پیوند، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پاسخ به سوالی درباره 
افزایش ظرفیت پهنای باند اینترنت بین الملل گفت: محدودیتی برای تامین نیاز 
مردم به پهنای باند بین الملل نداریم، اما چیزی که لازم است انجام شود این است 

که ظرفیت های داخلی خود را نیز تقویت کنیم.
»عیسی زارع پور« افزود: ما باید شرایطی را فراهم کنیم تا نیازمندی های مردم 
توسط پلتفرم های بومی خودمان تامین شود تا اگر ارتباطات بین الملل دچار 
قطعی شد، بتوانیم آن را حل کنیم. مدتی قبل در ۲ نوبت، نزدیک به هفت درصد 
از پهنای باند بین الملل را از دست دادیم. این اتفاقات نباید زندگی روزمره مردم را 

تحت تاثیر خود قرار دهد.
وزیر ارتباطات تصریح کرد: اکنون که با حمایت از پلتفرم های داخلی به بالا رفتن 
سهم اقتصاد دیجیتال از اقتصاد کل کشور کمک می کنیم، هم زمان هر نیازمندی 

در حوزه ترافیک بین الملل باشد نیز فراهم خواهیم کرد.
وی ادامه داد: با تشکیل کارگروه اقتصاد دیجیتال در کشور نیز بر این مساله 
تاکید شد که نگاه دولت سیزدهم به حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات، نگاه 
فرصت محور است. با این نگاه می توان همه عقب ماندگی ها در این حوزه را جبران 

کرد.
زارع پور افزود: ظرفیت های زیادی در کشور برای دستیابی به این اهداف وجود 
دارد. جوانان ما یک سر و گردن بالاتر از جوانان کشورهای دیگر هستند و اگر 

ظرفیت های لازم مهیا شود، می توانند تحولات جدی را در این حوزه رقم بزنند.
نیم میلیون فیبرنوری تا پایان سال 

وی درباره کاهش سرعت اینترنت گفت: کار اساسی که باید انجام شود مانند 
همه کشورهای پیشرفته، توسعه ارتباطات ثابت است. ما باید بیشتر نیازمندی 
مردم را به سمت اینترنت ثابت هدایت کنیم و معنی ندارد که فرد زمانی که در خانه 

است، از اینترنت سیار خود استفاده کند.
این عضو کابینه دولت سیزدهم با تاکید بر این که اقدامات لازم در گذشته انجام 
نشده است، اضافه کرد: ارتباطات سیار به دلیل فرکانسی که به اپراتورها اختصاص 
داده  شده دارای محدودیت است. از ابتدای دولت سیزدهم، توسعه ارتباطات 

ثابت به عنوان یک راهکار بلندمدت در دستور کار قرار گرفت.
زارع پور افزود: امسال حدود نیم میلیون فیبر نوری را راه اندازی می کنیم تا مسیر 
توسعه اینترنت ثابت هموار شود. باید سعی کنیم ترافیک اصلی مورد نیاز مردم 
از طریق خطوط ثابت تامین شود که این مساله رضایت مردم را رقم زد. بر بستر 
اینترنت ثابت می توانیم سرعت های بالای ۱۰۰ مگابیت را برای کاربران مهیا کنیم.
وزیر ارتباطات خاطرنشان کرد: بر اساس آماری که روز گذشته منتشر شد، 
میانگین سرعت ارتباطات سیار ایران بین کشورهای مختلف ۲۴ مگابیت بوده که 
نسبت به ماه گذشته تغییر زیادی نکرده است. اینترنت ثابت ۹ مگابیت است که 
نسبت به ماه گذشته کمی افزایش پیدا کرده، اما این به هیچ وجه سرعتی نیست 
که شایسته مردم کشور ما باشد. به ویژه در این زمانی که زندگی مردم وابسته به 

ارتباطات و فناوری اطلاعات است.
 

معاون وزیر صمت مطرح کرد؛

هدفگذاریصادرات۷.۵میلیارددلاری
بهروسیه

معاون وزیر صمت گفت: دولت به توسعه روابط تجاری با کشورهای مستقل 
مانند روسیه و اوراسیا تمایل دارد، در سفر آقای رییسی به روسیه هدف گذاری 

صادرات ۷.5 میلیارد دلاری را داشتیم . 
علیرضا پیمان پاک در نشست خبری روزیکشنبه خود در مورد برگشت خوردن 
برخی از محصولات کشاورزی ایران اظهار کرد: وقتی در تامین فلفل دلمه ای 
روسیه سهم ویژه ای به دست می گیریم باید برخی مسایل مانند ریجیستری رعایت 
شود. استانداردهای روسیه با همه جای دنیا فرق دارد ۴۴ منطقه با مجموعه های 
داخلی مکاتبه شده بود ولی پاسخی برای ریجستری و تطابق استاندارد راعایت 
نشده بوند کشورهای دیگر هم در مورد اوراسیا با این مشکل برخورد می کنند. 

هیات های مختلف برای رفع این مشکل ریجستیری وارد شدند.
وی افزود: همین مشکل را با چین داشتیم اما با کمک بخش خصوصی همه 
محصولات ریجستر شدند و اکنون هیچ مشکلی نداریم اگر این مشکل حل 
نمی شد، نمی توان گفت که کیفیت دچار اشکال است بلکه تطابق استاندارد 
باید انجام می شد البته اگر بخواهیم جهش صادراتی داشته باشیم باید کیفیت 
را ارتقا دهیم و همه نهادها و ارگان ها باید بین المللی شوند. باید برای صادرات 
تولید شود نه اینکه مازاد مصرف را به سمت صادرات هدایت کنیم. این نوع برگشت 
محصولات روال است که در همه جای دنیا اتفاق می افتد برای ایران هم شاید تنها 
در مورد دو تا سه تا محصولات این اتفاق رخ دهد. روزی بیش از ۲۰۰ کانتینر از 
مرز آستارا به اوراسیا می رود وقتی گفته می شود که ۱۰ تن محصول برگشت خورده 
یعنی نصف یک کانتینر برگشت خورده است که نسبت زیادی نیست به هر حال 

هر خبری می تواند برجسته شود اما این روند کارشناسی نیست.
کشورهای  با  تجاری  روابط  توسعه  به  دولت  کرد:   بیان  صمت  وزیر  معاون 
مستقل مانند روسیه و اوراسیا تمایل دارد و حتی در مورد کشورهای اتحادیه 
اروپا بحث هایی شده در سفر آقای رییسی به روسیه هدف گذاری صادرات ۷.5 
میلیارد دلاری را داشتیم روسیه در سال ۲5۰ تا 5۰۰ میلیارد دلار واردات دارد که 
از این میان هشت میلیارد دلار واردات کشاورزی، یک و نیم میلیارد دلار محصولات 
دریایی و در گزینه های دیگر مانند کاشی و سرامیک پتروشیمی و ... نیز هستند 
سهم ما همواره ازاین بازار کمتر از 5۰۰ میلیو دلار بوده است اما با توجه به اینکه 
سبد وارداتی روسیه با محصولات صادراتی ما هنخوانی دارد رسیدن به این هدف 

سهل الوصول است اما نیاز به زیرساخت دارد.
وی اضافه کرد: یکی از این زیرساخت  ها توسعه بازار است که مواردی مانند 
حضور مقامات، هیات های تجاری، رایزنان بازرگانی همکاری با اتاق های مشترک 
و ... می تواند در این جهت کمک کننده باشد ما به جد به دنبال تجارت آزاد با 
اوراسیا هستیم برخی اقلام نیز ترجیحی شده اند زیرساخت های لوجستیک و ... 

نیز باید بررسی شوند.
ارز و سیستم های  ادامه داد:  مساله مهم دیگر تسهیل برگشت  پیمان پاک 
بانکی است که در مورد روسیه کارهایی انجام شده و گشایش ال سی داریم. به 
جایگزین هایی مانند صندوق ها بیمه ها و ... نیز توجه داریم. صندوق حمایت از 

صادرات را ملزم کردیم تا مذاکراتی در این راستا داشته باشد.
 

وزیر صنعت، معدن و تجارت: 

دولتبهدنبالصیانتازاشتغال
تولیدوکسبوکاراست

از  حمایت  طرح  با  سیزدهم  دولت  گفت:  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
کارخانجات و واحدهای صنعتی و تولیدی به دنبال صیانت از اشتغال، تولید و 

کسب و کار است. 
»سید رضا فاطمی امین«  روز یکشنبه   در جلسه صحن علنی مجلس شورای 
اسلامی در مورد طرح دوفوریتی حمایت از کارخانجات و واحدهای صنعتی و 
تولیدی افزود:  ثروت کشور، کسب و کارهای آن هستند و باید آنها را تقویت و از 

آسیب ها حفظ کرد تا در ارتقای تولید و اشتغال موثر بیفتند.
وی بیان داشت: طرحی که اکنون در مجلس مطرح است مورد حمایت جدی 

رییس جمهوری است و دولت موافقت خود را با آن اعلام کرده است.
فاطمی امین تصریح کرد: کلیات این طرح، صیانت از اشتغال، تولید و کسب و 

کار است.
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ذوالفقارنسب رییس مستعفی هیات مدیره باشگاه پرسپولیس: 

درشرایطفعلیاستعفابهترینکاربود
 برخی از جدایی من از پرسپولیس خوشحال می شوند

رییس مستعفی هیات مدیره باشگاه پرسپولیس گفت: وقتی دیدم نمی توانم 
نفرات  امیدوارم سایر  و  بهترین کار دیدم  را  به پرسپولیس کمک کنم، استعفا 

هیات مدیره بتوانند شرایط مالی باشگاه را بهبود بخشند. 
بیژن ذوالفقارنسب ، در مورد استعفایش از هیات مدیره باشگاه پرسپولیس گفت: 
در شرایط فعلی استعفا را بهترین تصمیم دیدم و امیدوارم با این استعفایم موافقت 
شود چرا وقتی شرایط را دیدم به این موضوع پی بردم که شاید نتوانم در بخش 

درآمدزایی و مالی به باشگاه کمک کنم و به همین خاطر استعفا دادم.
وی افزود: این قهرمانی ها در سال های اخیر به سادگی رقم نخورده است و این 
روند نیز باید حفظ شود. وقتی کنار تیم آمدیم دیدیم که مشکلات زیادی وجود دارد 

برای مثال زمین تمرین که یک رکن اساسی در فوتبال است را پرسپولیس ندارد.
بازیکنان  کرد:  تاکید  پرسپولیس  فوتبال  تیم  مستعفی  مدیره  هیات  رییس 
هم حق و حقوقشان را می خواهند.   آنها خانواده دارند و تنها راه درآمدی شان 
همین فوتبال است. الان نیم فصل تمام شده و تا کنون تنها حدود ۲۰ درصد از 
قراردادشان را دریافت کردند که شاید این موضوع امروز به ۲5 درصد برسد. این 

شرایط اصلا خوب نیست.
ذوالفقار نسب در مورد اینکه آیا انتقاداتی که علیه او مطرح شد، دلیل استعفایش 
بود، یا خیر، می دانم که برخی از رفتنم از پرسپولیس خوشحال می شوند اما این 
دلیل استعفایم نبود. از هیچ کس و هیچ چیز هم ناراحت نیستم و وقتی دیدم که 

نمی توانم کمک کنم استعفا دادم.
وی در پاسخ به این پرسش که شما مشاور وزیر قبلی و فعلی ورزش و جوانان در 
بخش فوتبال هستید. آیا پیش از حضور در پرسپولیس از مشکلات خبر نداشتید، 
تصریح کرد: مشکلات را می دانستم اما خیلی مشکلات زیادی وجود دارد. برای 
مثال یک دروازه بان بعد از پنج سال حضور در ایران این باشگاه را ترک کرد. در حالی 
که می شد او را حفظ کرد اما مطالبات او پرداخت نشد تا به فیفا برود و شکایت کند. 

دیر یا زود هم باید مطالبات او پرداخت شود. مطالبات اوساگونا هم آمده است.
ذوالفقارنسب تاکید کرد: دیگر آن زمان نیست که بگوییم کل باشگاه پرسپولیس 

صندوق عقب ماشین علی پروین است. امروز باشگاه نیاز به تشکیلات دارد.
وی در مورد اینکه آیا با توجه به شناختی که از مشکلات دارید در غیاب شما 
گفت:   کنند،  را حل  مشکلات  می توانند  باشگاه  مدیره  جدید هیات  اعضای 
راستش را بخواهید قبل از حضور در هیات مدیره سه نفر از آنها را نمی شناختم اما 
شنیدم که آنها افراد قوی در جذب اسپانسر هستند و امیدوارم بتوانند در درآمدزایی 

برای پرسپولیس قوی ظاهر شوند.

وقتی پای رشید، رضاوند و دیگران وسط است؛

تمامجزییاتمذاکرات
استقلالوفولادخوزستان

مذاکرات استقلال و فولاد خوزستان برای انتقال صالح حردانی چالش های 
زیادی را به دنبال داشت، چالش هایی که باعث شده تا این انتقال علیرغم توافق 

طرفین فعلا قطعی نشود. 
به گزارش ایرنا، وقتی در نشست مطبوعاتی بازی فولاد خوزستان و پرسپولیس 
از جواد نکونام درباره انتقال صالح حردانی به استقلال سوال پرسیده شد او این 
جملات را بر زبان آورد: مذاکراتی که صورت گرفت یک طرفه و به ضرر تیم ما بود و 

به همین دلیل با  انتقال حردانی موافقت نکردم و همه چیز تمام شد.
اینکه چرا سرمربی فولاد خوزستان ماجرای حردانی و استقلال را تمام شده 

دانست به روند مذاکرات مدیران دو تیم بر می گردد.
اولین نشست مدیران استقلال و فولاد خوزستان هفته گذشته برگزار شد. مدیران 
ارشد باشگاه استقلال با حمیدرضا گرشاسبی دور یک میز نشستند و پیرامون این 

انتقال در فضایی دوستانه به صحبت پرداختند.
مذاکرات مقدماتی میان طرفین برگزار و قرار بر این شد ظرف چند روز آینده 

طرفین سر جزییات با یکدیگر مفصل تر حرف بزنند.
میز  یک  دور  بار  دومین  برای  خوزستان  فولاد  مدیران  و  استقلال  نمایندگان 
نشستند، این جلسه تا ساعت ۲ بامداد به طول انجامید و گفت و گوهای نهایی 

صورت گرفت.
رشید مظاهری گزینه اول جواد نکونام برای انتقال به فولاد خوزستان بود، این 
پیشنهاد یک دردسر بزرگ را به همراه داشت. دروازه بان مطرح آبی پوشان که در 
این فصل مورد غضب فرهاد مجیدی قرار گرفته است فقط و فقط به عنوان انتقال 
قطعی حاضر به جدایی از استقلال بود و اعلام کرد حاضر نیست به صورت قرضی 
راهی تیم دیگری شود. مدیران فولاد خوزستان در ادامه مذاکرات اعلام کردند فقط 
و فقط تحت یک شراط حاضر به صدور رضایت نامه حردانی هستند که مظاهری 
راهی فولاد شود، آنها روی این خواسته پا فشاری کرده و گفتند اول استقلال 
مظاهری را بفروشد بعد طرفین در خصوص معاوضه بازیکن ملی پوش خود گفت و 
گو می کنند. دومین خواسته مدیران فولاد خوزستان معاوضه آرش رضاوند با صالح 
حردانی بود، این درخواست در ابتدا با مخالفت فرهاد مجیدی همراه شد اما در 
ادامه سرمربی آبی پوشان با این انتقال موافقت کرد، فولاد رضایت نامه رضاوند را به 

صورت دائمی می خواست.
بود،  به دنبال جذب آن  بود که فولاد خوزستان  بازیکنی  سعید مهری دیگر 
فولادی ها اعلام کردند خواهان به خدمت گیر او هستند و با حضور وی و رضاوند 

می توانند کمبربند میانی تیمشان را محمک کنند.
فولادی ها بازیکنان دیگری از استقلال همچون مطهری را نیز می خواهند، 
آنها اعلام کرده اند هر بازیکنی را که خواستید ما می خریم چرا که به دنبال تقویت 
تیم برای لیگ قهرمانان آسیا هستیم. اگرچه جواد نکونام روز شنبه در نشست 
مطوعاتی اعلام کرد ماجرای انتقال حردانی به استقلال به پایان رسید اما هنوز 

رایزنی ادامه دارد و شاید اتفاقاتی ظرف روزهای آینده رخ دهد.

این مسابقات در شهرستان کاشان برگزار شد ؛

کسبدومدالنمایندگانقم
درمسابقاتتکواندوکارگری

نمایندگان قم در رقابت های تکواندو کارگری کشور موفق به کسب دو مدال نقره 
و برنز شدند.

براساس این گزارش ، محمد حسین ربانی، تکواندوکار قمی موفق شد در رده 
سنی ۳۱ تا ۴۰ سال بخش پومسه به جایگاه دومی رقابت های تکواندو کارگری 

کشور دست یابد.
مهدی ابراهیمی دیگر نماینده تکواندو کارگری استان قم با برتری برابر رقبا در 
وزن سوم ۸۰- کیلوگرم بخش کیوروگی بر سکوی سوم ایستاد و به مدال برنز رسید.

در این رقابت ها همچنین بلال سلیمانی و محمد صادق عبداللهی پور در بخش 
پومسه به ترتیب در رده های سنی ۴۱ سال به بالا و ۲5 تا ۳۰ سال عنوان چهارمی 
را کسب کردند.  مسابقات تکواندو قهرمانی کارگران کشور در سه بخش کیوروگی، 

پومسه و تعادلی در گروه مردان، در شهرستان کاشان برگزار شد.
در این مسابقات همچنین خانم فردوس چوبین از داوران بین المللی هیئت 

تکواندو استان قم از سوی کمیته داوران به عنوان بهترین داور معرفی شد.

جام ملت های فوتبال زنان؛

شکستسنگینایرانبرابرپرافتخارترینتیمآسیا

 تیم ملی فوتبال زنان ایران در ادامه مسابقات جام ملت 
های فوتبال ۲۰۲۲ هند، برابر چین پرافتخارترین تیم آسیا 

تن به شکستی سنگین داد. 
براساس این گزارش ، در ادامه دیدارهای جام ملت های 
فوتبال زنان، عصر روز یکشنبه ،تیم ملی فوتبال زنان ایران به 
مصاف تیم ملی چین رفت و در نهایت ۷ بر صفر این بازی را 

به پرافتخارین تیم آسیا واگذار کرد.  
چین در جام جهانی ۱۹۹۱،  ۲۰۰۳ و ۲۰۰۷ به مرحله 
یک چهارم نهایی راه یافت و در سال ۱۹۹5 چهارم جهان و 

۱۹۹۹ نایب قهرمان جهان شد و ۲۰۱۱ نیز به جام جهانی 
راه پیدا نکرد.  

تعداد شوت های چین ۲۱ و ایران یک بود و چین ۱۲ 
شوت مستقیم بر روی دروازه ایران داشت و ایران در نهایت 
یک ضربه مستقیم بروی دروازه چین داشت. ۸۱ درصد 
بازی در اختیار چین و ۱۹ درصد بازی در اختیار ایران بود.  

تیم ملی چین همچنین در المپیک ۱۹۹۴ نایب قهرمان، 
در سال ۲۰۰۰ از مرحله گروهی حذف شد و در ۲۰۰۹ تا 
یک چهارم نهایی صعود کرد و ۲۰۱۲ هم صعودی نداشته 

است.
در دقیقه ششم بازی ضربه سر وانگ شان شان با دفع زهرا 

کودایی از کنار دروازه بیرون رفت.
در نیمه نخست این بازی چین تهاجمی و ایران دفاعی 
بازی کرد. کودایی چندین بار توانست توپ را بخوبی دفع 

کند.
فاطمه  توسط  بازی  کرنر  نخستین  بازی  دقیقه ۱۸  در 
عادلی ایجاد شد و سمانه چهکندی زننده ضربه کرنر بود اما 

نهایت از کنار دروازه بیرون رفت.
در دقیقه ۲۰ بازی ضربه سر شان شان از بالای دروازه 

بیرون رفت.
در دقیقه ۲5 بازی باز هم کودایی ضربه شان شان را با 

موفقیت دفع کرد.
همچنین ضربه ایستگاهی فاطمه عادلی با کمک مدافع 

چین نزدیک بود تا اولین گل را درون دروازه حریف جای 
دهد.

اما در نهایت ونگ شوان در دقیقه ۲۷ بازی یک گل درون 
دروازه ایران جای داد.

در دقیقه ۳۲ بازی ضربه مستقیم و بلند مهاجم چین با 
دفع کودایی همراه بود.

در دقایق پایانی نیمه اول بازی چین فشار خود را بروی 
دروازه ایران زیاد کرد.

در دقیقه ۳6 بازی زهره کودایی دروازه را از گل دوم نجات 
داد.

اما دقیقه ۴۲ این دیدار با اشتباه مهاجمان گل دوم توسط 
شیائو یونگ وارد دروازه ایران شد.

در دقیقه ۴5 این بازی افسانه چترنور مصدوم شد و ضربه 
آزاد عادلی از کنار دروازه چین عبور کرد و در نهایت نیمه اول 

۲ بر صفر به نفع چین به پایان رسید.
در نیمه دوم سارا ظهرابی به جای صنا صادقی و نگین 

زندی به جای افسانه چترنور وارد زمین شدند.  
در دقیقه ۴۸ بازی ضربه پنالتی به نفع چین گرفته شد و 

وانگ شوان گل سوم را درون دروازه ایران کرد.
همچنین در دقیقه 56 و 5۹ بازی وانگ شان شان گل 

چهارم  و پنجم هم در درون دروازه ایران جای داد.  
نیمه دوم این دیدار چین تهاجمی و ایران دفاعی بازی 

کرد.  

دقیقه 6۸ این دیدار امینه برازجانی به جای زهرا سربالی و 
سارا قمی به جای سمانه چهکندی راهی زمین شدند.  

ژیالی تانگ در دقیقه ۷۷ بازی گل ششم هم درون دروازه 
ایران کرد و در ایراندوست در همین زمان الهام فرهمند را به 

جای هاجر دباغی راهی زمین کرد.  
فاطمه عادلی در دقیقه ۸۳ گل به خودی زد و اینگونه تیم 

ملی فوتبال زنان ۷ بر صفر تن به شکست داد.
تیم ملی فوتبال زنان ایران در نخستین بازی خود برابر هند 
به تساوی بدون گل دست یافتند و در نهایت نخستین امتیاز 

تاریخی خود را از این رقابت ها کسب کردند.
ایراندوست: شرایط سختی داشتیم

 دیدار با چین را فراموش کردیم 
 مریم ایراندوست، سرمربی تیم ملی پس از شکست مقابل 
چین گفت: بعد از پایان بازی همه بازیکنان را جمع کردم و 
در آن لحظه بازی را به فراموشی سپردیم. دو جلسه تمرین در 

پیش داریم و روی چین تایپه تمرکز می کنیم.
وی درباره اینکه چرا نگین زندی فقط یک نیمه بازی کرد 
نیمه دوم شرایط  اعتقاد داشتیم  این دلیل که  به  گفت: 
سخت تری خواهیم داشت. نمی خواستیم فشار زیادی روی 
او بگذاریم. خواستیم به او برای بازی سوم استراحت دهیم. 

کاری که از او خواسته بودم را در زمین انجام داد.
 تیم ملی فوتبال زنان ایران در دیدار بعدی باید 6 بهمن 

ساعت ۱۷:۳۰ به مصاف چین تایپه برود.

ایمان / گفت وگو / رضاملکی 
اشاره :

در ایامی که بیمارستان نکوئی درحال ساخت بودو اطراف 
آن بیابان و خالی از سکنه بود،درمنطقه میدان نکوئی 
فرزندی متولدشد که بعدها درمسیرعلم،آموزش،اخلاق 
بعنوان یکی از برجسته ترین معلمان آموزش و پرورش قم و 

مربی در مستطیل سبز معرفی شد.
شهرقم  برف  بارش  درحالیکه  سال۱۳۴۳  زمستان  
راسفید پوش نشان می دادآوای دلنشین گریه هایش خبر 

از تولد نوزادی شایسته و وارسته داشت.
تادرکنارمهربانی  نام وی را جعفر نهاد  پدر گرانقدراش 
های مادر ارجمنداش بتواند مسیرتولد تا شش سالگی 
مدرسه  نماید  دنبال  کودکی  دوران  جوش  و  درجنب  را 
شهید هادی کریمی در منطقه محروم چاله کاظم شروع 

تحصیلات ابتدایی اورا رقم زد.
مسیر بسیاری راپیاده طی می نمود تابه مدرسه برسد 
ودرکنارهمبازیان با توپ پلاستیکی درحیاط مدرسه عشق 

خود را تعریف نماید.
شهید فهمیده همکلاس دوست داشتنی ؛دوران 

راهنمایی
به مدرسه راهنمائی رسید ودراینجا بود که همنشینی 
بابهترین دوست دوران تحصیل  خود ) شهید حسین 

فهمیده ( برای اش خاطره ای ماندگار به یاد گذارد.
جعفررضایی می گوید در مقطع راهنمائی درمدرسه 
حافظ با شهید حسین فهمیده هم کلاس بودم.اغلب 
اوقات بعداز مدرسه رابا او می گذراندم دوران باشکوهی 
رابا او سپری نمودم .ادب واخلاق والایش درمدرسه زبانزد 
تحمل  رابه سختی  او  تا غم دوری  رفت  به کرج  بود.او 

نمایم.
با شروع جنگ آن حادثه بزرگ رقم خورد و حسین با کار 
انقلابی و ارزشمنداش جهانی شد و به خیل شهدا پیوست 

تا درس مردی و مردانگی و شجاعت را به ما بیاموزد.
دوران دبیرستان و افتخار حضور درتیم آموزشگاهها

با مربیگری  امیرکبیر  تیم خوب  به  در دوران نوجوانی 
استاد مجید ارسطو ومرحوم ابوالفضل زرقانیان وصل شدم 
وبا جدیت وعلاقمندی که داشتم درتیم بزرگسالان نیز 

عضو ثابت تیم شدم.
وی در ادامه این گفت و گو بیان داشت :بیست سال از 
بهترین دوران عمر ورزشی خود را با تیم امیرکبیر گذراندم.
دراین بین بودن استاد مفیدی دربدنه تیم بهترین مسیر 
اخلاقی را برای ما رقم زد او اسطوره اخلاق،فروتنی وایمان 

انقلابی بود.
درتیم منتخب آموزشگاهها با مربیگری اساتید گرانقدرم 
منصور خلیفی و مرتضی چراغچی ۳ بار درمحلات واراک 

به مقام قهرمانی دست یافتیم.
آن  بازیکنان  بهترین  آموزشگاهها  منتخب  درتیم 
گائینی  حضورداشتند،غیاثی،برادران  قم  فوتبال  زمان 
جوادآزمون،غلام  پورکیانی،دکتر  محمد  ،سخنگو،دکتر 
عباسی،مرحوم  هادی  مانم،مطهری،اشجعی،شهید 
مهدی عباسی،مرحوم محمود شریف،شهید حجت زند 

ازجمله بازیکنان خوب تیم منتخب بودند.
استاد  مربیگری  با  قم  منتخب  درتیم  یکبارهم 
بزرگانی  درکنار  بازی  شدم  دعوت  رزاقی  حسن  خوبم 
،برادران  ناصراطلاقی  وزیری،بیگدلی،دکتر  چون 
کشوری،مرحوم حسین احمدزاده،باقرمنش،خسروانی،ا
حمدی،افضلی،خلیفی و غیره جز افتخارات فوتبالی من 

محسوب میگردد.
دوران مربیگری فوتبال من نیز در کلاس درس استاد 
قلی زاده درکنار استاد مرحوم علی تجویدیان شکل گرفت 

تا بتوانم مدرک مربی گری خود را دریافت نمایم.
جوانان امیر کبیر را به مقام قهرمانی نوجوانان رساندم وبا 
تیمهای امیرکبیر ومقاومت سالها درلیگ برتر فوتبال قم از 

جمله تیمهای مطرح وشاخص فوتبال قم بودیم.
خاطرات باشکوه با تیم منتخب بسیج قم

مسابقات قهرمانی بسییج کشورکه حضور تمام تیمهای 
شایسته کشوری برگزار می شد وفوتبالیستهای تیم ملی 
دراکثر تیمهای شهرستانی حضور داشتند.افتخار این را 
داشتم که درتیم منتخب قم شاگردی اساتید گرانقدری 
چون رضا دلکش،احمد ارجمند،علی حسینیان را داشته 

باشم.
۲ خاطره ماندگار پیروزی مقابل تیم خرم آباد با درخشش 
حسین معلمی و مهدی واحدی رقم خورد ودیگری بازی 
مقابل تیم منتخب مازندران درفینال رقابتهای کشوری 
از بازی دوتیم استقلال وپاس  دراستادیوم امجدیه قبل 

تهران درحضور سی هزارتماشاگر بود که ازجمله خاطرات 
ماندگار دنیای فوتبالی من بود.

بعنوان  امیرکبیر  جوانان  نیزباتیم  مربیگری  دردنیای 
نماینده قم به مسابقات کشوری قزوین رفتیم.پیروزی ۱ 
برصفر مقابل قزوین،تساوی مقابل بانک ملی که از وجود 
بعنوان مربی ومهدی مهدوی کیا وحامد  علی دوستی 
کاویانپور سود می برد، با باخت ناباورانه مقابل مقاومت 
تهران باعث شد تا از گروه خود صعود نکنیم درآن سال 
درکنار استاد ناصر بختیاری که سرمربی تیم بود بعنوان 

مربی درکنار ایشان قرار داشتم.
جعفر رضایی از جمله ورزشکاران خوشنامی است که 
سالها در بدنه آموزش و پرورش منشا خیر شد وچندی هم 
دراداره کل ورزش و جوانان بعنوان مدیرحراست اداره کل 

خدمات ارزنده ای رابه ورزش قم ارزانی داشت.
او می گوید از قول من بنویسید سیدعلی اکبر خوش 
گفتار درتیم امیرکبیر سالها ازستونهای اصلی تیم بودند 
که در همینجا از محبتهای آنان تشکر می نمایم.یاد شهید 
علی اصغرقاسمی بهترین رفیق دوران خدمت وجبهه که 
درعملیات والفجر ۸ درشلمچه به شهادت رسید سالهاست 

که در وجود وروح من گرامی داشته می شود.
چرایی وضعیت فعلی فوتبال قم 

این پیشکسوت خوشنام و با اخلاق  فوتبال قم در بخش 
دیگری از سخنان خود گفت :مسیر جدید فوتبال شهرم 
را مناسب نام بزرگ ومقدس قم نمی بینم، فوتبالیستهای 
بزرگ قدیمی فوتبال قم کجایند؟آیا میشود حتی یکی از 
این عزیزان رادرمستطیل سبز پیدا کرد؟موجودیت فوتبال 
قم به لحاظ مدیریتی و مربیگری و بازیکن و زیرساخت 
خلاق  بازیکن  وجود  از  تیمها  بدنه  است  شده  ضعیف 
وکاربلد خالی شده مربیان ما بدنبال مدرک هستند اما 

کارایی بالایی از آنها درزمین ملاحظه نمی گردد.
با دنیای معنویت واخلاق فاصله گرفته ایم وبه نظر من 
فوتبال میتواند بهترین مسیر تعلیم وتربیت اخلاقی از پایه 

تا بزرگسالان درتیمها باشد.
آموزش اخلاق کمتر درتیمهای پایه دیده میشود وامید 
دارم که با نگاه درست  وریشه ای مسئولان ورزش بویژه 
فوتبالی ما این رشته دوست داشتنی مسیر پویائی خود را 

پیدا نماید ودر جاده پیشرفت قرار گیرد.
حرف آخر

ازدست اندرکاران روزنامه ایمان  سپاسی خالصانه دارم 
که به یاد موسپیدان ورزش هستند و درنهایت امید دارم 
که ورزشکاران عزیز شهرم بتوانند با تلاش وهمت مسئولان 
خدومشان مسیرهای موفقیت رادرآینده برای خود ترسیم 

نمایند.
درپایان ازهمسر ارجمندم که سالها درکنار من رنجهای 
بسیار ناشی از صدمات ورزشی،سفرها ودوری ازخانواده را 

تحمل کرده بسیار سپاسگزاری می نمایم.
از جعفرعزیز که خود از قدیمیهای رسانه و دستی برقلم 
دراختیار  را  خود  وقت  که  نمایم  می  سپاسگذاری  دارد 
من گذاشت تا بتوانم چهره ارزنده یکی دیگر ازخادمان 

برجسته ورزش شهرم را بروی کاغذ بیاورم.

جعفر رضایی پیشکسوت بااخلاق و خوشنام فوتبال قم در گفت و گو با »ایمان «:

موجودیت فوتبال قم ضعیف شده است
باید درکنارمسائل فنی اخلاق هم به بازیکنان آموزش داده شود

ملوان با شکست تیم قعرنشین ماشین سازی تبریز به صدرنشینی در لیگ آزادگان ادامه داد. 
براساس این گزارش ، عصر روز یکشنبه هفته پانزدهم رقابت های لیگ آزادگان با برگزاری ۹ دیدار به انجام رسید که در پایان 
تیم های مدعی موفق شدند رقبای خود را از پیش رو بردارند. ملوانِ صدرنشین به مصاف ماشین سازیِ قعرجدولی رفت و با 
نتیجه سه بر ۲ به برتری رسید تا همچنان با ۳۳ امتیاز در صدر جدول حضور داشته باشد. شاگردان مازیار زارع سه بار پیش 
افتادند که ۲ بار گل ها توسط تیم تبریزی جبران شد. حمید کاظمی، آرمین انبساطی و حسین کامیاب برای انزلی چی ها 
گلزنی کردند و آیدین قهرمانی به همراه امیر شهیم برای ماشین سازی موفق به گلزنی شدند. تیم تبریزی با چهار امتیاز 
قعرنشین است. مس کرمان با تک گل مهیار زحمتکش در دقیقه ۸5 از روی نقطه پنالتی از سد شهرداری آستارا گذشت تا با 
۳۲ امتیاز در رتبه دوم بماند و فاصله اش با صدر در همان یک امتیاز بماند. شهرداری آستارا نیز با ۱۷ امتیاز در جایگاه یازدهم 
ایستاد. خیبر خرم آباد با تک گل فرزاد محمدی در دقیقه 5۰ میزبان خود قشقایی شیراز را مغلوب کرد تا ۲۹ امتیازی شود 
و در رده سوم بایستد. قشقایی با هدایت مهدی رجب زاده همچنان در امتیاز ۲۰ باقی ماند و در جایگاه یازدهم قرار گرفت. 
نتایج دیگر دیدارهای این هفته به شرح زیر است:استقلال خوزستان ۰-۱ پارس جنوبی جم ،ویستاتوربین تهران ۱-۱ مس 
شهربابک رایکا بابل ۱-۱ خوشه طلایی ساوه ،شهرداری همدان ۲-۲ شمس آذر قزوین ،آرمان گهر سیرجان ۲-۱ سایپا تهران 

،شاهین شهرداری بوشهر ۰-۱ استقلال ملاثانی

دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس به بیانیه  اخیر این باشگاه و اظهارات رضا درویش واکنش نشان داد. 
بوژیدار رادوشوویچ که روز ۱۷ آذر به دلیل اختلافات مالی با پرسپولیس از کشورمان خارج شد، دو روز قبل ضمن فسخ 

قرارداد خود با این باشگاه از پرسپولیس به فیفا شکایت کرد.
شنبه شب گذشته رضا درویش پس از بازی پرسپولیس و فولاد در جمع خبرنگاران اظهار داشت: همین امروز با رادو 
تماس داشتم. علی الظاهر او مشهور به بداخلاقی و این حرف ها است. نیم فصل شروع شود کمیته فنی و سرمربی در 

مورد آن نظر می دهد و اگر هر راهی را آنها در مورد قرارداد وی مشخص کنند مشخص می شود.
روزیکشنبه  هم باشگاه پرسپولیس با صدور بیانیه ای اعلام کرد اگر رادو تمایل داشته باشد همچنان بازیکن این تیم 

است. 
این دروازه بان کروات در گفت و گو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس درباره اینکه آیا در تماس روز گذشته درویش 
اما گفتم قرارداد جدید راه حل مدیران  با درویش نکردم  توافقی  از وی داشته است اظهار داشت:  درخواستی 
پرسپولیس است. دیدم باشگاه بیانیه  داده اما من دیگر بازیکن پرسپولیس نیستم. به این صحبت ها اهمیت ندهید زیرا 
پرونده ام را در فیفا پیگیری می کنم. درویش گفته رادو بی اخلاق است اما دیگر من به فیفا شکایت کرده ام زیرا او هم 

مثل قبلی ها رفتار کرد. در فیفا همدیگر را می بینیم. همه چیز بین من و پرسپولیس تمام شد.

هفته پانزدهم لیگ آزادگان؛

ادامهصدرنشینملواناندرروزبرتریمدعیان
واکنش رادو به بیانیه پرسپولیس و اظهارات درویش: 

دیگربازیکناینتیمنیستمودرفیفاهمدیگررامیبینیم

آگهی فقدان سند مالکیت
نظربه اینکه طیبه ابراهیم خانی برابر وکالتنامه شماره ۳۴65۹-۱۴۰۰/۰۹/۳۰ دفتر۱۸ پاکدشت بموجب درخواست شماره 
۱۴۰۰/6۲۰-۱۴۰۰/۰۸/۳۰ با ارائه دوبرگ استشهادیه اعلام داشته است که سند مالکیت ۴۴/۱۰ سهم مشاع از ۲5۷۲/۱۸ 
سهم شش دانگ پلاک ثبتی ۳۳۷۴ از 66۸ از ۱-اصلی واقع در بخش ثبت چهار قم که در صفحه ۳۸6 در دفتر املاک ۱۲۷ ذیل 
ثبت 6۸6۹۰ بشماره مسلسل ۹۸۰۳6۸ الف ۹۳ بنام روح اله مقدسی فرزند خلیل ثبت وسند صادر شده است به علت سهل 
انگاری مفقود گردیده است لذا به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در۱نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه 

کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ 
روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به 

صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۱۴۹۰۲(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
رضا حسینخانی-رییس ثبت اسناد منطقه یک قم
تاریخ انتشار:۱۴۰۰/۱۱/۰۴
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گفت:  خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی 
رسیدن به یک توافق خوب و برد _ برد را قابل تحقق می دانیم هر 
چند  غربی ها به ویژه آمریکایی هایی به دنبال این هستند که یک 

توافق بد را به ما تحمیل کنند 
عباس زاده مشکینی اظهارداشت: در مذاکرات هسته ای شرایط 
کشور ما بسیار خوب است و میدان و قاعده در دست ما است. دست 
ما پر است و دست بالا را داریم و مذاکره کنندگان ما با پشتوانه قوی 

در حال کار کردن هستند.
محمود عباس زاده مشکینی توضیح می دهد: »به اعتراف خود 
غربی ها ما از تحریم ها عبور کرده ایم و برگه های طلایی و خوبی 
برای بازی در میدان مذاکرات در دست داریم. رسیدن به یک توافق 

خوب و برد _ برد را قابل تحقق می دانیم هر چند  غربی ها به ویژه 
آمریکایی هایی به دنبال این هستند که یک توافق بد را به ما تحمیل 
کنند این واقعیت غربی ها  است و واقعیت جمهوری اسلامی هم 
این است که ایران به هیچ وجه زیر توافق بد نمی رود. توافق بد به 

این معنا است که آنها به هدف خود برسند و ما به هدف نرسیم.«
این نماینده مجلس درباره احتمال به نتیجه رسیدن مذاکرات در 
سال جاری می گوید: »قبل از پایان سال ۱۴۰۰ به نتیجه می رسیم و 
توافق می شود. البته مهم نیست چه زمانی به نتیجه می رسیم بلکه 
این موضوع اهمیت دارد که به نتیجه خوب برسیم و بر همین مبنا 

ابتکار عمل در دست ما است و ما مذاکرات را مدیریت می کنیم.«
او درباره میزان تاثیرگذاری ایران در روند مذاکرات بیان می کند: 

از  صیانت  و  تحریم ها  لغو  برای  راهبردی  قانون  تصویب  از  »بعد 
منافع ملی ما بخش قابل توجهی از ظرفیت ها و دستاوردهایی که 
با برجام در حوزه هسته ای از جمله دخیره سازی اورانیوم و بحث 
سانتریفیوژها از دست داده بودیم،مجددا احیا شدند. از طرفی، 
روی کار آمدن یک دولت تازه نفس و  فعال انقلابی  و انسجام داخلی 
و همچنین شکل گیری بلوک قدرت در شرق از جمله برگ های برنده 

ایران در مذاکرات است.«
ابزار  خطرناک ترین  و  »آخرین  می دهد:  ادامه  عباس زاده 
طرف های مذاکره کننده، تحریم ها بود که جمهوری اسلامی از آن 
عبور کرد. ما در کانون قدرت شکل گیری بلوک قدرت در شرق قرار 
گرفته ایم. بلوک قدرتمندی که سه پایه ایران و روسیه و چین را دارد 

و روز به روز قدرتمندتر می شود. بیش از 5۰۰ میلیارد دلار در کشور 
ما توسط توافق با چین در صنایع بسیار راهبردی سرمایه گذاری 

خواهد شد.«
او درباره این که طرف مذاکره کننده ایران را به»وقت کُشی«  متهم 
می کند، می گوید: »ما حسن نیت و جدیت داریم و اگر غربی ها نیز 
اندکی در این فضا باشند رسیدن به یک توافق خوب ممکن است. 
ما به هیچ وجه زیر توافق بد نخواهیم رفت.آنها می خواهند با این 
صحبت ها به ما فشار بیاورند و صحبت های آنها علیه ایران جنگ 
روانی است اما ما هم منفعل عمل نمی کنیم و اسیر برنامه های آنها 
نمی شویم. با شرایط موجود رسیدن به یک توافق خوب و برد و برد را 

دور از دسترس نمی دانم.«

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس: 

برگهایطلاییبرایبازیدرمیدانمذاکراتداریم

یک نماینده مجلس : اصلا اجازه استیضاح نمی دهندا

پشتپردهلابیهاوتحتفشارگذاشتن
نمایندگانچهکسانیهستند؟

عضو کمیسیون صنایع گفت : تذکرات داده می شود اما متاسفانه طرح سوالات در 
نیمه راه خنثی می شود و ناکام می ماند، در مورد استیضاح هم که اصلا اجازه انجامش 
را نمی دهند و به اشکال گوناگون ما را تحت فشار و لابی های مختلف قرار می دهند که نه 
بتوانیم استیضاحی را به نتیجه برسانیم و نه کاری را در جهت دفاع از حق و حقوق مردم 

انجام دهیم.
یک عضو کمیسیون صنایع و معادن در مورد نقش مجلس در وضعیت اقتصادی، بیان 
کرد: »تذکرات داده می شود اما متاسفانه طرح سوالات در نیمه راه خنثی می شود و ناکام 
می ماند، در مورد استیضاح هم که اصلا اجازه انجامش را نمی دهند و به اشکال گوناگون 
ما را تحت فشار و لابی های مختلف قرار می دهند که نه بتوانیم استیضاحی را به نتیجه 

برسانیم و نه کاری را در جهت دفاع از حق و حقوق مردم انجام دهیم.«
رضا حسینی قطب آبادی در گفتگو با »انتخاب« در پاسخ به این پرسش که چرا علیرغم 
روند نزولی بازار سهام و ضرر هر روزه ی سهامداران، مجلس اندک واکنشی نشان نمی دهد، 
گفت: »اعتقادم بر این است که نبود برنامه در یک کشور توسط دولت ها، باعث می شود 
مافیاهایی که در جاهای خوب اقتصادی کشور چنبره زده اند، بیشترین نفع و سود را 
ببرند. در بحث بورس هم دولت قبلی یک سری اقداماتی انجام داد که باعث ضرر و زیان به 
مردم شد و این دولت هم برنامه ای برای بورس ندارد.« این نماینده مجلس افزود: »بورس 
اصلا برای خود دولت هم تعریف نشده است و نمی داند بورس چیست و می خواهد چه 
بکند. همه دنیا می آیند از محل تجمیع سرمایه های مردمی و سرمایه گذاران برای پیشبرد 
امور زیربنایی کشورشان استفاده می کنند که هم به سهام دار عایدی می رسد و هم برای 
کشور خوب است. اما ما اینجا می بینیم که مردم با هر دلیل و انگیزه ای زندگی خود را 
فروخته اند و در بورس سرمایه گذاری کردند اما نه خود دولت عُرضه استفاده کردن داشت 
و نه مردم توانستند سود ببرند و دولت سرمایه های آنان را هم به باد داد و موجب نارضایتی، 
ورشکستگی، اختلافات اجتماعی و خانوادگی آنان شد.« حسینی در مورد برنامه های 
اقتصادی دولت، اظهار کرد: »در حال حاضر من برنامه ای برای بورس نمی بینم که دولت 
بخواهد نه تنها از ظرفیت بورس بلکه از سایر ظرفیت های اقتصادی کشور استفاده کند. 
همچنین بودجه تنظیم شده برای سال ۱۴۰۱ هم نشان می دهد که در سال آینده مردم 
باید شاهد تورم و افزایش قیمت ها باشند و من فکر می کنم انقدر فشارها بر مردم زیاد شود 
که بحث بورس یادشان برود.« وی در پاسخ به این پرسش که نقش مجلس در این وضعیت 
چیست، مطرح کرد: »مجلس نقش نظارتی و قانونگذاری دارد و باید از ابزار خود، از تذکر 
و طرح سوال گرفته تا استیضاح، در این راستا استفاده کند. تذکرات داده می شود اما 
متاسفانه طرح سوالات در نیمه راه خنثی می شود و ناکام می ماند، در مورد استیضاح 
هم که اصلا اجازه انجامش را نمی دهند و به اشکال گوناگون ما را تحت فشار و لابی های 
مختلف قرار می دهند که نه بتوانیم استیضاحی را به نتیجه برسانیم و نه کاری را در جهت 
دفاع از حق و حقوق مردم انجام دهیم. از آن طرف دولت اعلام می کند که ما با مجلس 
هماهنگ و همراه هستیم اما من کاملا آن را کذب می دانم. اصلا چنین نیست و دولت 
تا کنون هیچ هماهنگی با مجلس، در هیچ زمینه ای نداشته است.« حسینی در پاسخ 
به این پرسش که دولت در چه زمینه ها با نمایندگان همکاری نکرده است، گفت: »در 
انتخاب وزرا، دولت اصلا توجهی به نظر نمایندگان نداشت؛ تحت شرایط حاکم سیاسی 
و جو سازی ها برای کابینه خود رای گرفتند همچنین در انتخاب مدیران و استانداران هم 
هیچ هماهنگی با مجلس و نمایندگان نداشتند. نکته قابل توجه هم این است که می آیند 
و مشکلات را به گردن مجلس می اندازند. در مشکل عدم استخدام ها، مجلس را مقصر 
می دانند، فردا روز هم با وجود اینکه دولت در بودجه سال آینده، ارز ۴۲۰۰ تومانی را 
حذف کرده ولی آن را هم به گردن مجلس خواهد انداخت.«  این نماینده مجلس ادامه 
داد: »از سوی دیگر هم رئیس مجلس به دلیل رعایت برخی، سکوت اختیار می کند یا در 
این موضوع که مجلس و دولت هماهنگ هستند، تنها شعارش را می دهد. بنابراین این 
مجلس است که سنگ زیرین آسیاب شده است. همه فشارها روی مجلس است و مردم 
و اصناف مختلف همه خواسته هایشان را به ما نمایندگان می گویند و ما دائم باید صدای 
مردم و اهانت های برخی افراد را بشنویم به دلیل اینکه دولت کارش را بلد نیست و برنامه ای 
ندارد.« نماینده مردم شهر بابک درمورد وزرای دولت، اظهار کرد: »برخی از وزرا خبره 
هستند و روش کار خودشان را دارند اما بعضی تازه کار هستند. عمده عزل و نصب ها در 
دولت اگرچه تحت عنوان جوانگرایی، اصلاح و... عنوان شده اما به دلیل آشنایی، رفاقت 
و منتسب به طیف خاص آقای رئیس جمهور، انتخاب شدند. طبیعی است که ما هم به 
عنوان نمایندگان مجلس باید شاهد این باشیم که چهار سال دیگر برای مردم و برای این 
کشور بگذرد چرا که دست ما هم بسته است.« وی در ادامه، تاکید کرد: »ما هم از مردم 
و در کنار مردم هستیم ولی اگر بخواهیم بر حقوق آن ها پافشاری کنیم، ما را متهم به غیر 
انقلابی بودن، می کنند. مردمی که از مجلس توقع دارند، بدانند که دست مجلس بسته و 
همه چیز در اختیار دولت است.« حسینی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه چرا مجلس 
یازدهم که در اواخر دولت روحانی بر سرکار آمد به دنبال استیضاح وزرای دولت پیشین و 
حتی خود روحانی بود اما در این دولت مانع استیضاح وزرا می شوند، گفت: »در دولت 
اقای روحانی کسانی که به دنبال استیضاح ایشان بودند و این بحث را مطرح می کردند، 
نگاه سیاسی داشتند چراکه می خواستند زمین را آماده تا رقیب را از میدان به در کنند تا 
طیف آقای رئیسی و جریان اصولگرایی بر مسند حاکم شود. اما طرف مقابل هم می گفت 
که آخر دولت است، صرف نمی کند و کشور به هم می ریزد. حال که دولت آقای رئیسی بر 
سر کار آمده است، بحث های استیضاح وزرا که مطرح می شود، میگویند اول دولت است و 
فرصت دهید. آقای روحانی که آخر دولت بود، آقای رئیسی هم که اول دولت است، دو روز 
دیگر هم می گویند مذاکرات وین تحت تاثیر قرار می گیرد، دشمن پشت دروازه هاست، دو 
سال دیگر هم می گویند که آخر دولت است.« این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
در پایان خاطرنشان کرد: »متاسفانه با این کارها هم به انقلاب و هم به نام انقلاب به مردم، 
ارزش ها و آرمان های امام ضربه می زنند. همه چیز را با وقت کشی و ملاحظات سیاسی 

جلو می برند و متضرر اصلی در این میان مردم هستند.«
 

کارشناس مسائل غرب آسیا

کشورهایاروپاییفروشتسلیحات
مدرنبهعربستانواماراترامتوقفکنند

یک کارشناس مسائل غرب آسیا گفت: کشورهای مدعی حقوق بشر به ویژه اروپاییان که 
در ماه های اخیر خواستار اتمام جنگ یمن بودند،باید فعالانه عربستان و امارات را مجبور 
به توقف عملیات نظامی کنند و یا در فروش تسلیحات مدرن خود به این دو کشور تجدید 

نظر کنند. 
سید رضا صدرالحسینی ، با اشاره به حمله ائتلاف سعودی به یمن، گفت: بعد از حمله 
روز دوشنبه دولت نجات ملی یمن برای مقابله با دخالت های امارات در امور داخلی و 
غصب منطقه سوکوترا کشور یمن، ائتلاف ضد یمن با محوریت امارات، از روز جمعه 
حملات ددمنشانه ای را در مناطق مسکونی یمن انجام دادند که بر اثر آن بیش از ۲۰۰ 
نفر از مردم بی گناه یمن به شهادت رسیدند. این کارشناس مسائل غرب آسیا اضافه 
کرد: طبق گزارشاتی که از صنعا می سد، یکی از زندان های موقت در صنعا، مورد حمله 
هواپیماهای اماراتی قرار گرفت و در صورتی که هیچ یک از این زندانیان در هیچ عملیاتی 
علیه امارات یا عربستان شرکت نکرده بودند، نزدیک به ۸۰ زندانی جان باخته و تعدادی 
مجروح شدند. وی با بیان اینکه هدف این حملات ایجاد وحشت بین مردم بود، تاکید 
کرد: سکوت نهادهای بین المللی و مجامع حقوق بشری در این رابطه به هیچ عنوان قابل 
توجیه نبوده و شاهد بودیم که بجز یک بیانیه بسیار سست و غیرعملی هیچ اقدام عملی از 
سوی آنها صورت نگرفته است. صدرالحسینی یادآورشد: کشورهای مدعی حقوق بشر به 
ویژه اروپاییان که در ماه های اخیر خواستار اتمام جنگ یمن بودند،باید فعالانه عربستان 
و امارات را مجبور به توقف عملیات نظامی کنند و یا در فروش تسلیحات مدرن خود به 
این دو کشور تجدید نظر کنند. این کارشناس مسائل غرب آسیا اضافه کرد: بسیاری از 
زیرساخت های یمن در طول هفت سال گذشته از بین رفته است و مردم این کشور الان 
دیگر چیزی برای از دست دادن ندارند و نگرانی هم از این بابت ندارند. اما اگر این جنگ 
ادامه یابد، مردم یمن در قالب دفاع مشروع عمل خواهند کرد و در این صورت کسانی 

که در کاخ ها شیشه ای علیه مردم یمن توطئه می کنند، بیشترین آسیب را خواهند دید.

تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: روسیه به ایران به چشم شریک استراتژیک نگاه 
نمی کند بلکه به عنوان ابزار استراتژیک و در جهت گرفتن امتیاز نگاه می کند. 

مهدی مطهرنیا  تحلیلگر مسائل سیاسی درباره اینکه ایران در حوزه نظامی روی 
روسیه حساب باز کرده و برپایی رزمایش مشترک با چین روسیه نیز بر این دلیل 
صحه می گذارد. اما روسیه هیچ وقت تسلیحات نظامی روز خود را علاوه بر اینکه به 
چین و سایر کشورها می فروشد به ایران نمی فروشد دلیل آن چیست، گفت: چین 
و روسیه دو قدرت بزرگ از شرکت سهامی قدرت، در نظام بین الملل هستند. این 
شرکت سهامی قدرت، در عین  حال که شاهد رقابت شدید و جدی تمام اعضای آن 
با یکدیگر است اما در بین آن ها اصول نوشته و نانوشته ای در جهت وحدت عمل در 
ابعاد بین المللی و جهانی وجود دارد. مسکو و پکن از ایران به  عنوان برگ برنده ای در 
رقابت با دیگر اعضای این شرکت سهامی قدرت استفاده می کنند و در همان حال 
همکاری های بین المللی و جهانی خود را فدای این برگ برنده نکرده، نمی کنند و 

نخواهند کرد.
مطهرنیا افزود: از این رو ایران این اصل مسلم را باید بپذیرد که اگر زمانی ملت 
ایران پارادایم نه شرقی نه غربی را پذیرفت، پارادایم واجد در این مختصات، تعریفی 

بود که از نظر ماهیت و جوهر و حقیقت با یکدیگر تفاوتی ندارد. اگر تمایلی در بین 
سیاست های آن ها وجود دارد، در عرصه واقعیت امر است.

وی تصریح کرد: زمانی که در بازی های بین المللی، در قطب های قدرت قرار 
می گیری، یا باید عضویت کامل در قطب های قدرت را بپذیری و متناسب با وزن 
خود امتیاز بگیری یا اینکه همواره به عنوان یک ابزار در دست آنها جابه جا خواهی 
شد. همان گونه که ایران سده های اخیر به این شکل بوده است.  گاهی در قطب 
غربی عمل کرده و نپذیرفت تا کاملًا با غرب همکاری کند یا اینکه در قطب شرق 
حرکت کرد و نپذیرفت تا کاملًا در قطب شرق مستحیل شود. در ارتباط با ارزش 
افزوده ناشی از پیوستن به هر کدام از این قطب های قدرت نیز، دکترین و سیاست 

کلان مشخصی نداشته است.
این تحلیلگر مسائل سیاسی در ادامه گفت: از نظر تاریخی بعد از تضعیف ایران 
دوران نادریه و صفویه به این سمت، این قدرت های بزرگ بین المللی بودند که از 
ایران به عنوان برگ برنده در دهه های گوناگون و سده های مختلف بهره بردند. بدون 

رودربایستی این نقص اساسی بافت و بافتار سیاسی در ایران است.
وی در ادامه به سفر رئیس جمهور ایران به روسیه اشاره کرد و گفت: مسکو هم 

همین گونه است. اگرچه گفته می شود بر اساس پروتکل های موجود، استقبال از 
رئیس جمهور در فرودگاه مسکو و کاخ کرملین بر اساس یک پروتکل معنی دار رخ 
داده اما آنچه که در واقع امر دیده می شود، رابطه روسیه با تهران متناسب با وزنی 
که تهران برای روسیه قائل است، نیست. باتوجه به اینکه رئیس جمهور نیز با ادبیات 
سیاسی به معنای زبان سیاسی، رفتار و کُنش سیاسی آگاهی چندانی ندارد، در 

این سفر دیدیم چه رخدادهایی به وجود آمد.
روس ها از سیاست »زخمی و نیازمند کردن« استفاده می کنند

مطهرنیا گفت: به هر ترتیب، طرفداران و مخالفان موجود در ارتباط تهران و مسکو، 
به خوبی می دانند که روس ها به ایران به  چشم شریک استراتژیک نمی نگرند، بلکه به 
عنوان یک ابزار استراتژیک و در جهت گرفتن امتیاز نگاه می کنند. این نگاه به این 
شکل است که هنوز با ده ها میلیارد هزینه ایران، نیروگاه بوشهر به فرجام نرسیده 
است. موضوع دیگر این است که روس ها از سیاست »زخمی و نیازمند کردن« 
استفاده می کنند. روس ها در هر حوزه ای چه نظامی و اقتصادی ارتباطی را با ایران 
آغاز می کنند اما هیچ وقت به زخمی کردن آن، پایان معناداری نمی بخشند. نیروگاه 
بوشهر، موشک اس ۳۰۰، پشتیبانی سیاسی در منطقه و ارتباط با پرونده هسته ای 

در نظام بین الملل از مثال های متعدد است. 
وی در گفت وگو باایلنا افزود: بارها گفته ام، بار دیگر هم می گویم چه روس ها، 
چینی ها، انگلیسی ها، فرانسوی ها، آلمانی ها و هر کشور دیگری به دنبال منافع 
خود است و سعی می کند با کمترین هزینه ها بیشترین بهره ها را به دست بیاورد.  اما 
آنچه که ما باید به دنبال آن برویم این است، به جای اینکه تبدیل به برگ امتیازدهی 
به کشورهای بیگانه  شویم، از ارتباط با قدرت های بزرگ، برای گرفتن امتیاز به نفع 
ایران و آینده آن استفاده کنیم و سعی کنیم فقط برگ برنده را برای آنها نداشته 
باشیم. این موضوع نیازمند تدوین نوعی آینده نگری معنا دار، تعریف شده، هدفمند 
و کارآمد برای سیاست خارجی ایران در دهه پیش رو است وگرنه این هزینه ها بیشتر 

خواهد شد.
نباید فقط نقش »برگ برنده« را برای قدرت های بزرگ ایفا کنیم 

مطهرنیا درباره اینکه آیا سفر رئیس جمهور به روسیه در سطح دو جانبه و برد 
بین المللی دستاوردی داشته است یا خیر گفت: بله، رفت و آمدها همواره بوده و 
همه رؤسای جمهور ایران به کاخ کرملین رفته و بازگشته اند. دستاوردهای این رفت 
و آمدها در کجا خود را به نمایش می گذارد؟ این پرسشی است که باید مطرح شود.
محمود  خاتمی،  سیدمحمد  رفسنجانی،  هاشمی  مرحوم  سفر  افزود:  وی 
احمدی نژاد، روحانی و رئیسی در مجموع چه دستاوردی را مناسب و متناسب با 
همکاری ایران با روسیه در بُعد دوجانبه و چندجانبه در ابعاد منطقه ای و بین المللی 
برای ایران به همراه داشته است و روسیه تا چه اندازه توانسته از ایران بهره برد؟ 
اگر این دستاوردها مناسب و متناسب با هزینه ای است که ایران در کنار روسیه در 
ابعاد منطقه ای و بین المللی می پردازد و در نهایت روس ها با رقبای منطقه ای ایران و 
بازیگران فرامنطقه ای مخالف و معاند با ایران به امتیازدهی و امتیازگیری های خاص 
مسکو می پردازند، آیا منطقی نیست که ایران امتیازهای خاص خود را در نزدیکی با 
روسیه، از این کشور کسب کند؟ نباید اینطور باشد که روسیه و چین تصور کنند که 

ایران نه برای توسعه بلکه بیشتر برای بقا به آنها نگاه می کند.

مهدی مطهرنیا تحلیلگر مسائل سیاسی: 

روسیه به ایران به چشم شریک استراتژیک نگاه نمی کند 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: همه چیز را نباید سیاسی و خطی کنیم. متاسفانه در این کشور دین جناحی و 
خطی شده است و اتفاقا همین عوامل است که نسل جوان امروز از خطبه نماز جمعه و امام جمعه گریزان شده و مقصرش 

هم روحانیت است. 
حجت الاسلام و المسلمین  محمدتقی فاضل میبدی درباره سخنان ائمه جمعه درخصوص سفر رئیس جمهور به روسیه 
گفت: درست است رئیس جمهور به سفری رفت که امیدواریم برای کشور سود و منفعت داشته باشد اما اینکه ما بیایم 
این سفر را هم از هر جهت در راستای دین و اسلام توصیف و روسیه و چین را به نام دین تطهیر کنیم، به اعتقاد من کار 

درستی نیست.
وی ادامه داد: شما سابقه چین و روسیه را درخصوص اعدام های عجیب و غریبی که انجام دادند بررسی کنید متوجه 

می شوید دست به اقدامات نادرست هم زده اند. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: بله، باید رابطه دپیلماتیک با کشورهای دیگر به نفع منافع کشور داشته باشیم؛ 
باید سفرهای دیپلماتیک به نفع منافع ملی صورت گیرد اما این که ما بیاییم هرچیزی را از هر جهتی توجیه کنیم و به نام 
دین نقدی از تریبون نماز به آن وارد نکنیم، کار درستی نیست؛ سوال اینجاست حال اگر یک روزی این سفرها خدایی 
ناکرده به شکست بینجامد، نسل جوان چه می گوید؟ نمی گوید به نام دین هر چیزی را به خورد ما می دهید و شکست هم 

که می خورد آن را باز هم به پای دین می نویسید؟
وی ادامه داد: یکی از آقایان گفته است »روسیه زمان تزارها بد بود« اما بعد از تزارها روسیه خوب شده است، اینکه حرف 
نشد! دولت لنین و استالین یا حکومت آقای پوتین را که نمی شود گفت این ها خوب هستند و پیش از این ها بد بودند، 
چراکه حاکمان معمولًا کشورهای شرقی به ویژه اتحادیه جماهیر شوروی به هرحال حاکمان مستبدی بودند که مخالفان 

خودشان را می کشتند.
میبدی عنوان کرد: اگر ما می خواهیم تفکیک زمانی انجام دهیم؛ باید بگوییم آمریکای امروز به غیر از آمریکایی ۲۸ مرداد 
است، در ۲۸ مرداد آمریکایی هایی که حکومت ملی مصدق را ساقط کردند یک حاکمان دیگری بودند که رفتند و امروز 

حاکمان دیگری بر سر کار آمدند، این طور سخن گفتن درست نیست، نباید این حرف ها را وصل به اسلام کرد.
این عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه در گفت وگو با ایلنا، یادآور شد: ما نباید هر چیزی را به اسلام وصل 
کنیم؛ اگر بنا است سفر رئیس جمهور از تریبون های نماز جمعه مطرح شود باید آن را به نقد بگذاریم سخنان موافقان و 

مخالفان را بشنویم.
وی تاکید کرد: معتقدم در عین اینکه باید رابطه دیپلماسی با شرق و غرب داشته باشیم اما به هر حال باید سفرها نقد 
شود، ببینیم چه دستاوردهای برای کشور داشته است. به اعتقاد من بیانی که ائمه جمعه در روز جمعه داشتند، واقعاً جای 
ایراد دارد، چرا زمانی که یک رئیس جمهور هر حرکت مثبتی که انجام می داد بد قلمداد می  کردند اما امروز که رئیسی 
که به مذاق  شان خوش می آید هر حرکتی انجام می دهد حتی اگر به فرض مثال بد باشد می خواهند صددرصد توجیه 
کنند؟ این کار بسیار غلط است همه چیز را نباید سیاسی و خطی کنیم.  متاسفانه در این کشور دین جناحی و خطی 
شده است و اتفاقا همین عوامل است که نسل جوان امروز از خطبه نماز جمعه و امام جمعه گریزان شده و مقصرش هم 

روحانیت است.
وی درباره این که این بار اول نیست که ائمه جمعه در حمایت از دولت وقت به صورت یکجانبه عمل می کنند؛ هفته های 
گذشته هم از بودجه یکپارچه حمایت می کردند، گفت: اقتصاد یک علمی است که صددرصد باید عالمان علم اقتصاد 
درباره آن نظر دهند، درباره مسئله بودجه باید خبرگان اقتصاد نظر بدهند، من روحانی اگر سواد اقتصادی ندارم نباید 

درباره بودجه نظر بدهم، این کار غلط نیست.
این عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه افزود: بالاخره بعداً مشخص می شود نظرات علمی و کارشناسی در 
بودجه چقدر بد یا خوب بوده است؛ عده ای از کارشناسان می گویند این بودجه جالب نیست و کسری بودجه احتمالًا 
زیاد خواهد شد و دولت باید رو به سوی چاپ اسکناس بیاورد که این امر خودش تورم بسیار بزرگ ایجاد می کند یک 
عده از کارشناسان هم می گویند خوب است. وی گفت: فقط صدای یک طیفی در مقام تعریف از دولت و مجلس شنیده 
می شود، باید کسانی که مخالف لایحه بودجه و یا  سفر رئیس جمهور هستند و نقد دارند در صداوسیما آزادانه بنشینند و 
نقد کنند اگر این اتفاقات بیفتد و گفت وگو صورت بگیرد، مشکلات ما خیلی کمتر خواهد بود، اما متاسفانه صدا و سیما 
در دست یک جریان خاصی است و هر چیزی را که امروز در کشور است، تبلیغ و توجیه می کنند و هیچ راه و سخنی برای 

هیچ مقام مخالفی نگذاشته است که این کشور ما را به سمت و سویی می  برد که نباید برود.

سفیر ایران در روسیه با رد برخی از تحلیل ها و گمانه زنی های رسانه های غربی در مورد سفر اخیر رییس جمهور کشورمان به 
مسکو گفت: دستاوردهای سفر دو روزه رئیس جمهور به روسیه را می توان در سه حوزه روابط دوجانبه، همکاری های منطقه ای 

و بین المللی تقسیم بندی کرد.  
کاظم جلالی در گفت وگو با ایسنا در مورد نتایج سفر اخیر رئیس جمهور به روسیه  و ارزیابی وی از این سفر خاطرنشان کرد: 
روابط تهران و مسکو در ابعاد مختلف دارای اهمیت است و در همین چارچوب دیدار هر چه زودتر و سریعتر روسای جمهور دو 
کشور و انجام گفت وگو بین آن ها دارای موضوعیت و اهمیت زیادی بود و در همین راستا لازم بود که در ماه های آغازین دولت 
سیزدهم یک نقشه راهی برای همکاری های دو کشور ایجاد و تدوین شود تا همکاری های دو کشور بتواند سرعت بیشتری 

پیدا کند.
این دیپلمات ارشد کشورمان با بیان اینکه دستاوردهای سفر دو روزه رئیس جمهور به روسیه را می توان در سه حوزه  روابط 
دوجانبه، همکاری های منطقه ای و بین المللی تقسیم بندی کرد، گفت: در جریان رایزنی ها بین روسای جمهور دو کشور 
گفت وگوهای مفصلی در مورد فعال کردن کریدورشمال و جنوب و همکاری های دو کشور در حوزه انرژی، هسته ای، گسترش 
تعاملات تجاری و اقتصادی صورت گرفت. در حوزه منطقه ای نیز دو کشور  از اشتراک نظرهای زیادی برخوردارند و دو رئیس 
جمهور پرونده های مهم منطقه ای از جمله موضوع یمن، قفقاز، سوریه، تجاوزات رژیم صهیونیستی، تحولات آسیای میانه  را 

مورد بررسی قرار دادند.
وی تصریح کرد: در عرصه بین المللی نیز دیدگاه های دو رئیس جمهور به هم نزدیک بود و هر دو با یک جانبه گرایی غرب  

مخالفت کردند.
جلالی به پتانسیل های موجود در گسترش روابط دو کشور در حوزه بین المللی اشاره کرد و گفت: جمهوری اسلامی ایران 
۴۳ سال در مقابل یک جانبه گرایی آمریکا ایستادگی کرد و به خاطر این موضوع هزینه های زیادی پرداخت کرده است. امروز 
نیز شاهد چالش جدی روسیه با ناتو و آمریکا هستیم و غرب تمام توان خود را برای منزوی کردن روسیه و پوتین به کار گرفته 

است .
وی در این ارتباط افزود :  روسیه و ایران هر دو  با یک جانبه گرایی غرب  مخالف هستند و  همین رویکرد مشترک در مخالفت 
با یک جانبه گرایی غرب باعث شده که ایران و روسیه در عرصه بین المللی به یکدیگر نزدیک تر شوند و فرصت خوبی را برای 

همکاری های هرچه بیشتر  بین دو  کشور فراهم کرده است.
جلالی همچنین در پاسخ به سوال دیگری در مورد برخی از گمانه زنی های رسانه ای در مورد نتایج این سفر از جمله تحلیل 
برخی از رسانه های غربی مبنی بر اینکه این سفر دستاورد خاصی برای ایران به همراه نداشته است و یا اینکه ایران در این 
سفر از روسیه درخواست کرده که در برابر ترکیه بایستد ولی روسیه با چنین درخواستی از سوی ایران موافقت نکرده، گفت: 
این ها ، همه گمانه زنی های رسانه ای است و نشان می دهد که آن ها هیچ اطلاعی از محتوای مذاکرات صورت گرفته، ندارند.

وی با بیان اینکه برخی از گمانه زنی های مطرح شده درباره نتایج این سفر کاملا فیک و دروغین است، تصریح کرد : اساسا 
غرب به دنبال منزوی کردن ایران بوده و هست چرا که آن ها ایرانی را می خواهند که وابسته به غرب باشد. آن ها اکنون می بینند 

که ایران ۴۳ سال علیرغم فشارها و تحریم روی پای خود ایستاده و دست به ائتلاف های بزرگ بین المللی می زند.
جلالی با تأکید بر اینکه ائتلاف چین، ایران و روسیه یک ائتلاف بزرگ در عرصه بین المللی است، خاطرنشان کرد: چین 
دارای اقتصاد جوانی است که به زودی به اقتصاد اول دنیا تبدیل می شود، روسیه نیز کشوری بزرگ در حوزه انرژی و نظامی 
است چنانکه به تازگی به  موشک های فراصوت جدیدی دست پیدا کرده است. ایران نیز به عنوان یک قدرت تأثیرگذار در 

منطقه نقش آفرینی می کند؛ طبعا ائتلاف ایران، چین و روسیه به مذاق غربیها خوش نیامده و آن را به ضرر خود می دانند.
وی با بیان اینکه دست و پا زدن های رسانه های غربی در مورد نتایج این سفر در واقع به نوعی نشان می دهد که این سفر 
تأثیرگذار بوده است و ائتلاف چین، روسیه و ایران برای آن ها حائز اهمیت است، اظهار کرد : اگر این سفر تأثیرگذار نبود به این 

میزان به این موضوع نمی پرداختند.
سفیر ایران در روسیه همچنین در مورد همکارهای ایران و روسیه در موضوع هسته ای از جمله ساخت نیروگاه نیز گفت: 
روسیه در ساخت نیروگاه بوشهر مشارکت و همکاری زیادی داشت. اکنون در ساخت نیروگاه دو و سه نیز مشارکت و همکاری 

خوبی دارد و امیدواریم هر چه زودتر این پروژها به نتیجه برسند.
 جلالی در واکنش به این سوال که برخی از رسانه های غربی مدعی شده اند که روسیه در جریان این سفر در مورد مذاکرات 
هسته ای پیشنهاد توافق موقت را به ایران مطرح کرده، آیا این خبر صحیح است، اظهار کرد : این ادعا نیز مطلقا غلط و دروغ 

است و این نشان می دهد که آنها در جریان مذاکرات نیستند و در حال دروغ پراکنی در این ارتباط هستند.

حجت الاسلام و المسلمین فاضل میبدی: 

روحانیتمقصرفاصلهگرفتننسلجوانازنمازجمعهاست
سفیر ایران در مسکو تشریح کرد:

دستاوردهایسفررئیسجمهوربهروسیه
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مجاهدانراازتومیطلبم.

دوشنبه -4 بهمن ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5440

فلاح السائل : ص 312 ح 212

 الزام مدیران دستگاه های اجرایی استان به سکونت درقم
 بخشنامه الزام سکونت مدیران دستگاه های اجرایی استان قم در محدوده جغرافیایی محل ماموریت 
خود ابلاغ شد. بخشنامه الزام سکونت مدیران دستگاه های اجرایی استان قم در محدوده جغرافیایی محل 
ماموریت خود ابلاغ شد.به گزارش روابط عمومی استانداری قم در بخشنامه سید مهدی قریشی مدیرکل 
حوزه استاندار خطاب به مدیران دستگاه های استان آمده است: نظر به ابلاغیه ها و مستندات قانونی 
موجود در زمینه الزام اقامت دائم و شبانه روزی مدیران در محدوده جغرافیایی محل ماموریت خود و با هدف 
ایجاد فضا و بستر مناسب برای خدمات رسانی مطلوب به مردم و تسریع در روند پیگیری مسائل، مشکلات 
و مطالبات حوزه استحفاظی به ویژه در مواقع بحرانی، ضرورت دارد تا کلیه مدیران دستگاه های استان به 
همراه اعضای خانواده در طول دوره خدمت در استان سکونت و استقرار داشته و از تردد روزانه و اقامت در 
خارج از استان حتی در ایام پایانی هفته پرهیز نمایند.در این بخشنامه یاداور شده که موضوع هماهنگی 
و اعلان قبلی خروج مدیران از استان برای موارد ماموریت اداری یا مرخصی طبق روال گذشته و به قوت 

خود باقیست.
 

 آخرین وضعیت کرونایی استان قم 
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه در ۲۴ ساعت منتهی به سوم بهمن ماه جاری، ۳۹ تن 
با علائم کرونا در مراکز درمانی پذیرش شدند، گفت: از این بین ۲۷ بیمار بستری و ۳۳ بیمار نیز با بهبودی 
ترخیص شدند. به گزارش روز یکشنبه دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری در گفت و گویی با اشاره 
به بستری بودن ۱۲۴ بیمار در مراکز درمانی استان، اضافه کرد: ۱6 بیمار کرونایی قم در وضعیت وخیم و 
بدحال قرار دارند.وی با بیان اینکه در شبانه روز گذشته هیچ موردی از فوت کرونا مثبت در قم ثبت نشده 
است، ادامه داد: از ۲۰۴ تست روزانه انجام شده ۷۱ مورد مثبت گزارش شده است.وی در پایان بیان کرد: 
تاکنون یک میلیون و 6۳۲ هزار و ۸۹۳ دُز واکسن به مردم استان قم در طرح ملی واکسیناسیون عمومی 
تزریق شده است.وضعیت کرونایی قم که از ۲۳ تیرماه امسال به رنگ قرمز، از ۲۰ شهریورماه به رنگ نارنجی 

و از ۳۰ مهرماه به رنگ زرد درآمده بود، از پنجم  آذرماه به رنگ آبی درآمد.

  نیکزاد: شافعی گنده تر از دهانش حرف زده است
 علی نیکزاد نایب رئیس مجلس در پاسخ به تذکر زنگنه نماینده تربت حیدریه درباره اینکه چرا هیات رئیسه 
واکنشی به اظهارات اخیر رئیس اتاق بازرگانی نداشته است، گفت: مجلس عکس العمل نشان داد، شأن 
مجلس، نماینده و رئیس اتاق بازرگانی مشخص است.وی افزود: آقای شافعی در قد و قواره ای نیست که 
بگوید از مجلس پشتیبانی می کند. آقای شافعی حرفی زده که گنده تر از دهانش است.نایب رئیس مجلس 
ادامه داد: صحبتهای آقای شافعی در زمان تعطیلات مجلس بود، همان زمان ما عکس العمل نشان دادیم 
و  این اظهارات تکذیب شد، دیدگاه مجلس و کمیسیونهای اقتصادی درباره بخش خصوصی آشکار است.
وی گفت: اتاق بازرگانی این اظهارات را تکذیب کرده است، البته من باور ندارم که آقای شافعی چنین حرفی 

زده که اگر هم گفته باید بداند شأن او و شأن مجلس و نمایندگان مشخص است.

 موافقت علم الهدی با ورود زنان به ورزشگاه های فوتبال
 نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی امام جمعه مشهد اظهارکرد: اینکه می گویند فیفا مجبور کرده است 
زنان باید تماشای بازی فوتبال شرکت کنند؛ شیطنت های افراد بی دین و ضد انقلاب خارج نشین است که 
فیفا را تحریک کردند وگرنه فیفا به این کارها کار نداشت، حال زنان از تماشای فوتبال محروم باشند و تنها 
به تلویزیون اکتفا کنند؟ این نظام ، نظام اسلامی است و مسئولان فوتبال بیایند در ورزشگاه ها مکان هایی 
را مخصوص بانوان فراهم کنند که صیانت داشته باشند و از هیجان او یک مرد هوس ران و چشم چران 
سوءاستفاده نکند. زنان را باید صیات کرد چه مانعی دارد از ورزشگاه فوتبال را ببیند اما باید از او صیانت شود. 

 صدور مجوز حضور تماشاگران در بازی ایران و عراق 
علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت از صدور مجوز حضور تماشاگران در بازی پنجشنبه هفته جاری 
ایران و عراق خبر داد.وی در همین زمینه گفت: پس از بحث و بررسی درباره حضور تماشاگران و مباحث 
مرتبط با سلامت آنها و با در نظر گرفتن شرایط بیماری کرونا در کشور با اتخاذ تصمیماتی در زمینه رعایت 
پروتکل های بهداشتی مجوز حضور تماشاگران در بازی ایران و عراق صادر شد.بهادری جهرمی ادامه داد: 

قرار است در این بازی بانوان نیز در استادیوم حضور پیدا کنند.

معاون خدمات شهری شهرداری قم مطرح کرد :

ضرورتنامگذاریروزملی“پاکبان“
معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به لزوم نام گذاری روز ملی پاکبان در 
کشور عنوان کرد: جای خالی چنین روزی در کشور احساس می شود که شهرداری 
قم می تواند در نخستین گام از طریق شورای فرهنگ عمومی استان و بعدازآن شورای 

عالی فرهنگی برای نام گذاری این روز اقدام کند.
عباس ذاکریان روز یکشنبه  در جلسه تقدیر از اعضای کمیته بهداشت و سلامت 
شرکت های خدمات شهری شهرداری قم، با گرامیداشت سالروز میلاد حضرت 
فاطمه زهرا)س( اظهار داشت: پاکبانان از اقشار ضعیف و در عین حال با مناعت 

طبع بالایی هستند که نفس ارائه خدمات به آنان از اهمیت بالایی برخوردار است.
وی با بیان اینکه کارگران و پاکبانان خدمات شهری از اقشاری بوده که سرما 
و گرما، شب و روز، تعطیل و غیرتعطیل در حال ارائه خدمت به مردم هستند، ابراز 
کرد: غربالگری این افراد بسیار مهم است و باید به صورت مداوم پیگیر سلامت آنان 

و شناسایی مشکلاتشان بود.
معاون خدمات شهری شهرداری قم با تاکید بر اینکه باید اقدمات مداخله ای برای 
سلامت این افراد صورت گیرد، تصریح کرد: باید توجه ویژه ای به مباحث روحی و 
روانی این افراد شود، چراکه به شدت آسیب پذیر بوده و اگر به موقع مداخله صورت 

نگیرد دچار مشکلات لاینحلی می شوند.
وی توجه ویژه به مشاوره های فردی و خانوادگی این افراد را مورد توجه قرار داد و 
گفت: استفاده از ظرفیت های گردشگری شهری و حتی استان های دیگر برای 

پاکبانان برنامه ریزی شود.
ذاکریان با اشاره به لزوم نام گذاری روز ملی پاکبان در کشور عنوان کرد: جای خالی 
چنین روزی در کشور احساس می شود که شهرداری قم می تواند در نخستین گام از 
طریق شورای فرهنگ عمومی استان و بعدازآن شورای عالی فرهنگی برای نام گذاری 

این روز اقدام کند.
وی با تاکید مجدد بر لزوم تکریم کارگران و خانواده آنان یادآور شد: می توان با رایزنی 
با فعالان مدنی و خیرین زمینه سفر ارزان قیمت پاکبانان به اماکن زیارتی و تفریحی 

کشور را مهیا کرد.
معاون خدمات شهری شهرداری قم ادامه داد: خوشبختانه در سال های گذشته با 
اقدامات آموزشی، میزان ایمنی کارگران و پاکبانان افزایش یافته است که باید در این 
زمینه همچنان با جدیت و حتی برخوردهای سلبی سلامت این عزیزان را افزایش 

داد.
 

شهردار قم: 

مونوریلبایدتوسطبخشخصوصی
تکمیلشود

شهردار قم گفت: مونوریل با نقدهایی که به آن بوده باید تعیین تکلیف شود اما برای 
این کار باید از توانِ بخش خصوصی استفاده کرد. 

سید مرتضی سقائیان نژاد با تأکید بر اینکه مونوریل باید حتماً تعیین تکلیف شود 
اظهار داشت: باید در قالب یک طرح، کاربردی را برای این پروژه مشخص کنیم تا در 

اسرع وقت تکمیل و مورداستفاده قرار بگیرد.
وی بابیان اینکه کاربری گردشگری ازجمله مسائلی است که می توان برای مونوریل 

قم متصور شد گفت: این کار باید از طریق بخش خصوصی انجام شود.
شهردار قم با اشاره به اینکه اعتبارسنجی و اهلیت سنجی سرمایه گذاران برای ورود 
به پروژه مونوریل باید ازجمله اقدامات سازمان سرمایه گذاری شهرداری قم باشد 
گفت: پیشنهادهایی هم از سوی برخی سرمایه گذاران بخش خصوصی مطرح شده 

که باید به جد در دستور کار قرار گیرد.
وی افزود: اگر بتوانیم مونوریل را به طورکلی واگذار کرده و دخالتی در این پروژه 

نداشته باشیم، یک موقعیت ایده آل خواهد بود.
سقائیان نژاد اضافه کرد: پروژه  مونوریل که مورد بحث و نقد بوده به نوعی با توان 

بخش خصوصی تعیین تکلیف می شود.
مونوریل قم به عنوان اولین خط مونوریل کشور به طول ۴/۷ کیلومتر و با 5 ایستگاه 
)در فاز اول( از سال ۱۳۸۸ آغاز به کار کرد و تاکنون به علت مشکلات اقتصادی و 
حقوقی به پایان نرسیده است. در سفر اخیر رئیس جمهور محترم به قم، مونوریل 
ازجمله پروژه هایی بود که مورد تأکید قرارگرفته و کارگروهی برای تعیین تکلیف آن 

تشکیل شد.
 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم تاکید کرد:

لزوماستفادهازماشینآلاتمکانیزه
براینظافتشهری

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم گفت: برای 
افزایش ایمنی کارگران، از سال گذشته استفاده از ماشین آلات مکانیزه به جای نیروی 
انسانی در بزرگراه ها و خیابان های اصلی مورد استفاده قرار گرفته است تا استفاده از 

کارگران در این اماکن به حداقل رسیده و بتوان سبب افزایش ایمنی کارگران شد.
از اعضای کمیته بهداشت و سلامت  تقدیر  سید محسن میرهادی در جلسه 
صدیقه  میلاد  سالروز  گرامیداشت  با  قم  شهرداری  شهری  خدمات  شرکت های 
طاهره)س( و روز زن اظهار داشت: کمیته بهداشت شرکت های خدمات شهری 
در سال های گذشته اقدامات و فعالیت های گسترده ای در حوزه کارگران و پاکبانان 

خدمات شهری انجام داده است.
وی با بیان اینکه این کمیته از سال های ۹۸ به بعد به صورت متمرکز معاینات 
دوره ای و بسیاری از خدمات را به کارگران و پاکبانان ارائه می دهد، تصریح کرد: 
بسیاری از مشکلات کارگران ازجمله بینایی، شنوایی، مشاوره، خدمات درمانی و… 

توسط این کمیته پیگیری و اقدام می شود.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم یکی از اقدامات 
این کمیته را تغییر شغل کارگران در شب و جابجایی شیفت ها برای رسیدگی به 
خانواده خودشان دانست و عنوان کرد: طرح جمعه ها به پیشنهاد این کمیته برای 
در کنار خانواده بودن کارگران در سال ۹۹ اجرایی شد که به علت کسری کارگر این 

طرح فعلًا اجرایی نمی شود.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم ادامه داد: برای 
نخستین بار در کشور همایش شب کاری برای نیروهای خدمات شهری در قم برگزار 
شد که به دنبال برگزاری جشن های ویژه برای این اقشار در بازه زمانی میلاد امام 

محمدتقی)ع( تا میلاد امیرالمؤمنین)ع( هستیم.
 

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم خبرداد:

اعمالتخفیف۲۵درصدیعوارض
تاپایانسال

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم از استمرار طرح تشویقی اعمال ۲5 
درصدی تخفیف در پرداخت نقدی عوارض خبر داد و گفت: شهروندانی که تا پایان 
سال جاری نسبت به پرداخت نقدی عوارض خود اقدام کنند، مشمول ۲5 درصد 

کاهش عوارض )تخفیف( می شوند.
محمد وحیدنیا با اعلام عدم اجرای طرح های دیگر در ارائه تخفیف تا پایان سال 
ادامه داد: بر اساس مصوبه شورای اسلامی شهر، این طرح تشویقی تا پایان سال 
جاری با نرخ ۲5 درصد در پرداخت نقدی عوارض اجرا خواهد شد و تغییری در آن 

ایجاد نمی شود.
وی با اشاره به اجرای جشنواره هدایای نقدی برای پرداخت کنندگان عوارض 
نوسازی و بهای خدمات مدیریت پسماند اظهار داشت: به مناسبت ایام سالروز 
پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی، شهرداری در نظر دارد به شهروندانی که از 
ابتدای سال جاری تا ۲۲ بهمن ماه نسبت به پرداخت عوارض نوسازی و بهای 
اهدا  به قیدقرعه  را  نفیسی  کنند، هدایای  اقدام  پسماند ملک خود  خدمات 

نماید.
 ۱۴ شامل  را  هدایا  این  قم  شهرداری  درآمد  وصول  و  تشخیص  مدیرکل 
کمک هزینه سفر زیارتی کربلای معلی به مبلغ هر سفر 5۰ میلیون ریال، ۱۲ 
و  ریال  میلیون  مبلغ هر سفر ۲5  به  زیارتی مشهد مقدس  کمک هزینه سفر 
۱۱۰ کارت هدیه به مبلغ ۱۰ میلیون ریال دانست و افزود: این هدایا در پایان 
اجرای طرح به قیدقرعه به مالکین املاکی که در پرداخت این عوارض مشارکت 

داشته اند اهدا خواهد شد.
وحیدنیا خاطرنشان کرد: شهروندان گرامی برای شرکت در این جشنواره و حضور 
در قرعه کشی می توانند از طریق مراجعه به مناطق هشتگانه شهرداری قم، اداره 
کل تشخیص و وصول درآمد و یا از طریق سامانه نرم افزاری قم یار نسبت به پرداخت 

عوارض ملک خود اقدام نمایند.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف43میلیاردیموادغذاییاحتکارشده
فرمانده انتظامی استان از کشف ۴۳ میلیاردی مواد غذایی احتکار شده در این استان خبر داد .

سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: با دریافت خبری مبنی بر احتکار مقادیر زیادی انواع مواد 
غذایی در ۳ باب انبار، ماموران پلیس امنیت اقتصادی این فرماندهی به همراه کارشناسان سازمان 
صمت به محل اعزام شدند.  وی افزود: در بازرسی از انبارها مشخص شد موجودی کالاها با سامانه ثبت 

کالا مطابقت ندارد بنابراین با انجام اقدامات اطلاعاتی محل دپوی مواد غذایی شناسایی و کشف شد.
فرمانده انتظامی استان ادامه داد: ماموران در بازدید از محل دپو مشاهده می کنند، ۲ دستگاه کامیون 
در حال بارگیری روغن و شکر هستند که با هماهنگی قضائی صورت گرفته کالاهای بارگیری شده تخلیه 
و یک نفر متهم در این خصوص دستگیر شد. وی گفت: از ۳ انبار بازرسی شده در مجموع ۱۹۰ تن 
روغن خوراکی در بسته بندی با اوزان مختلف و 66 تن شکر کشف شد. سردار میر فیضی تصریح کرد: 
کارشناسان ارزش کالا های مکشوفه را بالغ بر ۴۳ میلیارد ریال برآورد کرده اند که متهم دستگیر شده به 

همراه پرونده متشکله به اداره کل تعزیرات حکومتی استان معرفی شد.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشفمقادیرزیادیکالایقاچاقازیککامیون
جانشین فرمانده انتظامی استان از توقیف یک دستگاه کامیونت و کشف بیش از ۲ میلیارد ریال 
کالای قاچاق در قم خبر داد. سردار بهادر اسماعیلی، جانشین فرمانده انتظامی استان، در تشریح 
خبر کشف انواع کالای قاچاق از یک دستگاه کامیونت، گفت: مأموران یگان تکاوری این فرماندهی در 
اجرای طرح مبارزه با قاچاق کالا، یک دستگاه کامیونت حامل انواع لوازم خانگی و مواد غذایی قاچاق 
را در محور " قم-گرمسار" متوقف کردند. وی افزود: در بازرسی از داخل کامیون موصوف ۸۱۳ دستگاه 
انواع ماساژور، ۳۷ دستگاه انواع قهوه ساز، ۲ هزار و ۷۰۰ کیلو کشمش و یک هزار و ۱۱5 کیلوگرم 
گردو قاچاق و فاقد هرگونه مجوز، کشف و توقیف شد. جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت:برابر 
اعلام کارشناسان، ارزش کالای مکشوفه بیش از دومیلیارد ریال برآورد شده است. وی تصریح کرد: 
اموال کشف شده و خودرو توقیفی به همراه پرونده تشکیل شده به مرجع ذیصلاح تحویل شد. سردار 
اسماعیلی از شهروندان خواست، در صورت مشاهده هرگونه فعالیت غیرمجاز از جمله قاچاق و توزیع 
کالا های غیرمجاز توسط افراد فرصت طلب و سود جو، موضوع را از طریق سامانه تلفنی ۱۱۰ اطلاع 

داده تا پلیس در اسرع وقت رسیدگی و قاطعانه و قانونی برخورد کند.

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کشف۸دستگاهانواعخودرووموتورسیکلت
معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم از کشف 6 دستگاه خودرو سواری و ۲ دستگاه 

موتورسیکلت مسروقه طی ۲۴ ساعت گذشته در استان خبر داد. 
 سرهنگ سید مجتبی اشرفی با اعلام این خبر اظهارداشت: طی ۲۴ ساعت گذشته با تلاش بی وقفه 
مأموران انتظامی استان قم، 6 دستگاه انواع خودرو سواری و ۲ دستگاه موتورسیکلت مسروقه کشف 
شد. وی افزود: با پی گیری های مستمر و انجام اقدامات اطلاعاتی و نیز اخذ استعلامات از سامانه های 
پلیس، این خودروها و موتوسیکلت های مسروقه شناسایی و کشف شده است. جانشین فرماندهی 
انتظامی استان قم بر اهتمام پلیس در کشف وسایل مسروقه و دستگیری سارقان و همچنین استمرار 

طرح هاي ارتقاء امنیت اجتماعي در راستای جلب رضایت مردم و تحقق امنیت پایدار تاکید کرد.
 

دادستان عمومی و انقلاب قم: 

۵۵زندانیدرقمآزادشدند
 دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: به مناسبت فرخنده زادروز حضرت فاطمه زهرا )س(، 55 
نفر از افراد محبوس در ندامتگاه های قم آزاد شدند.  به گزارش روابط عمومی دادگستری کل قم، 
حجت الاسلام حسن غریب در گفت وگویی اظهار داشت: این تعداد زندانی آزاده شده جرایم غیر خشن 
مرتکب شده بودند. دادستان قم همچنین افزود: با توجه به روز زن و بزرگداشت مقام مادر تعدادی از 
محکومان زن استان نیز با استفاده از نهادهای ارفاقی از مرخصی بهره مند شدند.    غریب افزود: به 
مناسبت این میلاد فرخنده، آیین جشنی نیز برای ۱۰۰ نفر از خانواده زندانیان به همت انجمن حمایت 
از زندانیان قم در دادگستری استان ترتیب یافت. وی تصریح کرد: اعطای سبد کالا به جمعی از خانواده 

زندانیان و برگزاری کلاس آموزش احکام و نماز نیز از برنامه های این جشن بود.

طرح:سجاد جعفری

پیری؛نهخیلیدورکهخیلینزدیک

سرپرست اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان قم :

برنامههایمتنوعیبرایرسیدگیبهمشکلاتجامعههدفداریم

یکی از مراجع تقلید گفت: وظیفه همه مسئولان 
این است که تلاش خود را انجام دهند که بین مردم 
و نان مردم جدایی نیافتد و از طرف دیگر وظیفه ما 

این است که عقیده و اعتقاد خود را حفظ کنیم. 
مراسم  اسراء،  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
گرامی داشت ولادت حضرت زهرا سلام الله علیها 
بهمن ۱۳6۰  ششم  حماسه  سالگرد  چهلمین  و 
آمل با سخنرانی آیت الله جوادی آملی در نمازخانه 
بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء و با حضور 
مردم، مسئولین و خانواده های شهدا و طلاب آمل 
برگزار شد. آیت الله جوادی آملی در این مراسم در 
سخنانی با اشاره به مقام بی همتای حضرت صدیقه 
طاهره سلام الله علیها بیان کرد: خداوند در قرآن 
ةُ ارْجِعِی إِلی  فْسُ الْمُطْمَئِنَّ تُهَا النَّ یَّ

َ
می فرماید »یا أ

ةً« او صاحب نفس مطمئنه است  کِ راضِیَةً مَرْضِیَّ رَبِّ
که بعد از وصول به این مقام، با جذبه می فرماید 
علیها  الله  سلام  زهرا  فاطمه  حضرت  »ارجعی«! 
که خود شهیده است، صاحب مقام راضی بودن و 
مرضی العقیده و الفعل بودن است؛ رضای او رضای 
خداست و غضب او غضب خداست. ما با داشتن 
چنین ذوات قدسی و تاسی به آنها می توانیم در 

مسیر الهی گام برداریم.

مشکلات باعث بی اعتنایی به اصل انقلاب نباشد 
وی ادامه داد: خداوند برای اینکه عظمت انسان 
او را به خود و اعمال  کامل را نشان بدهد اعمال 
خود را به وی نسبت می دهد؛ گاهی کار خلیفه را 
کار مستخلف عنه و گاهی کار مستخلف عنه را کار 
خلیفه می داند و وقتی کار، کار خدا باشد قطعا 
مقبول خواهد بود. شهادت از جمله آن کارهاست 
که خدای متعال آن را کار خود می داند. در حادثه 
ششم بهمن ۱۳6۰ آمل در هر ۱5 دقیقه یک جوان 
به شهادت رسید و جان خود را فدای قرآن و عترت 
و  فراگیر  قطعا  بریزد  الهی  راه  در  خون  اگر  کرد. 

ماندگار می شود.
استاد سطوح عالی حوزه خاطرنشان کرد: شهید 
زنده است و مواظب جامعه است و برای ما دعا می 
کند، دعا و توجه شهید بیش از خون او اثر دارد؛ 
»وَیَسْتَبْشِرُونَ  کنند  می  عرض  خداوند  به  شهدا 
ذِینَ لَمْ یَلْحَقُوا بِهِمْ« یعنی به ما بشارت بده آنانی  بِالَّ
که راهیان راه شهادت هستند و در مسیر ما گام 
برداشته اند چه زمانی به ما ملحق می شوند؟! به 
آنها کمک کن و آنها را یاری کن تا به مقام ما بار یابند 

و دعای شهدا یقینا موثر است.
آیت الله جوادی آملی عنوان کرد: وظیفه همه 

مسئولین این است که همه تلاش خود را انجام 
دهند که بین مردم و نان مردم جدایی نیافتد، اما از 
طرف دیگر وظیفه ما این است که عقیده و اعتقاد 
خود را حفظ کنیم. در جریان واقعه کربلا در آن 
به اهل بیت خود فرمود پس  وداع آخر، حضرت 
از شهادت من، شما اسیر خواهید شد، در هنگام 
اسارت آب خواستن ایرادی ندارد اما از کسی طلب 
نان نکنید، نان طلب کردن از دیگران ننگ است. 
ما چنین عقیده ای را باید حفظ کنیم و دست خود 
را پیش دیگران دراز نکنیم و متکی به خود باشیم 
و مشکلات اقتصادی و سایر مشکلات باعث بی 

اعتنایی به اصل انقلاب نباشد.

آیت الله جوادی آملی: 

مسئولان تلاش کنند بین مردم و نان مردم جدایی نیافتد 

سرپرست اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی 
به گستردگی جامعه  :با توجه  استان قم گفت 
هدف وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی ، برنامه 
آنها  مشکلات  به  رسیدگی  برای  متنوعی  های 
داریم که ان شاءالله با همکاری دستگاههای تابعه 
در استان و همچنین کارکنان خدوم این اداره کل 

اجرا خواهد شد.
طرح »رقابت در خدمت« این هفته در مصلای 
قدس شهر قم،  روز جمعه  اول بهمن  ماه پیش 
 ـسیاسی نماز جمعه با  از برگزاری آیین عبادی 
حضور مسئولان و کارشناسان اداره کل تعاون کار 
و رفاه اجتماعی استان قم برگزار شد.  مهندس 

تعاون  کل  اداره  سرپرست  راد،  وزیری  وحید 
این  حاشیه  در  قم  استان  اجتماعی  رفاه  و  کار 
طرح گفت: در راستای اجرای طرح »رقابت در 
خدمت« که از سوی استانداری به دستگاه های 
منظور  به  است؛  شده  تکلیف  استان  اجرایی 
پاسخگویی به سوالات و بررسی مشکلات مردم 
مصلای  در  هفته  هر  طرح  این  استان  شریف 
هفته  این  افزود:  وی  شود.  می  برگزار  قدس 
تعدادی از معاونان، مدیران و کارشناسان این اداره 
کل در مصلای قدس حضور یافتند و از نزدیک 
پاسخگوی پرسش ها و مطالبات مردمی بودند. 
گستردگی  به  توجه  با  کرد:  تصریح  راد  وزیری 

جامعه هدف وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی ، 
برنامه های متنوعی برای رسیدگی به مشکلات 
آنها داریم که ان شاءالله با همکاری دستگاههای 
تابعه در استان و همچنین کارکنان خدوم این 
اداره کل اجرا خواهد شد. یادآور می شود طرح 
»رقابت در خدمت« هر هفته با حضور مسئولان 
و کارشناسان یکی از دستگاه های اجرایی استان 
آیین  برگزاری  از  پیش  قدس  مصلای  در  قم، 
 ـسیاسی نماز جمعه انجام می شود و مردم  عبادی 
می توانند به صورت مستقیم مسایل، مشکلات، 
خواسته ها، دیدگاه ها و پیشنهادهای خود را با 

مسئولان در میان بگذارند.

مشکلات  حل  عدم  گفت:  قم  استانداری  بحران  مدیریت  مدیرکل   
زیست محیطی و خشکسالی در دریاچه نمک قم، این دریاچه را به معضلی جدی 

برای کشور تبدیل خواهد کرد. 
محسن اروجی روز یکشنبه در »نشست علمی آموزشی آلودگی هوا، اثرات 
بهداشتی و چالش های اجرای قانون هوای پاک در استان قم«، افزود: برخلاف 
بسیاری از کلان شهرهای کشور، هوای شهر قم به دلیل اقداماتی که صورت 
فازهای  وارد  است،  بوده  مختلف  کارگروه های  در  که  مقاومت هایی  یا  گرفته 
بسیار آلوده نشده است. وی با بیان این که روزهایی که در کلان شهرها بسیار 
آلوده است، هوایی به نسبت خوب در قم داریم، اضافه کرد: در شهر قم منابع 
آلوده کننده چندانی نداریم، ولی تعداد روزهای آلوده نسبت به سال های قبل 
۲ برابر شده است. وی با اشاره به انواع آلودگی هوا در شهر قم، خاطرنشان کرد: 
آلودگی های ناشی از سوخت های فسیلی و صنعت و آلودگی های گردوخاک ۲ 
نوع آلودگی هواست که در شهر قم با آنها مواجه هستیم. اروجی ادامه داد: در 
نیمه اول سال از اردیبهشت ماه تا اوایل مهرماه وزش بادها در استان قم به طور 
عمده از شرق به غرب و در نقاطی که بیشترین بیابان و دریاچه نمک قرار دارد، 

اتفاق می افتد.
وی تصریح کرد: اگر خشک سالی به این صورت ادامه یابد، دریاچه نمک 
به معضلی برای کشور تبدیل و مشکلاتی همانند معضلات دریاچه ارومیه را 
باعث می شود. وی ابراز امیدواری کرد: با برگزاری نشست های علمی و بررسی 
راهکارهای علمی، معضل دریاچه نمک حل شود. به گفته مدیرکل مدیریت 
بحران قم، آلودگی های صنعتی نیز در شهر قم به طور عمده در 6 ماه دوم 
سال در بازه زمانی ۱5 آذرماه تا پایان دی ماه اتفاق می افتد. وی گفت: آماری 

از میزان افزایش تعداد بستری های مرتبط با آلودگی هوا نداریم و از دانشگاه علوم 
پزشکی انتظار می رود در این زمینه تحقیق و بررسی داشته باشد. وی افزود: از 
بیمارستان ها و جامعه پزشکی نیز انتظار می رود بررسی بیشتری در این زمینه 
داشته باشند تا خلاهای موجود رفع شود. اروجی ابراز امیدواری کرد: با برگزاری 
نشست های علمی بتوان دستاوردهای خوبی در راستای اجرای قانون هوای 

پاک داشته باشیم که منجر به جامعه سالم شود و روزهای آلوده کاهش یابد.
باید با تدابیر اندیشیده شده روزهای سالم را افزایش دهیم 

مدیرگروه سلامت محیط و کار مرکز بهداشت قم نیز در این نشست گفت: در 
سال جاری در استان قم 6 روز بسیار ناسالم و ۹ روز خطرناک از نظر آلودگی هوا 
ثبت شده است. نرگس جعفری افزود: سال گذشته ۷۱ روز به عنوان روزهای 

ناسالم برای گروه های حساس و ۱۸ روز نیز روز ناسالم و پرخطر اعلام شد.
وی با تاکید بر این که باید با تدابیر اندیشیده شده روزهای سالم را افزایش 
دهیم، گفت: آلودگی هوا ناشی از آلودگی های صنعتی نام گذاری می شود و 
روزهایی نیز ناشی از آلودگی زیست محیطی است. وی افزود: خارج کردن صنایع 
از نزدیک شهر و کم کردن تعداد صنایع آلاینده از جمله اقدامات انجام شده در 
راستای کاهش آلودگی هواست، ولی انتظار می رود اقدامات بهتری نیز انجام 
شود. جعفری با اشاره به ضرورت کاهش استعمال دخانیات میان اقشار مختلف 
جامعه، تصریح کرد: قانون جامع کنترل دخانیات که سال هاست نوشته شده، 
ولی اجرا نمی شود که امیدوارم قوانین مرتبط به دخانیات بیشتر و بهتر اجرایی 
شود. آلودگی هوا و مسئولیت های اجتماعی،  پیامدها و جنبه های آلودگی هوا، 
آلودگی هوا در محیط های بسته، بیماری تنفسی و ارتباط با آلودگی هوا از جمله 

مباحثی بود که در این نشست مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم هشدارداد:
خشکسالی،دریاچهنمکرابهمعضلیزیستمحیطیتبدیلمیکند

دبیر جشنواره مردمی شمیم عطر فاطمی از برگزاری این جشنواره با حضور 
خانواده معظم شهدا و با رعایت شیوه نامه های بهداشتی در شهر مقدس قم خبر 

داد. 
حجت الاسلام احمد قادری در گفت و گویی با تبریک ایام سالروز ولادت حضرت 
ام ابیها )س( بیان کرد: جشنواره شمیم عطر فاطمی به همّت جمعی از فعالان 
فرهنگی قم و با هدف ارج نهادن به جایگاه زن در جامعه  اسلامی برگزار می شود.
این رویداد  برگزاری  به  ادامه  دبیر جشنواره مردمی شمیم عطر فاطمی در 
فرهنگی اشاره کرد و افزود: سخنرانان این مراسم آیت الله فاضل گلپایگانی، عضو 
مجلس خبرگان رهبری و حجت الاسلام و المسلمین نبوی، معاون سابق تبلیغ 
حوزه های علمیه خواهند بود، ضمن آن که این جشنواره مردمی در فضای بازِ 

بوستان شهید زین الدین واقع در شهرک شهید زین الدین، جنب مسجد علی بن 
ابی طالب )ع( برگزار می شود.

وی مدیحه سرایی سیدمحسن بنی فاطمه و اجرای گروه سرود ساقی کوثر را از 
دیگر برنامه های این جشنواره  مردمی معرفی کرد و گفت: در پایان این مراسم و به 

قید قرعه، هدایایی به شرکت کنندگان تقدیم خواهد شد.
 قادری اضافه کرد: این برنامه به همّت بانوان فعال فرهنگی منطقه بلوار آیت الله 
شهید صدوقی و بلوار شهید کریمی قم و با مشارکت سازمان فرهنگی اجتماعی 
شهرداری قم و خیریه شهید محمدرضا شفیعی، روز دوشنبه چهارم بهمن ماه 
۱۴۰۰ و از ساعت ۱5 با حضور خانواده های معظم شهدا و عموم مادران و بانوان 

برگزار می شود.

عصرروزدوشنبه چهارم بهمن ماه  انجام می شود؛
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